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Clearwater, Florida
May 7, 1982
Morning Session

MR. LeCHER: All right.

Ladies and gentlemen, this meeting will come‘to
prder. Let'§ bow oﬁr heads for the prayer.
/ We pray for the understanding that we do not give
too much agtention to a single happening but rather

understand its place in the overall picture of good,

which is God's perfect plan. Our understanding heart

enables us to keep every perspective so that we move i

through each day on an even keel; we are free from any-
tendepcy.to resist the-events of the day or to feel that
things-are not working out.. Our understanding lets us
see each happening in its»rélation to the Qhole.

We pray to understand truth from fiction and the
wisdom to know the difference. Amen.

Will you please rise for the Pledge led by Chlef

Klein.

(Whereupon, the Pledge of Alleglance

was recited.)

MR. LeCHER: Welcome back to the third consecutive
day of the City Commission Hearings with fespect to

. Scientology. -"Again, we're here to -- not to questidn

s
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the faith of the Church, but external activities, business
activities, with respect to the City of Clearwater.

We have been listening for the past few aays, and .
yesterday we left with a man named Casey Kelley, who has
been previously sworn in. |

Mr. Flynn, is that -- should we go through the
ceremony of swearing in again, or is he still sworn in?

MR. FLYNN: That won't be necessary, Mayor; he's
still under oath.

MR. LeCHER: All right.

CASEY KELLEY, a witness herein,
having been previously sworn by a Clerk for the City of
Clearwatef, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Mr. Kelley, you were speaking yester-
day from the general outline.

Is there anything else you'd like to add Qefore we
ask you some more questiohs?

MR. KELLEY: No. I'm ready to answer guestions.

MR. LeCHER: Okay.

I will start off with a few and, then, go to my
right.

You testified yesterday that on a good week you'd

take in a millioﬁ dollars in Clearwater and an average
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‘'week would be four to five hundred thousand dollars

and, on an exceptional week, 2.3 million dollars in the

Cify of Clearwater, which is the largest‘of‘any'of thé
cities in the country, possibly the world.

All that money that was taken in - and I don't want
you to namernames but -- are there many Church-relatéd
businesses in the City of Clearwater? And to your know-

ledge, has any of that money been siphoned off or skimmed

"to support businesses within the City of Clearwater?

I don't want you to name businesses because of the
possible blackmail =-- ’ o

MR. KELLEY: Right.

I won't name aﬁy because I.don't know of any.

If that is done, it's done -- it was done without
my knowledge.
" MR. LeCHER: You did say, though, yesterday that
you looked at every invoice comingiin?

MR. KELLEY: Yes.

MR. LeCHER: But =--

MR. kELLBY: "But no invoices going out.

MR. LeCHER: No invoices going out, just --

MR. KELLEY: Right.

I’didn't~see the checks going out.

MR. LeCHER: Did the Church prefer to do business
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with their own?

MR. KELLEY: When possibie. To my knowledge, there
weren't that many Scientology businesses in the area.

MR..LeCHER: And when were you last there?

MR. KﬁLLEY: October of 1980. |

MR. LeCHER: .When I see these young people walking
up and down the street, can they all afford these expen-

sive courses or are they indentured for various years to

pay for those courses?

MR. KELLEY: The majority of them are indentured
or on course now. A lot of the students that you see
going back and forth between Clearwater buildings and
the Fort Harrison.ére outer organization_students or
students that are staff members at another org. in
another city, and they're just here because here we've
got the best training. It's world renowned in the
Scientology world.that the best training is done here.

So,'consequently, these outer orgs. send their
students here just to be Flag trained. That's 'like a --
it's real important. 1It's a real honor and status, as
it were.

MR. LeCHER: Well, if you were young and you don't
have family money and you only make $8.60 a week to

$20.00 a week, how in the world are you or anyone else
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.that you owe to them?

~debt. If I wanted to get back in Scientology now, I'd

“have to pay back for all the courses that I've already

» cost for you to buy yodr way back into the organization?

able eventually or ultimately pay all that money back?

MR; KELLEY: You only -- a staff member doesn't
have to as long as he stays on staff.

MR. LeCHER: But didn't anothef witness --

MR. KELLEY: The courses are free if you work f&r
1;.he organiza£ ion.

MR. LeCHER: Oh, they're free if you work for the
organization? |

MR. KELLEY: Right.

You still have to sign the waivers and bonds and
the promissory notes. For example -- /AL

MR. LeCHER: If you leave, is that money a debt

MR. KELLEY: Sort of. It's made to think like you

have to pay it back, but, in fact, it's not a legal

done. And that is a lot of money; that's thousands for
the courses that I've already done.

MR. LeCHER: Can you estimate how much it would

MR. KELLEY: I have no idea what my freeloader's
_ . A
debt is. It's probably thirty to forty thousand dollars,

easy.
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MR. LeCHER: Thirty to forty thousand?

MR. KELLEY: Easy.

MR. LeCHER: And you were only in the Church of
Scientology for three years?

MR. KELLEY: Three years.

MR. LeCHER: That's an average of ten thousand a
year.

MR. KELLEf: That'é cheap.

MR. LeCHER: That's cheap?

MR. KELLEY: Rélatively.

There's people here that spend like seventy thousand

dollars a year or more.

MR. LeCHER: Seventy thousand a year or more?

MR. KELLEY: Or more.

MR. LeCHER: Do you know -- would you like to be
specific as to any names Oor --

MR. KELLEY: Well, I don't know if that's a fair
thing to do fér a public person. There's a --

MR. LeCHER: I don't --

MR. KELLEY: -- a man here from Europe who's been
here -- for the three years I was here, he was bnly gone
for about two weeks the whole time --

MR. LeCHER: Well, if that's the way they worship

and that's what they want to do --
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working fot seventy, eighty hours a week, but I still had

MR. KELLEY: Right.

MR. LeCHER: =-- I wouldn't want to --

.MR. KELLEY: But‘there are people that.spend seven-
ty., eighty thousand dollars a year.

MR. FLYNN: One moment, Mayor.

MR. KEiLEY: I was -- one of the things was I was

, /

to sign the promissory notes to pay back in-case I didn't
complete my ¢qp£réct. My contract was a billion years.

MR. LeCHER: A billion years?

MR. XELLEY: Yes. - L

All staff members that are staff here have signed

a billion-year contract.

MR. SHOEMAKER: Excuse me.

Mr. Relley, when you're referring to staff, is that-
the Sea Org. or =--

MR. KELLEY: Sea Org. staff, yes.:

MR. SHOEMAKER: And that is a one biilion—year
contract?. .

MR. KELLEY: Right.

MR. LeCHER: Would a well-known personality, such
as John Travolta, would he pay more than the éverage

: _ -

person or -- is it the ability to pay as to how much youj_

pay for courses?
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MR. KELLEY: No. It%s -- it's a flat rate.

MR. LeCHER: SO =--

MR. KELLEY: The problem is the faée was pretty
high. They =-- those people pay the same price as anyone
else;

MR. LéCHER: You would pay a§ much as a college
student?

MR. KELLEY: Right.

MR. LeCHER: Can you walk me through a typical
day in the Church of Sqientology -

‘MR. RELLEY: 1It's'a --

MR. LeCHER: -- Zrom your point of view?

MR.jKELLEY: Right, from my experience in Clear-
water.

Boy, if I can remember. You get up at eight,
seven-thirty or eight -- I'm trying to remémber now.

You eat breékfast, be on post by nine, nine-fifteen, work

until lunch, had an hour for lunch, then, work from

" twelve-forty-five in the afternoon until five-forty-£five

at night =-- in the afternoon, an hoﬁr for dinner, gnd
then from six-forty-five until ten-thirfy at night.
Every day.

You got a day off every other week if your statis-

tics were up.
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MR. LeCHER: If your stats were down, what Happened
to you? |

MR. KELLEY: You didn't get -- you didn't have a
liﬁerty; you kept working.

MR. LeCHER: Explain to me the stats again for the
benefit of tﬁe new people.watching.

MR. KELLEY: Well -- my stats?

MR. LeCHER: ©No, no, what stats mean.

MR. KELLEY: Statistics -- you're graded by your
statistics; Supposedly, in the organiéation, you're not
graded by personality or who you know but by your a
statistics; that's what counts. It's statistics.

Whatever it is that you do, say =-- say, you're the
Director of Income, your statistics would be ho& much
money.you brought in. And if that graph is going up,
then, you would get a liberty. If this graph was going ‘
down, you'd stay on post that day.

There was one pé'riod when I went.three manths without a
liberty, not a day off.

MR. LeCHER: Three months?

MR. KELLEY: Maybe fouf, at least three.

 MR. LeCHER: Most of this money that came in, was /’
_ _ L
it cbming in from local people or from outside people? |

MR. KELLEY: It was coming from outside. Much of it
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was coming in from Europe.

MR. LeCHER: Much of it from Europe?

MR. KELLEY: Right.

MR. LeCHER: oOkay.

1'd like-to now give my colleagues a chance. And
I'll start with Mrs. Garvey to my immediate right -- far
right.

MRS. GARVEY: Mr. Kelley, I'd like to ask you to
expand a littie bit on what,we?; your stats? Hoﬁ were
you graded? | |

MR. KELLEY: I had a really difficult major
statistic, because what I did was find informatidn; I
spentba lot of time in treasury. I didn't do one
specific thing every day. .SO, I roamed around and did
what was needed, whether it be photocopying three thou;

sand copies of something or whatever it was. So, I

just kept kind of a point value system.

MRS. GARVEY: For every job you did --

MR. KELLEY: Right. |

MRS. GARVEY: =-- you‘go£ -

MR. KELLEY: This was’worth SO many points -- it
was something I worked out between my superior and my-
self, this point value system that we had worked out.

MRS. GARVEY: What did yoﬁ do from six-thirty to
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_ ten o'clock at night? The same --

MR. KELLEY: Oh, no. It was varied -- for my job,
it varied daiiy.

I'd ﬁake a list of whc -- I'd make an arrivals
list, who arrived, and I‘made a list of who was there.
And I distributed--- I'd type that up in four copies and
run that around the org. so various people around the

organization knew who had arrived the déy'before. That

took up most of my morning.

Then, in thetafternoon, I would go get some photo-
copies or you get on the phone and you find phone numbers—
for peo?le to make a phone list. It would vary-aaily.

MRS. GARVEY: How many people woﬁld you record in,
roughly? ‘

MR. KELLEY: I can remember, on weekly -- new dnes?
It's hard to reﬁeﬁber because, after a while, I didn't
coﬁnt people who had maae a payment of five -- fifty
dollaré or less; I didn't add them onto my list. Theré
was a bunch of those. |

MkS.-GARVEY: What would be, say, a typicai course
price for sémeone -

MR. KELLEY: A thousand dollars.

MRS. GARVEY; A thousand dollars is typical?

MR. KELLEY: Fifteen hundred.
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There were courses, little courses, that were much
cheaper. I think the cheapest course they had when I was
there was $300.00, three hundred and fifty.

MRS. GARVEY: Would you explain to the public what
a freeloader's debt is?

"MR. KﬁLLEY: A staff member -- for example, each
course that I did or each auditing action that I did, I
signed a promissory note: "If I do not complete my con-
tract, I will pay baék X amount of dollars for this
course." Well, that stuff's all kept in a £ile some-
where and, then, when you leave -- normally, when a
person leaves - doegn’t complete his contract - what
you're supposed to do is go through this rout oﬁt.

You're supposed to go see like ten different
people. And one of the things they do is they figure up
your freeloader's debt. They take allithe courses and
the auditing that you've gotten -- received while you're

a staff member and say, "You owe us this amount."” And

you're expected to pay it back. But it's - it's made

to -- it's made to seem like a legal debt. There's very
few people that - in my experience - ever paid thei;
freeloader debt off and came back on staff and became a
Scientologist in good standiné.

MRS. GARVEY: Do most people know that it's not a
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legal debt?
MR. KRELLEY: I think so, because I didn't see that

many payments come in.

MRS. GARVEY: Bﬁt if they had left the organization,

they obviously wouldn't want to pay to get back in?

MR. KELLEY: Not necessarily.

MRS. GARVEY: But you did see some payments come in?

MR. KELLEY: Right.

I know two people in North Dakota, a man and his

wife, and their combined freeloader debt was $300;000.00°

MRS. GARVEY: Were -- did they -- B

MR. KELLEY: And they were paying it back fifteen
ddllars a week. |

MR. LeCHER: Until it's p;;d offé

MR. RELLEY: Yeah.

- MR. LeCHER: Go ahead.

MRS. GARVEY: Would you explain to me, please, what

Flag Base 1is?

MR. KELLEY: When Scientology was headquartered'on
thé ship, when'the Sea Org. was on the ship - I don't
recall - it was the Flag Ship. Scientology at that ﬁime
»had six or seven ships, I believe. It was the Flag Ship
and the little fleet.

When they came on land, first in Orlando, they

‘e
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became knéwn as the Flag Land Base. It's just a -- it's
just another way of saying religious retreat, I guess.

MRS. GARVEY: Is it the central base of the
organization?

MR. KELLEY: Yes.

MRS. GARVEY: So, all orders would come out of the
Flag Base?

MR. KELLEY: Or else from wherever Ron was =—-- where

" LRH was giving orders; it would come from him.

Most of the orders to the organizations come from
here to the West coast organization.

- MRS. GARVEY: So, if Ron Hubbard was seﬁding an
drder, it would come through Clearﬁater Flag Base? |

MR. KELLEY: Right, usually.

‘Most of --

MRS. GARVEY: So, whatever happens comes through
here?

MR. KELLEY: Right.

MRS. GARVEY: What got you into the organization
in the first place? I know we've heard some of the
ﬁast people talk about the leader's -- Mr. Hubbard's
background was so impressive that they just felt thaﬁ he
had sc much to offer that they juétrhad to go.

What got you into it?
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MR. KELLEY: That was a minor part of it for me.

I never'really did buy this L. Ron Hubbard privilege
stuff. I never -- I wasn't a very good Scientologist
because I always hadrwandéring doubts about Ron. You
know, "If he's so magnanimous, why doesn’trhe show up
and say 'Heilo' once‘in a while?"

Getting back to the question: I was gding to
college at,ﬁhe time when I got in. And it -- I was
idealistic, also, you know, I was éightéen.~ And I was
on my own for the first time. Someone éaid, "Hey, let's
go to this open house, you know, they have a seminar."
And I said, "Okay." We went to the seminar and I thought
it wasn't too-bad. They had a course you could dé, so
I did the course.

And it was a communications course. It was the

basic course that almost everyone does. And from there

. I was hooked, but that gets us into another realm.

MRS. GARVEY: What did you get? I mean, did you

get any promises? Did you feel that they were

promising you something that was going to happen?

MR. KELLEY: I felt like things were going to be
a lot easier in life, you know. I felt like, "Boy, |

Scientology is really good, for the‘good of the planet.'

It's really going to help mankind."
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You know, I joined the Sea Org. to help stamp out
insanity, criminal ;- war and crime; insanity, war, and
crime. I thought that-I was doing something gréat for
the humah race.

MRS. GARVEY: Were you promised anything when you

joined the Sea Org.? What did they tell you was going

to happen to you when you joined the Sea Org., otﬁer than
to stamp out war and crime and inéanity?
" MR. KELLEY: That's a little vague, isn't it?

I'm trying to remember what my recruiter did tell
me.

MRS. GARVEY: About -- what about living conditions:
where .you were going to be, what your work schedulé was
going to be, what your job was?

MR. KELLEY: .I really don't think -- I don't recall
them ever discussing that sort of thing because every-
one -- even if they would have told me, I wouldn't have
cared, you know, because my éurpose was so -- that's what
I wanted to do so bad. "I'm going to Flag, wow."

Needless to say, I was a bit disenchanted when I
saw the men's dorm.

MRS. GARVEY: What did you expect to find at Flag?

MR. KELLEY: I expected to find maybe four people

to a room =--
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MRS. GARVEY: A college dorm-type situation?

MR. KELLEY: Right.

MRS. GARVEY: Do you know if -- ybu know,, one of the
things that's prpmiséd -- or there are three things.

Auditing, did you do auditing?.

MR. KELLEY: I audited and was audited.

MRS. GARVEY: And were you told that the auditing
information was going to be confidential?

MR. KELLEY: Yes.

MRS. GARVEY: Would you, in fact, have gone through
auditing if you had known it would be used against vou 7
at a later time?

MR. XELLEY: No.

MRS. GARVEY: Were you promised a refund if you --

MR. KELLEY: I never paid for auditing.

MRS. GARVEY: You were'staff; that's righ?.

MR. KELLEY: I paid for a course.

MRS. GARVﬁY:V Were you =-- oh--— was there any --
are youiaﬁare of any illnesses or mistreaﬁment of chil-
dren or lack of treatment for children? Were you ever
in that part of the building?

MR. KELLEY: My wife was. Before the -~ whoever iif\
in charge of that in the city, the Board’of'Health, who-‘

ever deals with that --
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tion --
MR. KELLEY: Right. You'd still be in the Sea
Org. =--

MRS. GARVEY: -- but you'd have to go someplace

else?

MR. KELLEY: Right.

MRS. GARVEY: Why is that?

MR. KRELLEY: Because there was no room in the
nursery for any additional children.

MRS. GARVEY: Butithere were in the other areés?

 MR. KELLEY: Right.

MRS. GARVEY : Did you ever keep track of the news
in the‘area? You know, did you read the newspaper or
listen to radio or television?

MR. KELLEY: We were kind of discouraged from
reading the Clearwater Sun for obvious reasons.

MRS. GARVEY: Did you keep track of --

MR. KELLEY: ‘We really didn't care. It wasn't
imbortant to us.v It wasn't.

MRS. GARVEY: Fine.

Wwhat were you told about the Guardian Office?

MR. KELLEY: That they made the environment safe

" for Scientology to expand. That's their purpose, so

we were told.
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exempt number. . Did you have any knowledge --

MR. KELLEY:

MR. HATCHETT:

MR. KELLEY:
here.

MR. HAfCHETT;

MR. KELLEY:
here.

MR. HATCHETT:
itself.

MR. KELLEY:

MR. HATCHETT:
an IRS --

MR. KELLEY:

I had none.
None.

I never filed a tax return when I was

I beg your pardon?

I never filed a tax form when I lived
I'm talking about the organization

I have no idea what their tax -- a

Were you aware -- did they ever have

I knew they were tax exempt, but I

had no idea what the specifics were.

MR. HATCHETT:

Well, those thirty to forty bank

accounts in the Pinellas County area, were they actually

in the Church of Scientology's name?

MR. KELLEY:

weren't all in the

To my knowledge, they were. They

Pinellas County area. They had banks

in Tampa, around the area.

MR. HATCHETT: Who normally made those deposits

by name?

MR. KELLEY:

He was the Finance Banking Officer; .
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of money.
MR. SHOEMAKER: Yes, sir.

But who actually did the regging and what did they

MR! KELLEY: They ;- what they would do is they
would -- say, you w;re on thé eastern United States
tour, they'd have an advance man —-,séy, ybﬁr nexf stop
was Boston. The advance man would go to Bpston, book
the hall, you know =-

"MR. SHOEMAKER: This is for information =-

MR. KELLEY: Right. | -

He'd make a reservatipn for a place go hold the
event, you know, it's for thousands of people. _He would
get a piace in the local org. fof the registrars to

work, a phone,. and the local org. would provide

‘assistance.

MR. SHOEMAKER:A So, regging relates to the
registrar?

MR. KELLEY: Right.

MR. SHOEMAKER: Which is the person that takes in
money --.

MR. KEL#EY: Takes in money . A

MR. SHOEMAKER: -- and does the recruiting for --

MR. KELLEY: Right.




3-28 .

10
11
12
13
14
15
16
17
18

19

21

24

knowledgeable with the words.
A Class 12 auditor --
MR. KELLEY: Oh.
MR. SHOEMAKER: -- is that somebody --
MR. KELLEY: That's the highest stage you can get.
MR. SH@EMAKER: That's the highest level you can
get? |

MR. KELLEY: The only place -- a regular organiza-

tion is a Class 4 organization, and you can only train

up to Class 4 auditors. And there's, I think, three

organizations where they are Class 9 organizations. And/ ™ >

Flag is a Clasé 12 organization. They're the only place

that has a Class 12 auditor.

MR. SHOEMAKER: And that relates directly to the
level of training --

MRj KELLEY: Right.

MR. SHOEMAKER: -- that a person --

MR. KELLEQ: That's a highly} highly traine -

Mﬁ. LeCHER: In Clearwater?

MR. KELLEY: That's done here, right. The only

place you can do it is here.

Anyway, they send one of these people out - someon%A

of that nature - and they would do the speaking. They

would do the actual speaking at the event, you know, do

/o




3-30 e

10

11

12

13

14

15

16

17

18

24

the invoice machine and a calculator.

MR. SHOEMAKER: During this process, did types of --
were. they promising th@ngs to people in terms of --
regarding physical or mental corrections or savingvof the
world or what?

MR. KELLEY: Not so much that at a regular -~ at a
regular event. Tﬁose were done more at recruiting events
when they try to geé staff members. They'd talk about
helping planet Earth.

MR. SHOEMAKER: Were they -- they would talk about
helping the planet and so- forth? o

MR. KELLEY: Yes.

MR. SHOEMAKER: What type of image were they
placing forward regardiné Mr. Hubba?d?

MR. KELLEY: Oh, like he was the greatest thiﬁg
since -- that he was just flawless. And that's a --
every time we'd ha§era staff meeting here at Flag, at
the end of it, we'a applaud Ron. You'd always stand up
and give Ron ; standing ovation because he's done this
great thing'foi you.

MR. SHOEMAKER: Did you ever see or meet Mr.
Hubbard at --

MR. KELLEY: No.

MR. SHOEMAKER: -- all?
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paper. They're called ”Central_Files Information Slips,"

MR. SHOEﬁAKER: And that came directly back to
Clearwater?

MR. KELLEY: Right.

Did -- nbﬂ” The Europe one, the money doesn't go
directly back, and I don't know where that money goes;
No one -- that's a highly kept secret.

MR. SHOEMAKER: ©Oh, it is?

MR. KELLEY: That's highly kept.

MR. SHOEMAKER: But yet, you did indicate thgre
were a lot of Europeans that came to --

MR. KELLEY: Right. o S | a

MR. SHOEMAKER: Clearwater?

MR. KRELLEY: All we get is a little piece of typed

and it's a little strip of paper that tells what the
payment was, what it was fof, and the person's‘address.
It says everything on it the invoice does, but the mohey
didn't come,heré. And no one knows where -- there's --
that's,éery -- a highly kept secret, highly kept secret
where that person is. I don't know where that is.

MR. SHOEMAKER: During your process -- well, first
of all, can you describe to us what a Suppressive Person//\
is? o

MR. KELLEY: Anyone that has -- wants .to harm
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MR. KELLEY: Right.

They use symbols -- you just don't talk about bad
news, things bad that pappen.

For example, when that lady Scientologist committed
suicide, you didn't téik about that stuff. That was --
that was just -- it wasn't positive; it didn't have a
purpose.

MR. SHOEMAKER; So, that would be included in any
types of news stories or any‘type -—

MR. KELLEY: Oh, right.

MR. SHOEMAKER: -- of events outside that were --

MR. KELLEY: Certainly.

MR. SHOEMAKER: =-- you wouldn't talk about, as well
as personal things? -

MR. KELLEY: Right.

You didn't talk about your Mom dying or you didn't
talk about the Clearwater Sun, for example. I keep --

I don't mean to keep picking on the Clearwéter Sun.

MR. SHOﬁMAKER: No. I'm sure they're enjoying it.

For instance, the RfF, you wouldn't talk about if
somebody, avfriend of fours -—

MR. KELLEY: No.

MR. SHOEMAKER: =-- was in i;?

MR. KELLEY: Oh, no.




10

11

12

13
14
15
16
17
18
19
20

21

24

weekly, how frequently you went through with an auditing

MR. SHOEMAKER: You have nine folders?
. MR. KELLEY: Yes.

MR. SHOEMAKER: In three years?

MR. KELLEY: Right.

MR. SHOEMAKER: Could you compare it to, say,

session?

MR. KELLEY: 1It's hard to say because for several
months you wouldn't get -- you wouldn't receive any
auditing; then; you rgceived a whole bunch in a matter
of weeks. ' . P

MR. SHOEMAKER: Why?

.~ MR. KELLEY: Usually, just the luck of thé draw.
Staff members didn't have a real high priority on being
audited.

Obviously, the first job here in Clearwater is to
deliver to the public, paying customers, and then, to
us, the working class. Andrthe higher ﬁp in the organiza-{
tion you are, the more likely you were to get auditinq.

MR. SHOEMAKER: Why?

MR. KELLEY: This is the reward basis.

- MR. SHOEMAKER: So, the auditing was a‘réward - /L\

MR. KELLEY: Oh, sure. Right. | | o

You're -- when you're on staff, you get -- you're
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got through with their minister's course and got ordained.

MR.

SHOEMAKER: And that course took you -- nor-

mally, how long did it take?

MR.

MR.

MR.
MR.

MRO

KELLEY: About four or five weeks.

SHOEMAKER: Four or five weeks --

KELLEY: Right.

SHOEMAKER: =-- to become an ordained minister?
KELLEY: Right.

SHOEMAKER: Are you familiar with the Fair

Game Doctrine?

MR.
said they
MR.

of --
MR.

it's been
MR.
MR.

And

-cancelled

MR.
MR.
fair game.

MR.

KELLEY: I've heard of it, but they've always |
denied 1it.

SHOEMAKER: What was the general consensus

KﬁLLEY: Well, the staff members, they feel
cangelled.

SHOﬁMAKER: They feel it has been cancelled?
KELLEY: Right. |

the otﬁer people that don't feel it's been.
is the GO.

SHOEMAKER: What's the Fair Game Doctrine?

KELLEY: Well, it's if you get out; you're

SHOEMAKER: What does that mean to you?
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MR. KELLEY: Basiqally,‘what it séys. It's like:
"If you're not with us, you're totally against us."

>MR. SHOEMAKER: And what is allowed to occur to
those of youAthat are totally against or --

MR. KELLEY: It dependé on how agaihst they are.

If they're vehemently and loudly against Scientology,

" “making noise about it, then, the Fair Game Policy says

~ that you go get them, that you discredit them, et cetera,

et cetera.

MR. SHOEMAKER: What kinds of means can you use
to do that? |

MR. KELLEY: I don't know; I wasn't in the GO. I
don't want to get into my supposition stages; I don't
kngw.

MR. SHOEMAKER: I -- if I might ask --

MR. KELLEY: Just thihgs tpét I've read or things
that I'm familiar with: the normal phone calls, can-
celling flights, and --

MR. SHOEMAKER: So; you're speaking, basically,
about -~

MR. KELLEY: Just on hearsay information, just
on information that I have heard from othe;s.

MR. SHOEMAKER: Yes,. sir, I understand. You're

not -- you haven't been involved in it.
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MR. KELLEY: Well; I have.

MR. SHOEMAKER: Oh, you have?

MR. CALDERBANK: Peoplg who don't pay the money?

MRS. GARVEY: No.

MR. KELLEY: No. The incident with my sister-in-
law thét I stated yesterday. I iook -—- I gﬁess I was
fair game -- well, my brother was fair game, actually.

MR. SHOEMAKER: But the -- any type of general
harrassment —-- would you say that this was =-- although
the average Scientologist said this, did you believe
that this occurred until the -- - j S

MR. KELLEY: No.

MR. SHOEMAKER: -- this incident that happened
to -- |

MR. KELLEY: No.

MR. SHOEMAKER: -- your sister-in-law?

MR. KELLEY: ﬁo. |

MR. SHOEMAKER: You did not?

.MR. KELLEY: No. The average Scientologist doesn't
know that sort of thing goes on. He has no idéa. He
just thinks it's just something that the papers make up
to sell papers{

MR. SHOEMAKER: Would you say that the -- to the Tﬁ

best df your knowledge, that the situations which you've




3-41

10
11
12
13
14
15
16
17
18
. 19
20

21

24

described are probéb;y still going on now or --

MR. KELLEY: I'd be very amazed if they weren't-
still happening. I‘know the men's dorm is no longer
in effect. .They don't have -- they just turned that into
an office.

MR. SHOEMAKER: One other question: Mr. Kelley,
I noticed today coming in there's a»big sign out.
Initially, there was a big sign on the Fort Harrison
which-séid that it was open to the public two p.m. on
Sunday.

MR. KELLEY: Right.

MR. SHOEMAKER: Now, there's a big éign that says,

"Open House from nine a.m. to nine p.m. today," which,

I guess, is a plug that I just gave.

Would you expect this to be a normal. type of a
response, based upon some type of a public ingquiry
being made into the Church or --

MR. KELLEY: Yes.

That's what we did when Mr. Tenney was leading

"his pomp against Scientologists. When he started making

a lot of noise, then, they opened their doors.
I used to be a security guard at the front desk
at the Fort Harrison, also.

MR. SHOEMAKER: I know that there were a lot of
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lights on last night when we went home.

MR. KELLEY: Thgy were probably cleaning the place
up. |

MRS. GARVEY: Cleaning the place Qp?

MR. KELLEY: Well, you know, making it really
sh‘iné in the public areas.

MR. SHOEMAKER: Thank you.

MR. LeCHER: When you were a security guard, what
did you-do_as a security guard?

MR. KELLEY: Sat at the front desk at the Fort
Harrison and just ailowed no loonies to walk in, -
basically.

MR. LeCHER: What if‘a loony walked in, what
would you do and --

MR. KELLEY: Normélly, help him walk out.

MR. LeCHER: Did you have a gun or billy =--

MR. KELLEY: No, no. You got -- there was a club
if you ever used it.

You just sat there and -- no, there is no guns at
Fort Harrison, but there's a little -- there's a night-
stick there, but ﬁo one ever uses it. That I know of,
there wéé no guns.

MR. LeCHER: There was a directive =-- about Fair

Game, did you'ever see a directive that the Fair Game
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'buﬁ I wouldn't have been able to do one.

potential for divorce is alwéys so great?

MR. KELLEY: I honestly do not know. I think -- I
have an idea that a friend of mine -- that's the way he
did his. But I héve.-- I have no concrete information
on that. | |

That's the kind of thing you didﬁ't really -- until
Al had done it to me, I didn't have any idea that that
was even_possible. And that wasn't too'long before I
got out of Scientology.

MR. LeCHER: As a minister, were you able to marry
people? _ : ~/’W

MR. KELLEY: Certainly. I never did, because 1
Qas too nervoué in front of other people.

The marriage -- the Scientology marriage ceremony

isn't bad; it's rather -- it's a nice little ceremony,

MR. LeCHER: I was curious as to how many rgal
marriages.there afe.'

The Sea Org.: Now, what is it, how does it
function, who is in charge, when were you there, and
what did you £ind?

| MR. KELLEY: The Sea Org. is the ovérall, more or L

less, fraternal organization. It stands for Sea Organi-

zation. When Scientology ~-- when Ron was on the ship,
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- someone as young as you, be entrusted to h;ndle so much

‘handle invoices. I wrote some invoices, but I had -- th

MR. KELLEY: There's C;ptain Bill. There's rank
in the Sea Org., also.

'MR. LeCHER: Captain Bill?

MR. KELLEY: Yes.

There's rank. You start as swamper, you go to.petty
officer, you go to chief, you go to warrant officer,
ensign, lieutenant, NJ -- it's like in the Navy.

MR. LeCHER: What were you?

MR. KELLEY: Swamper. I never --

MR. LeCHER:' Swamper?

MR. KELLEY: I never made it to petty officer, =
third class. I never went to study.

Part of the things -- one of the things that -- one
of the requiremenié for -- to be selected was you had to
go to course, you had to study. And I never did. The
only time I ever did was when I was doing the minister's
course.

MR. LeCHER: How could a swémper or someone that --

money?
MR. KELLEY: I didn't handle it, actually; I just
looked at it. No, seriously, I didn't -- all I did was L

A

actual money itself, the checks and the cash, very few
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people handled that, very fgw.

I was -- I handled the invoices.

There are'people that were younger than I am in
positions of much gfeater responsibility, muchvgréater
and much younger: twelve, thirteen, you know.

MR. LeCHER: Twelve or thirteen years 014?

MR. KELLEY: Right, Commodore's Messenger Organiza-

tion. Hé's got- a small army of them.
MR. LeCHER: An army of. twelve- or thirteen-year
olds? | | |
MR. KELLEY: dh -- or younger, ten, maybe: Ten
might be the youngest.

MR. LeCHER: All right.

Tell me about the messengers. Are they messengers

or are they army?

MR. KELLEY: They're messengers. They're children

that --
MR. LeCHER: Army of messengers?
MR. KELLEY: No -- well, I said small army.

' MR. LeCHER: Are they like pages?

MR. KELLEY: They're a -- sometimes. And sometimes

they're like the executives. A lot of them do execu-

tive -- some of the -~ most of the younger ones don't

have positions of vast authority,Abut if one of them had
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told me what to do, I would have said, "Yes, sir."

MR. LeCHER: He would have --

MR. KELLEY: .Right. : -

MR. LeCHER: What is the CMO?

MR. KELLEY: Commodore's Messenger 0Org.

MR. LeCHER: And that's what we're talking about
now?

MR. KELLEY: Right.

They're the guys with the blue lanyards.

MR. LeCHER: The blue manuals?

MR. KELLEY: Lanyards.

MR. LeCHER: Lanyards, oh. They're walking -~ I've

seen them.

MR. KELLEY: If you see one with just blue in it,
that's probably someone in the Commodore's Messenger
Organization.

MR. LeCHER: Probably.

MR. KELLEY: Then, there's -- the blue lanyard
means Ron's personal staff.

MR. LeCHER:  Ron's persénal staff?

MR. KELLEY: Right.

MR. LeCHER: They would handle =-- théy're the ones
" that handle most of the money? |

MR. KELLEY: No.

A
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MRS. GARVEY: NoO, no.

MR. KELLEY: No, no, I didn't say that.

The ones that handle most of the money are the
treasury personnel, the Director of -Income, the Treasury
Secreta;y- At the level I was at, you know, we're -;
like I said, European money goes somewhere -- I have no
idea.where it is. Who knows who handles that money?

MR. LeCHER: What is -— are there many members of
Ron's personal staff in Clearwater?

MR. KELiEY: I would guess around a hundred.

MR. LeCHER: What is their -- why does Ron need
that hundred.people in Clearwater? What is their main
function?

MR. KELLEY: To keep an efe on the Clearwater
operation.

MR. LeCHER: To keep an eye.on you or me?

MR. KELLEY: No. To keep an éye on --

MR. LeCHER: On the money?

MR. KELLEY: On the money and the technical delivery]

and the management organization. To keep an eye on
everything.

They also do what are called missions. They will
come into your area and almost take it over, like if

your area or your office was doing -- the Commodore's
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Messenger Organization would come in on a mission and
investigate, find out why things have gone downhill.

MR. BEﬁ%IELD: Is this like a Gestapo?

MR. kELLEY: They're not very pleasant people to
deal with. ’That'sAthe way I always felt about -- I
oniy had one mission in my time there in my area, and it
was not a pleasant experience.

| MR. LeCHER: What happens if you fall in disfavor

with a CMO member? .

MR. KELLEY: You'll soon find yourself in a blue

tee shirt scrubbing a garage, usually. Those -- those

guys don't mess around. They will -- I was told point
blank once: "One more" --

MR. LeCHER: Threats.

Sir, I'm sorry. Will you give me your experiencé
with the CMO.

MR. KEZLEY: They';e just -- one thing was when
I was going -- when I.had a CMO mission in my area, it
was oriéinally'thought that I was the reason for the
eﬁtire organizaﬁion’s downfail. The'entire organiza-

tign's statistics were on a downward slide, and they

- originally thought it was from me because I had --

o~

wasn't giving accurate information. So, I was in a lot

of heat from everybody. And this was also the time of
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great emotional stress with my wife.

And

Frank had told nie that I had to make a choice.

I had to tell my wife either stay or go, but he wanfed

me to go tell her one thing or the other right then and

report back to him, because it was weighing too heavil§

on me; it
MR.
MR.
MRS.
MR.

MR.

was taking my attention away from my job.
LeCHER: You mean,-the CMO --

KELLEY: Mr. Freedman was his name.
GARVEY: rraﬁk Freedman?

KELLEY: Righi.

LeCHER: He said, "You either control your wife and

your personal life," like stay with your wife or not

stay with
MR.
MR.

MR.

your wife?
KELLEY: He did that time.
LeCHER: All for the good of the CMO?

KELLEY: Right. Well, all for the good of the

‘organization because it was pulling me away from my post.

It was causing too much attention.

MR.

MR.

MR.

MR.

Force.

MRQ

LeCHER: Did anyone ever live in the garage?
KELLEY: Yeah, the RPF did.
LeCHER: The RPF?

KELLEY: Right, the Rehabilitation Project

LeCHER: What were conditions like in the
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garagé?

MR.

KELLEY:

They weren't a whole lot better

than they were in the men's dorm. Three-~high bunks

and -- there wasn't much need for air conditioning, but

it was -- I was only in there a couple of times, and

it was, you know, bare walls, concrete walls, plywocod

on one side, plywood walls.

MR.
MR.
MR.
MR.
MR.

MR.

I was never in the

MR.
a garage?
MR.
MR.
MR.
MR.
MR.
MR.
that --

MR.

LeCHER:

KELLEY :

LeCHER:

KELLEY:

LeCHER:

KELLEY:

LeCHER:

KELLEY:

LeCHER:
KELLEY:
LeCHER:
KELLEY:

LeCHER:

KELLEY:

Did vou personally see this?

Yes.

And you lived there for --

No.

-- a short time?

Yes -- no, I never lived inside that;
RPF.

But there were people that lived in

Right.
Did you live in the garage?
No. I was never in the RPF.

You were never in the RPF.

'Right. I never got into trouble.

But you did see firsthand knowledge

Those conditions did exist.

/-— N
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MR. LeCHER: -- those conditions did exist?

Do you think they still do?

MR. KELLEY: I'm almost positive-of it.

MR. LeCHER: What do you think: If I left this
meeting on our break and went down to the Oéen House for
Scientology, would I be treated w;;mly?

MR. KELLEY: You would be treated with complete

terror on first walking in. And then, once they got

someone to talk to you -- the security guard would have

some kind of an attack, I'm sure: "My God, the Mayor's
here."

And then, when he got someone that was mcre capabie |
of gualified or tﬁat was their job, théy would show you
around. They'd ;how yéu the chapel; they'd show you the
classroom upstairs, the lobby, you know, these real
innocuous things. You kﬁow, they won't show you some
of the more grisly conditions, you know, say, a crﬁwde&

dormitory room or, heaven forbid, the RPF auditing room,

or --
MRS. GARVEY: What's the RPF auditing room?
MR. KELLEY: -- the -- anything else, you know.
They'll just show you this, you know, nice,
clean --

MR. LeCHER: What is the RPF auditing room? Mrs.
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Garvey was thinking out loud. What really is the RPF
auditing room? I'd like to know, too.

MR. KELLEY: Just a big room in the garage where
they do their auditing. -

Normally, auditing is done in a ﬁrivate room. But
in the RPF, you've got four or five guys audi£ing in the
same room.

MR. LeCHER: Okay.

We are running out of time and I wénﬁ to get to
Mr. Berfield and Mr. Calderbank and give them some time,
so I will give it to Mr. Berfield ~-- Mr. Calderbank, o
and if he wants to follow up on CMO and the hundred men —-
people here and anything about the disquieting effect
they have on the City of Clearwater.

MR. CALDERBANK: Casey, you were given specific
money for a job, eight-sixty a week, then, seventeen-
twenty per week?

.MR. KELLE?: Right. And then,.it went up to §$20.00
a week.

MR. CALDERBANK: Did you have hours, specific
hours'you had for work?

MR. KELLEY: Tﬁege was a muster that I was SuPQOSG%AK
to attend. /

MR. CALDERBANK: That they required?
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MR. KELLEY: Right. It was right éfter breakfast,
right after meals.

MR. CALDERBANK: Did you ever sign any -- did you
ever see a W-2 form?

MR. KELLEY : Yeah, when I first came on staff.

MR. CALDERBANK: Did you sign it?

MR. KELLEY: As far as I know, I did.

MR. CALDERBANK: Did you ever give'a social security
number or a waiver.for your salary?

MR. KELLEY: I'm trying to remember if I -- I'm
sure I did; I must have, because that's on the W-2 form,
isn't it?

I know I never filed a tax form.

MR. CALDERBANK: Did you file a waiver for that —

MR. KELLEY: I don't think so.

MR. CALDERBANK: When you ~-- when you did the paper-
work, you said you saw almost all the invoices?

MR. KELLﬁY: All of the invoices;

MR. CALDERBANK: All of themf

MR. KELLEY: All of them. |

MR. CALDERBANK: Did you ever see any invoices for,
say, private interests?

MR. KELLEY: For a business?

MR. CALDERBANK: Yes.
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MR. KELLEY: On occasion. I'm trying -- I've been
trying to remember for the last two days what they
were, though. I remember one in Los Angeles.

Mostly people paid in their own names. There was
a couple of smaller businesses thet were owned by

Scientologists, but they had their own account for the

/ -
/

~ business.

MR. CALDERBANK: 1In t@e Church?

MR. KELLEY: Right.’

MR. CALDBRBANK; And they owned this business as’
a private individual? _ s

MR. KELLEY: Right. ;

MR. CALDERBANK: Okay.

MR. KELLEY: And they would have these documents
on them. |

MR. CALDERBANK: Do you know that for a fact?

MR. KELLEY: Yes.

MR. CALDERBANK: Can you give ge a neme?

MR. LeCHER: We're not really -- I've been advised
ﬁot to have you give names because that --

MR. CALDERBANK: Did you have personal experience
with that? | |

MﬁF.KELLEY: Yes.

MR. CALDERBANK: Okay.
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MR. LeCHER: It may be objectionable to some
people.

MR. CALDERBANK:A Right.

Someone elsé -- or you mentioned, also, that you
had a person prior to you that falsified statistics?

MR. KELLEY: Yes.

MR. CALDERBANK: Is that a wideséread practice on
an --

MR. KELLEY: Not after him;‘

MR. CALDERBANK: Are there.checks?

MR. KELLEY: Huh?

MR. CALDERBANK: Are there any checks implemented

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: =-- to see if anyone is falsifying
statistics?

MR. KELLEY: There is on the income statistics.
It's still very easy to,falsify a statistic, but that's
a high crime. That's -- you'd be in a major amount of
troubie for falsifying -- |

MR. CALDERBANK: Would it be a high crime to
falsify to an outside government?

MR. KELLEY: Oh. It would be a hiéh crime to

falsify to Scientology let alone someone outside the
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organization.

MR. CALDERBANK: What about the money

-- you said

you had thirty bank accounts in many different -

MR. KELLEY: Thirty's a rough guess.

MR. CALDERBANK: About -- in many different

accounts within the Church.

Were any specifically in the GO office?

MR. KELLEY: Yes.

MR. CALDERBANK: Could you trace any -- you've

heard of activities in the GO that could be considered

criminal in nature.

MR. KELLEY: Right.
MR. CALDERBANK: Did you ever see any
specifically --
~ MR. KEﬁLEY: ‘No.
MR.'CALDERBANK: ~~ lining that up?

MR. KELLEY: No. The invoices that I

money coming in.

MR. CALDERBANK: Okay.

invoices,

saw were all

MR. KELLEY: I didn't see any money going out.

MR. CALDERBANK: Was there any way you could have

been able to tell, just by the records that you had,

whether or not the money was going for those types of

activities?
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- MR.

MR.

KELLEY: No.

CALDERBANK: Are there other buildings outside

of Clearwater that Scientology owns?

MR.

MR.

MR.

KELLEY: Well, there are --
CALDERBANK: Others =--

KELLEY: Well, there's orgs. -- there's --

they own buildings around the world.

MR.

CALDERBANK: Are they used by private

individuals?

MR.

MR.

You

KELLEY: Not to my knowledge.
CALDERBANK:  All right.

talked about the money and investment, and

you used the specific word "invest."

Do you remember that when you talked --

MR.

MR.

_ MR.

MR.

MR.

so that's
tioned in

MR.

KELLEY: Right.

CALDEBBANK: -- about gold?

KELLEY: Right.

CALDERBANK: Is that when gold was going up?
KELLEY: That was a very vague converéation,
why I was very vague yesterday. It was men-
passing iq an office that I was in.

CALDERBANK: Do you remember the name of the

person that mentioned. it?

MR.

KELLEY: Mr. Shomer.
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CALDERBANK: Mr. Shomer.

He talked abouﬁl perhaps, buying gold when it was

on its way up?

MR.

KELLEY: Right, because he made a small -- he

makes personal money on it.

»

MR.
MR.
he bought
at a much

MR.

Do you have any idea of whether or not the money

CALDERBANK: He ﬁade personal money on 1it?
KELLEY: Yes. Out of his own personal funds,
some silver or something and he sold it later
higher price.

CALDERBANK: Okay.

that comes.into the Church is used in this type of

investment? .

MR.
MR.
MR.

MR.

KELLEY: I have no idea if it -- I don't --

CALDERBANK: But it was talked about?
RKELLEY: It was discussed#,

CALDERBANK: Okay.

When you talked, also, about people as Mr. Hagen

in Europe, you mentioned that --

MR.

MR.

KELLEY: Hegetschweiler.

CALDERBANK: Hegetschweiler.

You talked about bonuses, percentages} you talked

about commissions.

MR.

KELLEY: Right.
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MR. CALDERBANK: There were certain specific
commissions for services rendered?

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: And you always called them
services, correct?

| MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: And there was specific money paid
for specific services?

MR. KELLEY: Right.

MR. CALbERBANK: Specific houfs?

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: Okay.

And --

MR. KELLEY: Sometimes specific auditors, too.

MR. CALDERBANK: -~ money -- specific auditors,
too?

MR. KELLEY: Sometimes.

MR. CALDERBANK: Fulfilling their task within the
organization?

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: Did they receive commissions,
also?

MR. KELLEY: Registrars usually -- I can't remember

what the percentage was. Those people made decent money.’
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MR. CALDERBANK: Were any of these people registered

with the state who were taking commissions?

MR. KELLEY: ' Not to my knowledge.

MR. CALDERBANK: When -- if there were potential
problehs, do you think anyone that would want to see
the flow of money either coming in or going out of the
Church; do y;u think that wouid, in your own personal
opinion =-- wouid thét stop any person, his being éble to

participate in the activities of Scientology?

MR. KELLEY: Can you rephrase that and say it

MR. CALDERBANK: It's hard to rephrase.
MR. LeCHER: Well, say it again so he understands

what he's going to say.

MR. CALDERBANK: If those invoices were made public

that you saw going across your desk every day --

MR. KELLEY: Right. -

MR: CALDERBANK: =-- and if the people that were
giving the money in checks, the registrars --

MR. KELLEY: Right. |

MR. CALDﬁRBANK: -- if those were tallied and were
available - which you did, you said four or five hundred
thousand dollars - if those were tallied and those were

available or in a statement form, would that prevent

//‘
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anybody that paid the money from obtaining the services?

MR. KELLEY: No.

MR. CALDERBANK: You don't think it would stop
them from pafticipating in what they paid-for?

MR. KELLEY: No. Once they paid =-- let me see if
I get you right, if I understand.

MR. CALDERBANK: I'm asking if people that
donated =--

MR. KELLEY: They alwéys get thét service. That's
unless for some reason they didn't want to do that
specific service; they could do another service.

MR. CALDERBANK: So, basically, the quesﬁéon is:
Tracing that money won't stop peéple from getting the
services? o

MR. KELLEY: Right.

The money is -- the money is ~- the accounting isn't
too bad, it's usually fairly accurate.

MR. CALDERBANK: And it wouldn't stop them from
enjoying what they find in Scientology?

MR. KELLEY: Right.

How would it -- wait a minute. How would it stop
them, because it's just money that they've paid, right? -

MR. CALDERBANK: I wanted to ask you because you

are the first witness that has the most intimate --
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MR. KELLEY: It's like --

MR. CALDERBANK: -~ knowledge about‘the money -=-.

MR. kELLEY: It's like buying -- like payihg for
a room in a hotel, you know. You get an invoice and,
i:he;n, you go ahead and sﬁay in the hotel.

MR. CALDERBANK: Why do you keep referring to it
as services?

MR. KELLEY: That's what they're called.

MR. CALDERBANK: Was anyone ever given -

MR. KELLEY: 1It's a service ~-- |

MR. CALDERBANK: Rigﬁt.

MR. KELLEY: -- as opposed to goods and services;
it's a service.

MR. CALDERBANK: .Have you e&er seen anyone get a
service for less than going price?

MR. KELLEY: No. That was not allowed.

MR. CALDERBANK: Was it ever --

MR. KELLEY: It's a flat rate and that's what you
paid. You couid get a five percent discount-for going --
for paying early. Five percent? I think it was five
percent; it could have been ten.

MR. CALDERBANK: Okay.

When you were talking about auditing, you said

. that people would be stopped half way through if they
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paid, like, say, twenty thousand; that's the number you
used -- |

MR. KELLEY: -Right.

MR. CALDERBANK: And did-yop say that they had been
told -- or have you ever heard if as a policy that with-
out further auditing they may become illé

MR. KELLEY: That happened; That was a common
fechnique.

MR. CALDERBANK: That was a common technique,v
telling someone they would get ill?

MR. KELLEY: If -- it was =-- if they were in the
middle of an auditing action. Let's say you paid for,
let's say, twenty-five hours to cohplete such and such
a rundown, and yourgot to the end of that twenty-five
hours and you still hadn't finished, that was the common
technique: "You're going to get sick if you don't~§ihish
this," you know. So, you have to buy --
| MR. CALDERBANK: If you aon't finish it, you have
to buy --

MR. KELLEY: You have to buy another intensive;
you have to buy another twelve and-a-half hours.

MR. CALDERBANK: What about the waivers that you
signed? They Qere actual -- they told you that they would

stand up in a court of law and they were acceptable?
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MR. KELLEY: No, I was never told that. But, boy,
they sure looked -- they looked legal. I mean, "Where-
as" -- you know, they héd legal ﬁerminology.

MR. CALDERBANK: Did that make you feel that if you

left you could be sued for the money on the freeloader's

" debt or whatever?

MR. KELLEY: Nobody reads them. They didn't.
One of the things that you sign -- when you do a
course, you sign a promissory note and an invoice; that's

staff members. You never read that stuff because you're

V usually in a hurry to go start the course. : Vo

MR. CALDERBANK: Did you think it was legal at the
time you did it?

MR; KELLEY: I didn't know. It-looked it. It
looked pretty legal.

MR. CALDERBANK: Okay.

Then, the last area: Since you saw the invoices,

"did you see any invoices for textbooks, say, Calculus,

Biology --
MR. KELLEY: Never.
MR. CALDERBANK: No textbooks?

MR. KELLEY: ©Never. Once in a while a dictionary.
o

—They sold dictionaries in the bookstore.

MR. CALDERBANK: So you never saw, say, regular
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schoolbooks for children ever purchased from the Church
fund?

MR. KELLEY: That -- again, that's money going out.

MR. CALDERBANK: Yes. But the company would bill
you with an invoice, wouldn't they?

MR. KELLEY: Yes. But that was still -- that was
money going out. I wouldn't see that.

MR. CALDERBANK: .And you never saw money spept
for fi?é extinguishers, extiﬁguisher -

MR. XELLEY: I know that ~- I know that that sort

of -- I know -- I thirk they're legal on that sort of

thing. I know the Clearwater building is because the
lights have gone out a few times, those little lights
they have over thelentranceways. Those go on . --.

MR. CALDERBANK: Did you ever see money leave the
Church to perform any of those functions?

MR. KELLEY: I never saw money leave the Church.
That's a different -- see, the place I spent most of my
time was in the other part of the -- which is the income,
the Director of Income.

MR. CALDERBANK: Okay.

MR. KELLEY: And the place the money went out from
was the disbursement end. It was just -- it was in

another building, another office.
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MR. CALDERBANK: And my last question is: You
mentioned that you had gotten food poisoning.

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: A few times?

MR. KELLEY: Two or three.

MR. CALDERBANK: Two or three?

MR. KELLEY: Right.

MR. CALDERBANK: Where had you eaten that fcod?

MR. KELLEY: In the -- in a room in the Clearwater

building and in the Feort Harriscn building.

“MR. CALDERBANK: Was that -- e

MR. KELLEY: That was fairly -- that happened --

MR. CALDERBANK: =~ common? |

MR. KELLEY: Yes. When somebody would get it,
usually, a few people got it. And you went to sick
bay and they gave you some Vitamins and you went to bed.
That's usually what I did. I just would sleep. 1I'd
be all right in a day or two.

_MR. CALDERBANK: No further questions.

MR. LeCHER: Mr. Berfield. |

MR. BERFIELD: Mr. Mayor, if you will recall, I
started this off yesterday, but I did have a couple of
guestions that I didn't get a chance to ask.

Mr. Kelley, there seems to be a thread running

4
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through here of vagueness in names. Is that because of
a part --

MR. KELLEY: No. 1It's an unwillingness to give
names. I can giye you names, addresses.

MR. BERFIELD: You mean, ;f we ask for the names
and the addresses, they are available to us?

MR. KELLEY: Certainly. I can give you names.

MR. BERFIELD: Okay. |

The other situation is that you keep referring to -
in Mr. Calderbank's guestioning here - the money going
out..

MR. KELLEY: Right.

MR. BERFIELD: And this being soméwhat of a para --
it seems to have a military organization to it, if there
was a need to know and you went ‘across and asked where this
money went, what would’happen to you?

MR. KELLEY: They’'d prcbably fell you to -- they'd
probably séy to leave them alone because it wasn't --
it was what they call unnecessary noise. You don't
need to know.

" MR. BERFIELD: So, it goes back to military: Just
what you need to know is --

MR. KELLEY: Right, basically.

MR. BERFIELD: Just one last guestion here: You
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one -- it's just you in the room. And the RPF -- tﬁere'sé

‘real -quiet place and it's real private..

referred to this RPF auditing room as awesome.
What was so much more awesome about it than any of
the’other auditing rooms?

MR. KELLEY: Well, a regular.auditing room is just

another unit that used to do their auditing in the same
room. It's just a big -- big room with about four or
five tables in it, and that's where you do your auditing.

I mean, you'd ﬁe auditing‘here and someone else
would be next to you‘auditing on a totaily‘different
thing. ‘ ‘ < o

"That gets into a strange -- they used to get into
a strange phenomenon at times.

MR. BERFIELD: Well, about the RPF auditing room,
you had specifically said that there was someﬁhing
awesome about that. What's awesome?

MR. KELLEY: Well, comparatively, because in a
regular audifing-room, that's where you're doing your
counseling. And it's between you and your auditor. That

doesn't -- I don't need to go into'that. But that's a

And the RPF auditing room is so noisy, you know.
P

There was a lot of people in there. It was also clutter.

and that sort of thing.
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- When I first céme on étaff, I was in the Flag
Readiness Room, and in that operation we did the same
thing. We audited in this big room. And that -- that's
all. It's just real cluttered and large.

MR. BERFIELD: I have no further guestions.

MR. LeCHER: All_right.

MRS. GARVEY: In auditing, were you told that the'
E-Meter was scientificaily'based or not? |

MR. KELLEY: Scientifically based? Yes.

MRS. GARVEY: . That they wére scientifically based?

MR. KELLEY: Right, that it was a scientific

instrument that would run a small matter of charges

through your body that measures electronically -- or
electrically.
MR. LeCHER: I just have one -- two guickies.

What is IMO? Then we're going to go --

MR. KELLEY: IMO?

MR. LeCHER: It's evidenced with --

MR. KELLEY: IMO?

MR. LeCHER: -- "See your executives, the IMO."
MR. KELLEY: CMO?

MR. LeCHER: 1Is that -- I make it IMO.

MR. KELLEY: CMO.

MR. LeCHER: It's the International Management
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Board?

MR. KELLEY: If it is, it's come on since I left.

MR. LeCHBR:. It's 1981.

One other question: You talked about giving money
for a room as a -—- more or less of a donation or as for
serﬁicés. You also said that for anything that they -
sold there. You also mentioned getting a five percent
discount.

Do you think it's possible to get a five percent
discount on a donation?

MR. KELLEY: Oh, yeah. See, there's an advance

payment discount --

MR. LeCHER: No, no. If I buy something and I
pay cash, I might get five percent. But how can you get
five percent off a donationé It doesn't seem --

MR. KELLEY: Oh, how can you get the five percent
itself? I don't understand what you --

MR. LeCHER: Well.

MR. KELLEY: That would be a discount.

MR. CALDERBANK: .He doesn't understand.

MR. KELLEY: Say, the.services were originally
$15,000.00, the discount would be twelve thousand five
hundred -- wﬁatever.

MR. SHOEMAKER: . Did you ever hear the word

N

—
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"dbnation"?

MR. KELLEY: Oh, sure. That's what they were
considered, donations.

MR. LeCHER: My question is: How could you give a
discount on a donation? I can see you giving me a disf
count on --

MR. KELLEY: Oh, I see what --

MR. LeCHER: -- a‘purchése because you pay cash, -
but you can't gi&e a discount on a-donétion. |

MR. KELLEY: I see. Goéd point.

They were called -- they were cailed donations.
There was also a five percent discount.

MR. LeCHER: Okay.

Was your brother's name in an auditing folder?

You mentioned your brother was upset with your --

MR. KELLEY: He was more likely in my Ethics
folder. “ .

MR. LeCHER: So, that's how they tracked down your
brother or --

MR. KELLEY: Quite possibly. They may have possibly
wire tap?ed; he was calling around the country trying to
find out something about Scientology. Because no one
else knew I was there but --

MR. LeCHER: Do you know anything about wire taps?
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other

I was

-1 got

MR. KELLEY: I know that they have been used with

people.

"MR. LeCHER: With members or enemies?

MR. KELLEY: Enemies, alwaYs enemies.
That's npt>-r that's not personal knowledge while
in Clearwater. 1It's knowledge I ascertained after

out.

MR. LeCHER: All right.

Then, it's not firsthand that you actually saw --
MR. KELLEY: No.

MR. LeCHER: We have to try to go through five

witnesses today, ladies and gentlemen. And we have no

more questions, at least, I have none. I have plenty

to ask you, but I think we better get moving.

say.

-make - Rosie Pace, please - a little point of information,

I want to thank you for coming.
Do you want to say anything in conclusion?
MR. KELLEY: No, I don't.

I think I've pretty much said what I wanted to

MR. LeCHER: Thank you very much for coming.

Now, we —-- you have another witness?

'MR. FLYNN: I do, Mayor. And I'd just like to.

“if I could, for the benefit of, perhaps, the city and

r
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the Commission.

As a consultant, I have endeavored to present a
cross-section of different witnesses on different levels
of the organization, and -- of which Mr. Kelley repre--
sents one particular level as Mr. Walters represented a
particular level: a pélicy level, as opposed to Mr.
Kelley, for instance, being on the level that he was on
as he described it.

And it might be something that should be kept in
mind as different witnesses may-have participated in very
compartmentalized activities, éuch as Guardian's Office
activities as opposed to Treasury Division activities in
terms.of very isolated jobs. And you might find that
different witnesses look at the organization in terms of
their experiences on the level that they were operating
on.

The next witness is an individual named Rosie pPace
and, while she's coming in, I'll gquickly introduce a few
documents.

MR. LeCHER: All right. Rosie Pace is the next
witness; is that correct? 1It's not --

MR. FLYNN: No. We'll go with Rosie Pace now.

MR. LeCHER: Do you want to lower this --

MR. FLYNN: If I could, please.
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MR. FLYNN: Exhibit No. 30 will be a Hubbard
Commuhications_office policy letter in June11959.- And
I will refer the Commission to the bottom 6f‘the page
déaling with "duplicate contﬁacts, releases and promissory
notes}"

And the relevant portion is as follows: "Any staff
/ﬁgmber signing up a preclear student or PE attendee will
get one original and one cérbon éopy of each contract,
release, and promissory note nécessary to .be signed."”

And then,vskipping down td the last paragraph: "The
carbon copy of the céntract and release, along with the L
yellow invoice, is routed to the Associate Secretary

and from him to the department head concerned: ' the
Directofhof Processing, ;he Director of Training, or

the PE Foundation Director. After being reviewed by the
department head, these are then routed for filing in

the administratiye division of each department. A
carbon copy of the promissory note is routed to the
Director of Accounts. The policy -- this policy must

be rigidly enforced as it sa&es much expense in adﬁinis—
trative time."

It's copyrighted by L. Ron Hubbard.

(A copy of a policy letter from

Hubbard Communications Office, dated
June 1959, was marked as Exhibit No.

30, as of, this date.)
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MR. FLYNN: The next document -- the next docu-

ment is a form affidavit.

(A copy of an affidavit was-marked
as Exhibit No. 31, as of this date.)

MR. SHOEMAKEﬁ:, Mr. Flynn, if I might ask: For
instance, on that last document, it said it was copy-
righted by L. Ron Hubbard and it said Mary Sue Hubbard
for L. Ron Hubbard.

Would you explain that as tb what éffecﬁ that has
from a legal point of view?

MR. FLYNN: Everything =- or 99.9 percent of the -
publications of the Church of Scientology are cbpyrighted
by L. Ron Hubbard. At various points in time in
connection with various areas of responsibility, such as
Guardian's Office activities, there was an immediate» |
level of recognition in responsibility below L. Ron
Hubbard, and that was, primarily, Guardian's-Offiqe

Legal Affairs and Guardian's Office B 1 Activities,

-which is intelligence gathering activities, for which

. Mary.Sue Hubbard was directly responsible.

So, in those types of publications, her name also

~ appears.

And Exhibit 31 is a form affidavit for the Church

of'Scientology with regard to -- and I won't bother
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reading through all this because we have a numbher of

forms for people who actually signed them. But basically,

it's a promise not to divulge any information about the

Church of s;ientology without the prior consent of
Hubbard, its members, and the organization itself.

MR. BERFIELD: Counsel, where are these coming
from, so that we know they're not something that's just
being made up?

MR; FLYNN: All right.

.Well, the HCO policy letter comes right out of a
set of green volumes which, in order to -- in view éf
the time constraints we're working under, I would ha&e
to puﬁ’into evidence all of the green volumes. If it
bécomesAnecessary, we'll do that. There's some twelve
of them. And_all of the ten red technicallbulletins,
And if it becomes necessary, we'll do that. But the
amount of the paperwérk the Commissibn could be con-
fronted with in a very éhort time would be unwieldy.

MR. BERFIELD: Nc';. . I mean, if you would just
address that so that --

MRS. GARVEY: Just say where it's coming from.

MR. BERFIELD: =-- just where it's‘f-

MR. FLYNN: That's where it's coming from.

And if need be, at the conclusion of the hearings,

/
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we can just simply put all of those booksrinto evidence
and correlate them to the particular xerox copies that
I'm introducing now.

And the form affidavit is also such a document.

The next exhibit, Affidavit of Janet Troy, is =--
and there will be'an'affidavit signed by janet Troy
relative to this document and relative to other matters
that are involved Withrthe Church of Scientology, which
will be introduced at a later time and we'll tie the
two together.

Basically, 1f vcu go down to paragraph six, Janet
has stated that she "hereby discharges fplly and releases

L. Ron Hubbard, any Scientologist, and Scientology

course, their assigns and successors from-all rights,

" claims, or any actions myself or any successor or

assigned to myself may have now or hereafter the signing
of this agreement against L. Ron Hubbard, any person,
any Scientology Church, their assigns or successors.
This release is freely and voluntarily executed by
myself Qith my understanding of the £erms used hérein
and the consequences resu;ting therefrom.ﬂ

"That I do hereby waive all rights to refund-or
repayment of any donations that I have made or will

make in the future to the Church of Scientology. I waive
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this right of my own free will."
(A copy of the Affidavit of Janet
Troy was marked as Exhibit No. 31,
as of this date.)
MR. SHOEMAKER: Mr. Flynn, is that legal?
MR. FLYNN: I beliéve the evidence will be that
in -- for most people entering Scientology, they're'made
to sign these documents at the outset and, for the most
part, they have no idea what they're signing. At various
points dufing their proceeding throughvSCientology,'when
difficulties arise -- if difficulties arise -- and as the
last witness testified, he left, and during the time he
was in he was never in the RPF; so, no diffiéulties'
arose until he had already left. And afterward, his
brother -~ his bgother's wife was visited by some unknown
people.

But if difficulties arise of a substantial nature

during the period that they're in the Church, I believe

the evidence will show that these people are made to
believe that these documents are enforceable in a court
of'law; And I also believe that the evidence will show
that items such as I'm about to introduce indicate tha#
promissory notes, 1egal promissory notes, were signéd. =
In féct, yhep you asked ﬁe, "Is it legal," well,

I would say that the thing is utterly unenforceable. But
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the issue is whether or not the people are made to
believe that it might be enforqeable.

MR. LeCHER: Didn't‘one_of the witnesses say that
they were told that the money would be =-- it would be
a moﬁey back guarantee, and some, at least, tried to get
their money back and they were promised but never
received it?

MR. FLYNN: That's true.

I'éhink that the  testimony there and the testimony
in the future will be that they are told about a refund
policy, but, in fact, as you just saw in the Janet Troy
Affidavit, it's often times -- mést of.the time they
sign document$ thaf they don't even realize.they're
signing, saying they can't get a refund. And then, they
are led to another policy which says they can get a
refund.

So, thére's a conflict between the two policies.
And most of the time, the peoplg have no idea what their
rights are.

MRS. GARVEY: Was Janet Troy a staff member?

MR. FLYNN: Janet T?oy wa§ a staff member{ that's
correct.

MRS. GARVEY: Is it different for a staff member

than it is for a Scientologist that's coming for a course?
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MR. FLYNN: It is.

The people that sign -- there are different types

" of waivers and different types of releases that are

sigqed for contract or staff members as opposed to a
pubiic person who is just coming to get services.
For insfance, the first affidavit that I introduceg
/
in blank form was for someone who was a public person.’/

The one I just introduced is for a staff member.

MR. CALDERBANK: But these are made or represented

‘to the people as legal documents, binding in the outside

world? ) : e
MR. FLYNN: As I indicated before, for the most

paft, when they're signing them, they don't even know -

_ what they're signing. When difficulties arise, they are

presented with-the fact that they are enforceable docu-

ments and they can be used against them in a court of
law.

And in fact, there will be affidavits in evidence
to that effect, which brings up one more point. In
view of the time and cost constraiﬁts'of the four days
théﬁ we're laboring under and the seventeen Or soO wit-
nesses we're going'to try‘ﬁo get through, I'm p:esentiﬁg
affidavits of peoplern some subjects to corroborate

other pieces of evidence. If the city at some point,
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“having - its appetite whetted, so to speak, about the

potential scope of this subject saw fit to continue the
hearings and bring in more witnesées, I wbuld suggest
to the Commissiog that there are many, many more wit-
nesses who could.come in and testify about specific
points.

MR. CALDERBANK: Are these ind;vidual malcontents
or a;e there many peopie like .this who have been going
through the same or similar circumstances where they've
been threatened, harrassed, apparently, threatened to be
sued by L. Ron Hubbard?

MR. FLYNN: What I have endeavored to do is rather
than bring witnesses who have just been harrassed, I
endeavored to bring in witnesses who reéresent a cross-

section of their experiences in Scientology so that the

' Commission, I believe, at the end of four days will have

experiences with differént people in different positions
who experiencea different things in the organization,
rather than just a selection of victims who have beén
harrassed, some of which you will hear about in detail.
MR.vLeCHER: One thing about the contracts: You

mentioned -- the young man, Mr. Kelley, mentioned about

young people younger than him, younger than eighteen, that

were twelve and thirteen and handling vast sums of money.
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- for the organization from the age of thirteen to the age

Do they also sign these contracts?
MR.  FLYNN: The next exhibit is an exhibit of Tonja
Burden - it's a multi-page-exhibit with some f£ifty or

seventy thousand dollars of promissory notes - who worked

of seventeen. She never was given any education in this
city; she was fér two-years and three months.

And as you will see frdm there#hibit, she signed
releases, non-disclosure boaés, promissory notes --

-MR. LeCHER: At what age did she sign these?

MR. FLYNN: A£ varying ages during -- with regard L
to the invoices and the prpmissory notes, at various times|
when she was in the city. With regard to the reléases,
she signed releases when she was in the organization.

And then, afterwards, she was taken -- aftér she escaped
from the City of Clearwater, as the affidavit will show =--
and if need be, she can be called as a witness, but she
does have a lawsuit against the Church, and I have made
én effort to discriminate between individuals who have a
lawsuit and those who don't, but she coula be called as
a witness.

And aé her -- some of her documents show, she
was -- and her affidavit will show to the Commission, &

after she literally escaped from the Fort Harrison RPF,
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she went home to her -- the City of Las Vegas. And

approximately two

Office operatives-

or three weeks later, two Guardian's

arrived in the City of Las Vegas ‘and

took her to Los Angeles, locked her in a room, and put

her on the cans.

And after that, she was made to sign

many documents which are here, which I won't read at
. <

this particular time but I'll read in connection with

her affidavit, yhe:eby she was informed that she owed

the organization some sixty thousand dollars. And this

is after she was out of the organization.

And she was

MR. LeCHER:

sent a freeloader's debt of $63,000.00

‘which she was told she had to bay and --

What I‘m‘getting at: Would she sign

something that she believed to be legal? Was she a

MR. FLYNN:/’

MR. LeCHER:

MR. FLYNN:

~minor; was she under age?

That's correct.

She was what, sixteen years old?

That's correct..

She was signing -- she signed many documents at

various points in time from the age of thirteen to the

age of seventeen.

MR. LeCHER:

Can a thirteen to a seventeen year old

sign something to pay eighty, ninety thousand dollars?

‘MR. FLYNN:

Of course not.
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MR. BERFIELD: Counsel, a qguestion that I have
here: -This is an administrative or a legislative hearing,
and some of the rules of.justice do not prevail hére'on
hearsay and what have you. But if you had to introduée
all of this into evidehce, you said that it would be
voluminous.

What are you talking about in sizg?

MR. FLYNN: Well, for instance, if we -- when Mr.

Walters was on the witness stand - he is aware of most

policies within the Church - and to go into every policy,

L

his testimony could have taken a week in itself because -

of the scope of his knowledge. And we could have put into

-evidence, probably, fifteen or twenty different volumes

of some six hundred or seven_hundfed pages each, together
with, probably, a ﬁhousand documents of Guardian's Office
activities, which would begin to display the scope of
the operation.

Since we don't have those -- that amount of time -
and we're laboring under financial constraints - what
I've endeavored tb do is to present somé people at
different levels. And you wili be hearing from some
Guardién's'Office operativés who, actually, have coﬁmitted

burglaries. You have just heard from an individual who

was simply a young boy who came into the organization and

a]
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worked at a very low level here at the Fort Harrison, and you
heafd it from his point of view. And you've heard Mr.
Walters' experiences from ﬁis point of view.

So, inAorder to give you a proper perspective --
we could be here for two montﬁs. And in my own judgment,
having worked with the subject for thfee years; you would
begiﬁ to realize the scope of the problem, in my own
judgment. |

In any event, the next witness is Rosie Pace.

MR. LeCHER: Miss Pace.

Will you bring in Miss Pace, please.

Commissioners, again I ask you to - and I remind
myself, too - that we should be to the point and brief
because we .do have thirteen or fourteen witnesses to go.
And I think we have a déy and-a-half to do it in.

MR. BERFIELD: Mayor, while she's coming in: Mr.
Flynn, these voluﬁes are available for our inspection,
are they not?

MR. FLYNN: Absolutely. And if the Commission
desires, I will have them introduced into evidence at
the close of the proceedings for your éerusal.

MR. SHOEMAKER: Commissioner Berfield, also, some

of the -- many of the documents which Mr. Flynn is

‘referring to were, in fact, submitted as appendices to
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them.

MR. PLYNN : Correct.

On that point, I would like to simply suggest that
just to review Guardian's Office documents involving '

hié initial report. The problem with that-was'tha; the
appendices were about this high -- |

MR. BERFIELD: I realize that.

MR. SHOEMAKER: - in addition to the report, so
we didn't distribgte ﬁhem. Certainly, they are available
in the public library and they're also availabie'down

at the City Clerk's Office for anyone who wants to see

operations in the City of Clearwater, there's a volume
about yea thick of probably a thousand pages. On
Guardian's Office operations natibnwide, it's probably
five to ten thousand pages thick that are either currently]
on record or could be producéd. And that is not even;
getting into issues of financial issues, training issues,
legal issues, such as the releases and the waiveré I put
into gvidence.
| MR. CALDERBANK: If it pleased the Commission, at
the end of-the hearing process, then, I would like to have
as many of these documents entered in, in addition to the
A

documents that he is entering in throughout -- or during

the testimony to substantiate them. 1I'd like as much
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information as possible from both sideé._

MR. LeCHER: All right.

Let's get with Miss Pace. Miss Rosie Pace. -

I have to ask you the five -- before I do'that,
I must ask you to det sworn in, please.

Is the Clerk there, Mrs. Lamkin?

ROSIE PACE, a witness herein,
having first been duly ;worn by a Clerk fér the City of
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Okay.

Miss Pace, we're going to ask you the five basic
questions, theh, we'll get on to ha&e you discuss your
role.

The first question: Are you appearing here today
énd testifying under oath voluntarily?

MS. PACE: Yes. |

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than the expenses for coming to Clear-
water?

MS. PACE: No.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit'égainst the
Church of S;ientology?

MS. PACE: No.
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MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have
a lawsuit against you?

MS. PACE: No.

MR. LeCHER: Has anyone suggested to you that you
should’étate anything but the truth, or has anyone
suggested that you chaﬁge your testimony for any reason?

MS. PACE: No.

MR. LeCﬁER: Are you -- just to set the stage here,
are ybu the sister of Lori?

MS. PACE: Yes, I am.

MR. LeCHER: Who spoke yesterday. Y

MS. PACE: Yes.

MR. LeCHER: Miss Pace, would-you like té make a
statement or would you like me to start asking you
questions, or would you like to do it in your own way?

MS. PACE: Well, I'd like to tell you how I got
into Scientology.

MR. LeCHER: 1I'd . like to hear thét.

MS. PACE: Okay.

I've been in ~-- first of all, I'm very, very
nervous.

MR. LeCHER: I know you are and you've been waiting 5
_ _ S >

a long time and so forth.

MS. PACE: I came into Scientology sevehteén years
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ago in 1965. I was thirteen. And I was having a lot of
trouble with school and I didn't want to go.

MR. LeCHER: To school? |

MS. PACE: Yes.

So, my sister, Lori, had gotten involved in
Scientology and she felt that it could help me. And her

intention was that that would make me want to go to

.school.

But when I went into the organization, théy<told
me, well, I was right in not wanting to go to school
and --

MR. LeCHER: At age thirteen?

MS. PACE: Yes.

And that the Board of Educétion was suppressive,
and that I would be harmed if I did go to schooi. And
at the time, I loved it; I thought that was great. And
that they would write a letter to the Bqard of Education
that I was get£ing spiritual counseling so that I
wouldn't bé sent to a reform school or anything like
that, tﬁat it was okay that I didn't go to school because
of the spiritual counseling.

MR. LeCHER: ﬁid they write a letter to the Board
of Education?

MS. PACE: Yes, they did.
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MR. LeCHER: Did the Board of Education in that
particular gommunity agree that spirituél counseling was
moie valuable than school?

i MS. PACE: At the time, it was for -- it was
suﬁposed to be for a:briéf period of timé that I woﬁld
be getting the counseling. 'Somehow,’I managedvnot to
go to school. I just wanted not -- not to be sent to a
reform school. And I started getting séientology train-

ing at the age of fourteen. And I was a highly classed

auditor at the age of sixteen. And that has been my

MS. PACE: Well --

MR. LeCHER: From your first person point of view,

life —

MR. LeCHER: Your life -~ when did you leave the
Church?

MS. PACE: Just two months ago, officially.

"MR. LeCHER: Can you tell me something with
respect -- were you in Clearwater?

MS. PACE: Yes, I was.

MR. LeCHER: How long were you in Clearwater?

MS. PACE: I was in Clearwater for seven months,
from May '79 till December '79.

MR. LeCHER: Can you tell me something about the
activities in Clearwater?

' T




10
1
12
13
14
15
16
17
18

:w
20

21

24

what you aqtually éaw?

MS. PACE: All right.

I arrived in Clearwater, and the first night I was
taken to a room at the Gray Moss because fhere was no
dorm for me. Thé next ﬁight I was brought £O'a dorm
which had no light, and I had my lﬁggage and I couldn't
get in the room. There were about ten beds in the.rdom.

MR. LeCHER: How old were‘you at the time?

MS. PACE: This is three years ago; I was twenty-
seven. |

And there were suitcases all over the room, no
light. So, I just walked down the stai;s and I said; "I'd
like to pay for my own room because I‘don‘t want to stay
in theMAOrm," and that's what I did.

And I was here for NED for OTs ﬁraining.

MR. LeCHER: NED for OTs?

MS. PACE: NED for OTs.

MR. LeCHER: Oh, NED for OTs.

MS. PACE: Right, which was supposed to be beyond
your wildest dreams and it‘was just going to handle
everything that's wrong with you, and that I.would be
treated like gold when I got to Flag Land Base. AndVI
later found out that that was an absolute lie.

I started my training. It was going along fine.
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and Lori had come one month -later. And she was having

a little bit of trouble and she blew, like she said.

'And my other sister, Annie, was with me.

We got pullea into E£hics, immediately, and they
téld us it was a conspiracy.- And I gdt very physically
il1l1. I had a high fever and swollen glands and I couldn't
get out of bed. And I was ordered put of bed because
there was going to be a meeting with the senior CS of
the Flag Land Base.

. 8o, I got out of bed and he screamed and screamed

and screamed and ordered me back on post the next morning-i

Alsc, my sister, Annie, who's not,heré, was sick, also.
And he ordered her back on post the next morning and said
he would not tolerate any illness. |

MR. LeCHER: Who was "he," and what was his title?

MS. PACE: He was the senior case supervisor; his
name was Jeff Walké;.

And Lori came baék the next day. By this tiﬁe, I
was afraid for Lori becauge, as far és I was concerned,
this man, this Jeff Walker, was inséne. He was screaming
and jué; totaily psychoti;.

Anyway, Lori came back. And I was having severe

headaches. 1I've had them for a long time. And they had

- gotten worse. And I decided to see an eye doctor because

e




3-95

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

" 24

I had some trouble with'my eyes and I thought maybe that
was the problem. ‘

~ Anyway, it ended up, I had an eye operation. Thét's
how I got out of-the Flag Land Baée. Before then, I
couldn't get out; I thought I couldg't get out, mentally;
I couldn't leave. .

MR. LeCHER: -What was wrong with you that they

forced you out of bed? I mean, were you just emotionally
drained or did you have the flu or --

MS. PACE: I had a high fever and swollen glands,

 sore throat, and I was just very weak. I was very upset

‘that my sister had blown because that's the worst thing

you can do in Scientology. And I was afraid of what

* was going to happen to her when she returned.

MR. LeCHER: Were you concerned then that you might
infect other people?

MS. PACE: I'm sorry?

MR. LeCHER: Weren't you or'they concerned that you
might infect other people? Forgetting about your own
health, if you did have a temperature, you may have a tendency
to infect the whole dorm or the whole organization.

MS. PACE: We;l, obviously, he didn't care.

MR. LeCHER: 1Is thatAstandard practice, that if

you feel ill you cannot go to a doctor?
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cealed from the Master at Arms or from the organization,

- and would it be just between you and your doctor?

3-96 ,' /\\‘

MS. PACE: .ﬁell, you’re’allowed to go to a doctor.
I wasn't told to’go to a doctor; I was told to return to
posF. So, that's all I know. |

You are allowed to see‘a doctor.

MR. LeCHER: Can you go alone to see a doctor or
must you be escorted there by --

MS. PACE: The MAA, the Master at Arms, of Flag
iand Base»said he'd have to come with me.

MR.'LeCHER: You couldn't go on your own?

MS. PACE: Well, I con&inced him that I was able to
go on my own, that I really didn't want him to come with—
me.

MR. SHOEMAKER: Could you give that title, again,
please? -

MS. PACE: Master at Arms.-

MR. SHOEMAKER: Master at Arms.

MS. PACE: That's the Ethics Officer.

MR. LeCHER: If you had a physical ailment that may

be rather personal in nature, would that ailment be con-

MS. PACE: No. The doctor is to write a report
T

and give it to the Medical Officer.

MR. LeCHER: Were these doctors chosen at random
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out of the phone book‘or were they Scientology doctors?

MS. PACE: They weren't Scientology doctors.

MR. LeCHER: Can you tell me about -- anything more
about the living conditions in Clearwater?

MS. PACE: Well, I didn't live in a dorm. But
after I had my eye operation, I couldn't stay in my
regular room because there was auditing going on in there,
and I spent most of my days in the dorms just sleepigg on
a bunk. Ahd there were ants crawiing all over you. There were —

MR. LecHtR: Ants? |

MS. PACE: -~ ants.all over the bed. There were
about eight to ten beds in éach room, no air conditioner,
luggage all over the room;Ayou could hardly walk. There
were roaches all over the entire building. ¢

MR. LeCHER: What about maid service -- or did you
change your own linens and wash your own linens?

MS. PACE: If you're -- if you're a staff member,
you handle you? own linens, do your own laundry. If
you're a public person --

"MR. LeCHER: You had maid service?

MS. PACE: Yes.

MR. LeCHER: Who -- where did you find these maids?
Were they from within the community, trained domestics,

or were they also Scientologists that were doing --
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MS. PACE: They were staff members.

MR. LeCHER: Staff members.

MS. PACE: Of the Church of écienﬁology.

MR. LeCHER: How do you get to be-a maid? I mean,
do §ou apply for the job or are you given that job for
performing your duties --

MS. PACE: Well, I think, when you first come in,
you do this sort of work.

MR. LeCHER: You work your way up within the organi-
zation?

MS. PACE: Yes.

MR. LeCHER: From a maid to a higher position?

MS. PACE: Yes.

I didn't.QO'through this process, but I -- you do
physical work before you're promoted. |

MR. LeCHER: You apparently were highly trained
within the Church of Scientology. How did -- how much
money were you paid as a staff member?

MS. PACE: Well, it varied through the years.
Sometimes, nothing; sometimes, twentY-dollars a week,
depeﬁding on how much they made that week.

MR. LeCHER: .If you were started at thirteen -- and
you say you were in there for seventeen years? (h

MS. PACE: Yes.




3-99

10
11
12
13
14
15
16
17
18

19

- 21

24

MR. LeCHER: And obviously, your education must
have been limited; your skills, marketing‘skills, must
have been limited. You were paid, at most; twenty
dollars a wégk.

How did you support yourself, buy personél objects,
clothes, and things?

MS. PACE: Well, when I was a teenager, I lived with
my sisters and I babysat for them. And Lori was married,
my sister, Lori. Thaﬁ's how I lived thén. And I worked
on the outside to support myself later on.

'MR. LeCHER: Did you work in Clearwater?

MS. PACE: No.

I had a business in California when I was at
Clearwater. That's how I was able to get my own room.

MR. LeCHER: You and your sister seem like very
industrious women in spite of all you've beén through,
the number of years' hell that were spent in Scientology.

We talked about the -- did you have -- wha; about
the fair Game? Has it been affecting you when you left =--
since you left the Church, have they tried to contact
you or talk you into comingvback within the organization?

MS. PACE: No. |

The only person who called me was my husband, who

lefi,me. When I told him what I had found out about




3-100 —

10
11
12
13
14
15
16

17

19

21

24

Scientology, that I had just been miserable =~

MR. LeCHER: 1Is he a Scientologist?

MS. PACE: He's in the Sea Org., and he'é'filing
for divorce. And he's the only person who has called
me and tried to harrass me, but hasn't.

MR. LeCHER: If you were nét married to a high
ranking member,”do yc; think'you would'héve been -~ I
will erase the questioﬂ. |

I'1ll yield noﬁ.to'Mf; ﬁatchett-

- MR. SHOEMAKER: Mrs. Garvey.

MR. LeCHER: Mrs. Garvey, sorry. P

MRS. GARVEY: Did you ever f£ind out in particular
what your illness was?

MS. PACE: No.

MRS. GARVEY: When you were auditing, did you assume|
that the auditiﬁg information was confidential?

MS. PACE: Yes.

MRS. GARVEY; When you were audited, did you assume
the infé%mation was confidential?

MS. PACE: Yes.

MRS. GARVEY: Wheﬁ_You were‘auditing, were you told
it was based on scientific technigues?

MS. PACE: Yes.

'MRS. GARVEY: What were you told about the Guardian




3-101

10

11

12

13

14 -

15

-16

17
18

19
20

21

T 24

Office?

MS. PACE: I was told that the Guardian's Office

' was there to protect Scientology and L. Ron Hubbard

against the FBI, CIA, AMA, that they were attacking
Scientology. That's -- that's what I honestly believed
all tﬁese years.

MRS. GARVEY: Did you have any contact at all with

anyone from the Guardian's Office or were yoﬁ ever called

.in for any reason?

MS. PACE: No.

MRS. GARVEY: Does the -- did you see the Medicél
Officer when you were having problems and did he prescr;be
anything or have any directions for you? |

MS. PACE: I saw the Medical Officer once and I
told him I wanted to see a doctor, and he didn't prescribe
anything. I did have to go through him.

MRS. GARVEY: Okay.

Why did you leave, finally?

MS. PACE: Because.l hated it. I wanted to die
wﬁile I was there. I was hoping - and this is the truth -
I was ﬁoping that when I went to the doctor that he would.
tell me I had cancer. And that -- that way, I could get
out, because, mentally, I could not lea&e Flag Land Base

unlesé I was dying.
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MRS. GARVEY: You mean, you were so committed
towards what you spent -- had been doing for seventeen
years that you just couldn't say, "I no longer" --

MS. PACE: Right.

MRS. GARVEY: And walk out?

MS. PACE: Right.

MRS. GARVEY:'/éven,though you don't feel that you
were getting anything anymore or --

MS. PACE: I was a nervous wreck; I was shaking, I

couldn't sleep, I couldn't eat. I lost twenty pounds.

I was miserable anéd unhappy, and I couldn't walk out the !

door. I thought I couldn't walk out the door.

MRS. GARVEY: What -- can youxexplain a little bit
why you were SO =-- SO miseféble, so unhappy? What pre-
cipitated that?

MS. PACE: Yeah.

I think, when Lori gave her testimony yesterday --
I saw what they did to her. Lori got very physically
ill and her leg swelied up. She had arthrifis. And I
saw her humiliated and forced to work, to do physical
labor. vAnd the same thing happened to me.

And I looked around and I said, "What am I doing
here? How" -- I didn'tisee that we were,fréeing'the

planet or that anyone was getting better. But just that

o
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they had people working for seventeen dollars a week from
early mo?ning till late at night. And when you get ill,
you dbn't -= you éet treated badly. Instead of cgoing to
a doctor and staying in bed, you're treated very badly.

MRS. GARVEY: The feeling I have between you and
your sister is that you love each other very mﬁch.

MS.APACE: Yes.

MRS. GARVEY: Do you think you woul@ have believed
it if it had been someone.that vou didn't know personally
and very closely?

MS. PACE: No.

‘MR. LeCHER: Mr. Hatchett, do you wan£ -

MR. HATCHETT: Fine.

Miss Pace, at tﬁe Clearyater Fiag operation that's
here in Clearwater, did you -- or were you aware of an
epidemic-type of unhealthy situations £hat existed,
hepatitis or anything like that while you were here in
the Clearwater Flag office?

MS. PACE: No.

MR. HATCHET?: Were you ever confined for mis-
behavior or not meeting guotas or anything like that?

MS. PACE: After Lori had left, blew, we weré
separated and put into our room, and we had a guard by

the door and we weren't allowed to leave. She happened
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to be a friend, 'and we convinced her to leave, that we
wouldn't leave the Flag Land Base..

MR. HATCHETT: Thank you.

.Did you have any knowledge of how money was
collected at the Flag opera?ion here in Clearwater?

MS. PACE: No.

MR. HATCHETT: Did you sign any contracts or
Qaivers that you could not hold the Church of Scientology
responsible in any way for any of their acts?

MS; PACE:' I -~

MR. HATCHETT: When you first came in, did you

sign waivers and you may not have been aware of what you

Wére signing?
MS. PACE: Yes. I have signed waivers.
MR. HATCHETT: You have signed waivers?
MS. PACE: Yes.
MR. HATCHETT: All right.
Were you aware ofrthe RPF-type of confinement?
MS. PACE: Yes.

MR. HATCHETT: Did you actually have firsthand

. experience there?

' MS. PACE: I have never been on the RPF, but I've
seen people on the RPF.

MR. HATCHETT: What may have been your impression
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of their physical condition going in or coming out?

MS.'PACE: I saw people with sores all over their
body. On £he RPF, you're not allowed to walk ever, you
have to run constantly. And they just look exhausted and
physically ill. That's my opinion.

. MR. HATCHETT: Would you consider that the conduct
of the Church of Scientology, in order to control you
and physically_control'you and, also, to have the proéer
mind set to ser&e them for a billion years -- have you
heard that terﬁ?

MS. PACE: Yes.

MR. HATCHETT; Would you call that repressivé in
any way?

MS. PACE: Yes.

MR. HATCHETT: Yet, they said the world, generally,
were represéiQe, right?

MS. PACE: Uh-huh.

MR. HATCHETT: And they used tactics far beyoﬂd
that to achieve their goals; would ybu say thaté

MS. PACE: Yes. ‘

MR; HATCHETT: Against anyone?

MS. PACE: Yes.

MR. HATCHETT: Thank you.

MR. LeCHER: Mr. Shoemaker.
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MR. SHOEMAKER: Mrs. Pace, I hope you understand --
I know that you're nervous, and I can't blame you, for

being here. 1I've been doing this for a number of years

-and I still get nervous.

MS. PACE: Okay.

MR. SHOEMAKER: But please be relatively‘sure that
we all are very interested in what you have to say, and
the questions werask -- we certainly don't mean to be
pefsonally embarrassing, buﬁ we are attempting to try to
find out certain facts relating to this.

MS. PACE: Okay. ' , ]

| MR. SHOEMAKER: I'm not going to embarrass you; I
just wanted to --

MS. PACE: All right.

MR. SHOEMAKER: Are you familiar with the Fair Game
Doctrine?

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: What'does that mean to you?

MS. PACE: That means that if a person goes against

_the Church, they are fair game and anything you do to

them is all right.
MR.'SHQEMAKER: Was that common knowledge while
you were'a»Scientoloqist?‘

MS. PACE: In the early days it was and, now, I
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believe, it's supposedly cancelled. But =-- possibly,
they cancelled the policy, but I believe that it still
goes on.

MR. SHOEMAKER: At the time that you were still in

-the Church --

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: =-- did you beiieve that there was
such a thing as thé Fair Game Doctrine or did you think
about it?

MS. PACE: I did beiieve it.

MR. SHOEMAKER: You did?

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER:. What is the worst thing that can
happen to a Scientologist?

MS. PACE: I don't understand.

MR. SHOEMAKER: In terms of devoting your life,
which, obviously, you did --

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: -; for a period of sixteen or
seventeen years - and I'm walking on sénsiti&e grounq
with the beliefs - what is the worst thing that somebody
could say could happen to you'as a Scientolog;st, the
worst thing that could happen to you?

MS. PACE: Do you mean, after you ‘leave the Church
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or while you're a Scientologist?

MR. SHQEMARER: Or even leaving the Church --

MS. PACE: I think the worst part,of_tﬁe Church of
Scientology is the feeling thét you‘can't leave. ?hrough
the proceséing, which I considered daﬁaging ssmetimes, I
feel it's a == I feel that you can get brainwaéhed to a
point where you feel you can't leave, which is:the worst
part: the betrayal that you're leaving the group when
they'ré supposedly freeing the planet. And this is
drummed into youzv

And even now, I still have the effects'of Scien- g
tology. I'm_noﬁ over it yet.

MR. SHOEMAKER: Do you feel that you would have
left if it hadn'£ been for the inciﬁent that occurred to
your sister?

MS. PACE: Yes, eventually, I would have.

MR. SHOEMAKER: Everitually, you would have?

MS. PACE: Yes

MR. SHOEMAKER: 1Is your other sister still in
Scientology?

MS. PACE: No, she's not.

MR. SHOEMAKER: She is not.

There was a -- Lori mentiéned yesterday a commeht 8

about folder pages, that is, young people that carxry
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folders, auditing folders, as I understand.

Could you gé into that a little bit and tell us what
the age of these individuals are and what they do and,
to youf knoﬁledge, whether they have any kind of an
educational process or whatever?

MS. PACE: Well, I think the ages are - from what
I;ve seen --

MR; SHOEMAKER: Right.

MS. PACE: -- are from about eight years old, maybe,

to thirteen, twelve or thirteen. And what they do is

carry folders back and forth to the Hubbard Guidance
Center, from session to session and,tMaL back to the Hubbard
Guidance Center. That's all —-.that’s all I really know
about it.

MR. SHOEMAKER: What would be their normal hours
of work that you would guess?

MS. PACE: I wouldn't know.

MR. SHOEMAKER: You'wouldn't know ?

MS. PACE: No.

I've never seen'them go to school.

MR. SHOEMAKER: You have not?

MS. PACE: No, I haven't.

MR. SHOEMAKER: Have you ever been in the nursery

or any of the classrooms or anywhere they may be taught?
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MS. PACE: No.

MR. SHOEMAKER: Were you aware of the RPF in terms
of where they were located in the Church of Scientology,
physically?

MS. PACE: I didn't know where they slept.

MR. SHOEMAKER: What were your feelings,-your
internal beliefs, of Mr. Hubbard, and how did that relate
to when you initially became a Scientologist or éaused |
you to stay in there?

MS. PACE: Well, when I iniﬁially became a Scien-
tologist, I wasn't interested in L. Ron Hubbard. As I
said, I was thirteen. |

MR. SHOEMAKER: Right.

MS. PACE: Later on, I-thought L. Ron Hubbard was
the greatest man in the world for developing this tech-
nology. "

Once I became an auditor and I had all my training,
I thought he was the greatest man in the worid. I would
never say anything against himf

MR. SHOEMAKER: And was much of this based'upon
his background as portrayed by the Church?

MS. PACE: Yes, his background and what I thought
he had done. | &

' MR. SHOEMAKER: Right.
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.And that also relates back to the question of
being a nuclear physicist --

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: -- and so forth?

The books that have -- that you have read through
thé time that you've been in Scientology - I'm sure you
haven't had time to reread them at this point but - do
you think ypu'd have a different perspective on what
those 'b.ooks say now that you --

MS. PACE: Yes, I do.

FMR. SHOEMAKER: - no'longer -

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: Frdm what I understand, being an
auditor is a very prestigious type of a position within
the Church.

MS. PACE: Yes. /

MR. SHOEMAKER: Why did you elect to become an
auditor or was this something that was suggested to you
or -- how did that come about?

MS. PACE: I wanted to help people, and this is
how I would do it by getting the training and, then,
counséiing people. .

- MR. SHOEMAKER: So, this was -- this was a major

attraction for you then within the Church itself?
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. MS. PACE: Yes.
MR. SHOEMAKER: At the time you were doing the
auditing - I know Mrs{—Garvey mentioned this before but -

what would you guess that you have audited, thousands of

people?

‘MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: And during this period of time,
certainly, you received a great deal of confidential
types of informat;onvfrom the various people.

How would you relate your role as an auditor to
these individuals in terms of what they were saying, like-
a confession or =- .

MS. PACE: Yes.

- MR. SHOEMAKER: SimilarAto a confession?

MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: During the time that you did this
auditiné, were there any promises that were held out to
the individuals that you were auding that you were aware
of or that was even made by the Church or ~-- what was
supposed to be the beﬁefit of the auditing to the
individual? |

MS. PACE: Well, basically, the person was asked
what they wanted to handle in Scientology before they 4

got cdunseling.
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VMR. SHOEMAKER: And that might be like what, what
types of things that tﬁey might wish to handle?
MS. PACE: Well, maybe, they wanted to communicate
better, or they had a physical illness =--
MR. SHOEMAKER: It could be a physical illness or
a mental illness or something like that?
MS. PACE: Yes.
MR. SHOEMAKER: Andvthen, based upon that, what
was the auditing to accomplish?
.MS, PACE} Wha;ever the person had said they wantea
handled, the auditing would attempt to ‘handle that.
MR. SHOEMAKER: So, the auditing was supposed to
help that particular problem, Qhatever it might be?
MS. PACE: Yes.
MR. SHbEMAKER: it might be a physical illness’or
a mental illness?
MS. PACE: Yes. »I'donYt believe they ever promised
to handle physical illness.
MR. SHOEMAKER: Okay.
MS. PACE: 'But in =-- okay. Well, they do.
MR. SHOEMAKER: Thank you.
MR. LeCHER: Miss Pace, you have -- you're thirty
years old, correct?

MS. PACE: Yes.
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for a while in the seventh grade.

MR. LeCHER: And you've been in Scientology over
half your life. |

MS. PACE: VYes.

MR. LeCHER: How much education have you had?

MS. PACE: Very little.

MR. LeCHER: What is the last grade you éompleted
in school?

MS. PACE: I weﬁt into the ninth grade just, as
I say, not to be sent to reform school. But I've never

completed it. I didn't go to the eighth grade. I went

Most of my training was just in_Scientqlogy.

MR. LeCHER: Why do you think that Scientologists
want to keép a young woman like you from getting an
education? I would -- I will not answer the guestion
for you. -Why would you think they would want to keep

you relatively uneducated?

MS. PACE: Well, the reason I was given was because

the educational system was suppressive.

I believe it's bécause they wanted to use mé as
a staff member and an auditor.

MR. LeCHER: I have something I'd like to prodgca
as evidence. We have == it's Ethics Order No. - wéll,

I'11l read it to you. It's from the Sea Organization and

L
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It's Ethics Order No. 56-IMO. As I read it,

maybe you can interpret it for me. I don't understand

_it. It's November 29th, '1981. There's a word I'm>not

sure how to -- new‘enturpulatiqn order.

MS. PACE: Oh, non-enturbulation order.

MR. LeCHER: Nonfenturbulation order.

I'11l méntion.thé man's name, Jim'Logan, Cram Off
WMSP. “There hasrbeen several instances of JAenturbulat—
ing senio;‘ executives of the IMO over the’iaast three
weeks," parentheses, "(evidence with HCO)," close
parentheses. "He has been attacking upstarts -- upstats,
both verbally and in writing off line chits containing
the false and alarming data about our senior execs to
other senior execs. Any instance of enturbulation from
Jim will be dealt with by a Suppressive Person Order
being issued forthwith."

Aﬁd it's signed, "PO3 Garrett Knutsom,"
K-n-u~t-s-o-m, "IMRNSB, authorized by AVC CW for the
Board of Directors for the Church of Scientology
Infernational;"

What's all this about, do you know? Can you
interpret this for me? This will be an exhibit.

MS. PACE: I don't_know what the initials stand
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for.
(A copy of a Non-Enturbulation
Order, dated November 29, 1981, was
marked as Exhibit No. 33, as of -
this date.)
MRS: GARVEY: Maybe Mr. Walters knows.
MR. LeCHER: What is enturbulation?
MS. PACE: Enturbulating, that means causing upset,
something to that effect. Causing things to not be run
smoothly, enturbulation.

Apparently, this guy had been enturbulating his

executive. It says he was attackiﬂg upstats. That meang.

_ when a person has up statistics; he was attacking that

somehow, verbally. He was writing false and alarming
data about senior executives to other éenior<exe¢utives.
And he was to be dealt with with a Suppressive Person
Order.

MR. CALDERBANK: What is --

MR. LeCHER: What is a Suppressive Person Order?

MS. PACE: Well, that's an order that comes out
thét declares'you a Suppressive Person and no other
Scientologist can communicate with you.

‘MR. SHOEMAKER: Couid that person, then, be puﬁ
in the RPF and.-~

MS. PACE: Yes, yes.
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You're $till a Scientologistﬂwhen you're put on the
RPF. When you're decla:ed suppressive --

MR. SHOEMAKER: You're ﬁo longer a Scientologist
or --

MS. PACE: You can work through the conditions and
geﬁ back up to being a écientologist. Yes.

MR. SHOEMAKER: And that was still in effect at the
time you were a Scientologist? |

MS. PACE:IVYes. Oh, I don't know until two mcnths
ago. -

MR. SHOEMAKER: But the last time you were here in
Clearwater =--

MS. PACE: ies.

MR. SHOEMAKER: -- which'was -- when did you say?

MS. PACE: '79.

MR. LeCHER: Poor Mr. Logan; I hate to do it to
.him, but I had to énter that into evidence.

MR. SHOEMAKER: Mayor, you might ask -- Mr.
Walters is here --

MR. LeCHER: Mr. Walters, would you like to
interpret this? |

We, frankly - I don't know if I meﬁtioned it - we
found this in the public library.

MR. CALDERBANK: What policies come into effect,
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i.e., the Suppressive Person?

'EDWARD WALTERS, a witness herein,
having been previously sworn by a Clerk for the City'of
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. WALTERS: All right.

What this probably is is this young maﬁ probably
saw something that he didn't agree with: bad living
conditions, unkind or criminal actiqns'bging done'by
higher ups. So -- |

MR. LeCHER: Are you still unde: oath, sir? Do
you considervyourself.to bé under oath?

MR. WAL'fERS: Yes. Yes.

So, he wrote -- in Scientoloéy, you have to write
a chit, meaning you have to write it up. So -- because
verbally saying it will get him in the same trouble that
this will. So, he wrote it up.

It went up to the higher.ups. The higher ups saw

that he knew about sensitive operations or he was aware

‘of the bad iiving conditions, et cetera. So, they,

as Ron says, attack him.
And this is very heavy on an individual because, if
: -
he's been in a long time and working fourteen, fifteen

hours a day, he is told that if he continues this,
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attacking the people who are cléaring the planet, he will
be made a suppressive.

The Suppressive Order is put out legally like this,
but this Scientoloéist knows that he is now ready for
Fair Game; anything could happen to him. He will getv
this and quickly be glad to do any condition they give
him. And he will be_a~good boy after this.

MRS. GARVEY: Some of the gonditions that would be

. given would be what?

MR. WALTERS: Enemy, Treason =--

MRS. GARVEY: Sémé of the conditions he would go
through to come 5ack into Scientology? '

MR. WALTERS: Yes.

ﬁe will have to -- if he's lucky, he'll go in the
RPF. He won't conside¥ it lucky when it happens, but --

MRS. GARVEY: I see.

MR. WALTERS: Because the Suppressive Order is the
highest thing that can happen to you. The damagé to thev
mind is much more severe than --

MR. SHOEMAKER: Mr. Walters, who would that have .
been signed by, those codes?

MR. WALTERS: Yes, they did this to me.

MR. SHOEMAKER: No, sir.

I mean, who would -- what would that represent, the
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name -- in terms of at the bottom with the code? Who is
that?

MR. WALTERS: All right.

“Authorized by AVC," which is Authorization Veri-
fication Committee, "for the Board of Directors for the'4
Church of Scientology.“ ‘This is the people thét none of
us in Scientology know even who they are. It was put in
when the gové:nment started -- wanted L. Ron Hubbard to
show up. So, it‘appears now that he's not involved in it.
The Bcérdvof Directors do all these things.

This is also sent worldwide, which means he's ndt A
safe anywhere.

MR. LeCHER: I have another piece of -- that I'd
like to intrﬁduce as evidence. 1It's rather hard for me
to read because it's very light -- a light copy, but I
Qill.

Committe of Evidence as relates to Jim Logan. ™A
Committee of Evidence is hereby convened on interested
party Jim ngan. Data to hand is that Jim has been
enturbulatihg execs in the IMC by spreading false reports
since he has returned from his exfensive leave-approxi-
mately three weeks ago.

. . . ' N

"Jim had an approved three-week leave to pretend

to record an album with the band, Future Track, in the
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guail MSV.

LA area. Jim did return from his leave on time and was
eventually petitioned to extend the leave for an addition-
al period. This was-approved, but it does not override

the fact that he was off post legally with an undetermined

"Hié production has been reported to be approximate-
ly one-quarter of that of'other Cramming Officers in
Qual," Q-u-a-1, "over the last ten days. He has also
reported to HCO a few days ago thét he was going to rout
out of the SO and demanded a Leaving Staff Routing Form,
but later chaﬁggd his miﬂd. He had refused to writg
OWs or do conditions -of any-kind:

"Chargés:» Placing Scientology or Scientologists
at risk; two, permitting a section unit department organi-
zation zone division to collapse; three, overworking an
executive by ;gnoring one's duties; four, neglect of
respbnéibiiities resulting in catastrophe even when
another manaées to avert the final consequences; five,
harmful, flagrant, and continued code break resulting
in important upsets; six, knowingly giving false testi-
mony to imperil Sciéntologists;'seven, engaging in
malicious rumor-mongering to destroy the authority or
repute the higher officers and‘the leading names of

Scientology or to safeguard a position." That's: the
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set of charges.

Then it says, "The Committee: Chairman, Sonia

~ Cavella; Secretary, Rusty Hilton; Member, Karen Spencér;

Member, Eric Maln," M-a-l-n. "The Committee is to look
into the crimes above and any others that have been

committed. They are here to fully look into this matter

© with the full sense of HCO, PLO, Look on, Don't Listen,

and other applicable PLs on Committees of Evidence in
Volume I and elsewhere. Findings and recommendations
are to be submitted to the convening authority within
seveg days." ' A
It's again signed, PO 3 Eric Knutsom, INR," et
cetera, et cetera, "Board of Directors tq the Chufch of
Séientology International.”
I introduce this into evidence.
(A copy of a Committee of Evidence
. report was marked as Exhibit No.
- 34, as of this date.)
MR. CALDERBANK: Sb, it's late 1981 and they're
still declaring Suppres;ive Persons, Mayor?
MR. LeCHER: This was found in the public library.

MR. BERFIELD: Do you know when, Mayor?

MR. SHOEMAKER: Around the first of the year.

ROSIE PACE, Resumed.
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MR.
this? Do
MS.

MR.

LeCHER: Do you want to comment on any of
you know anything about this?
PACE: You want mé to comment about --

LeCHER: Yes.

We don't really understand what this is all about

or whether we should, but we're giving it to you as

evidence for whatever it's worth.

MS.

PACE: Well, what they have here is a list of

charges to declare this person suppressive. That's

basically
thing and
MR.

MR.

what it is. It's hard to go over the whole

LeCHER: Well, okay.

FLYNN: - Maybe Mr. Walters would like to explain

a little bit of it, Mayor.

MR.

/ EDWARD WALTERS, Resumed.

LeCHER: As I said, it's a very light copy,

Mr. Walfers, but hopefully you can read most of it.

MRS.

MR.
Committee
These are
of Ethics

the upper

GARVEY: What is =--
WALTERS: It's a standard comment, meaning
of Evidence for a -- we've seen lots of these.
the standard charges taken out of‘the‘Book
and Policies, because he's probably criticized

seniors. So, now he's guilty of suppressing
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something that is sent to you -- and this guy may not

clever outfit. Anyway, I just wanted to mention that.

" and they'd kill the agent. So, if you give a guy false

. information and you find it false, Mayor, then, you

Scientology.
- I might mention one thing, only because of my
experience in the Guardian's Office. It looks'very real

and everything, But be careful for dead agenting, meaning

even exist. It does look real because I -- I mean, this

is the standard COopYy .

But just be careful. You're dealing with a very

Dead agenting means that they all know you're doing
an investigation. So, they will send éne of your -
Commissioners a letter by a so-called Sciénto}ogist. And
that Scientologist will meet with you and you'll bring
ﬁim’to the hearings, and he will ;urn you around just as
that guy from El Salvador just turned the government
around. It's called dead agenting. And then, of course,
you will not be believed.

It comes from the -- as Ron told us on tapes, it
comes from the early days when an agent would tell the

king sbmething and, then, they'd find out he was lying

wouldn't talk to that fellow again, would ybu?

So, I -- just be careful of that. This is a very
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_ the conditions and praise Hubbard forever.

and at thirteen, didn't it occur to you that this is

intelligent operation.

MR. SHOEMAKER: Who would that normally be dis;
tributed to, Mr. Walters?

MR. WALTBRS: This goes worldwide: to every org.
and mission in the world.

MR. SHOEMAKER: But would an individualrmember see
that or --

MR. WALTERS: VOh, yes. This is how they know to
stay éway from him,.do not talk to him. He will be

treated very degradedly. 2And he will guickly want to do
MR. LeCHER: Thank you.

ROSIE PACE, Resumed.
MR. LeCHER: One more guestion: Didn't it occur

to vou that the education -- being a young woman yourself,

wrong to have a young == an organizationvto have a group
of their youth being functional illiterates?
| MS. PACE: Yes.
Up until a few years ago, I really didn't think
about it. I thought Scientology was the most important
thing you could do. And I aidn't believe that education

was harmful, but I thought Scientology was more important.
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"up until, maybe, three months ago when I actually saw .

.the organization, and I knew that -- I knew that he was

. was insane. I thought L. Ron Hubbard didn't know any-
~ thing about it. 'This is. up until a couple of years

7 agO:. '

But recently, I've been looking and I've seen.Lqri's
little girl, my niece. And she is =-- she's going thrqggh
what. I'm -- what I had gone through, Catching'up on work
ané -- just because of a Scientology school, that now she
has to go back two grades when ghe‘s a brilliant child.

So, now, it makes absolutely no senée. itfs'

/
harmful. You know, I believe in education. '

MR. LeCHER: When did you first think that Mr. --
ﬁon‘s, as you havé referred to him, background was sus?
pect?

MS. PACE: I didn't think about his background A
things. I just knew there weré terrible outnesses in

behind it.

ﬁR. LeCﬁER; That what was behind it?

MS. PACE: I knew that he was beﬁind it. I just
didn't have any proof.

MR. LeCHER: You jus£ didn't guestion --

MS. PACE: I just thought it was the organization

MR. LeCHER: = So, until three months ago, you still
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thought L.
engineer,
MS.
MR.
MS.
MR.
Mr.

MR.

MS.

MR.

Ron Hubbard was a nuclear physicist, an
a war hero --
PACE: Yes.
LeCHER: -- and hé cured his own blindness?
PACE: Yes.
LeCHER: Thank you.
Calderbank.
CALDERBANK: Yeah.
Rosie. .
PACE: Eello.

CALDERBANK: In your education background, do

you -- Scientology encouraged you to leave at thirteen --

MS.
MR.
system?
MS.
MR.

that, any

expect in
MS.
MR.

mony.

MS.

PACE: Yes.

CALDERBANK: =-- to get out of the public school

PACE: Yes.
CALDERBANK: Did they ever give you, after

regimented -- or any type of education in math,

reading, English, literature, anything that you would

the New York school system?

PACE: No.

CALDERBANK: Is -- you also heard Lori's testi-

PACE: Yes.
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MR. CALDERBANK: Can you substantiate what she

said about her daughter, her test scores, what percentile

'she's in compared to what she's been able to achieve?

’MS. PACE: Yes.

MR. CALDERBANK: And she also mentioned that Scien-
tdlogy, basically, does not want people toO get an educa-
tion in the.public realm.

| MS. PACE: Right.

MR. CALDERBANK: Would you say that it's a common
policy in Scientology to keep people out of public school
to get an education? ' | L

MS. PACE: I would say so. They look down on
education.

MR. CALDERBANK: In your own éeréonal experience,
do you fear for children that entef Scientology that they
are not, in your own personal experience; getting the
education that's required?

MS. PACE: Yes.

MR. CALDERBANK: In auditing -- you said you were
a very high level auditor.

MS. PACE: Yes.

MR. CALDERBANK: This is one of the largest ways
that money comes into the organization? -

MS. PACE: Yes, it is.

g
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MR. CALDERBANK: And you said that each person that
you audited felt that he or she -- their auditing informa-
tion was confidential?

MS. PACE: Yes, they believed it was confidential.

MR. CALDERBANK: And you believed and they believed,
also, that it was based on scientific work andAresearch
data? |

MS. PACE: I believe so.

MR. CALDERBANK: Well, would any of these people
have bought or purchased auditing if they were told that.
the files would not be confidential?

MS. PACE: I don't =-- no.

MR. CALDERBANK: They wouid not?

MS. PACE: I don't think so.

MR. CALDERBANK: ‘In your opinion --

MS. PACE: In my opinion.

MR. CALDERBANK: =-- as an experienced auditor and
one of the highest auditors that Scientology besﬁows on
someone?

MS. PACE: Yes.

MR. CALDERBANK: Have you ever seen & NED for OTs
or NOTS rally?

MS. PACE: A NOTS --

MR. CALDERBANK: A NOTS rally.
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MS. PACE: Nq. Oh, yes, I have; I'm sorry.
MR. CALDERBANK: You have?
- MS. PACE: Yes.
'~ MR. CALDERBANK: And. you séw'the‘money that would
come in for these servicés?

MS. PACE: Yes.

MR. CALDERBANK: If those people found out that Mr.
Hubbard spent no years researching, would they spend the
twenty-five thousand ---up to twenty-five to forty thou-
sand dollars for the courses if they were told that he
did no research? | o o

MS. PACE: In my opinion, no.

MR. CALDERBANK: Would they -- if told that he had
flunked out of sciénce couises, would they pay.this money?

MS. PACE: I don't know. I don't think so.

MR. CALDERBANK: I just want your personél opinion.

MS. PACE: Okay.

'MR. CALDERBANK: And did théy- ever tell you that
the auditing would cure yoﬁr physical headaches?

MsS. PACE: Yes.

MR. CALDBRBANK:_ They ==

‘MS. PACE: I was told, when I joined the Sea Org.
o o

three yeérs ago in Los Angeles. I told my recruiter tha.

I get severe.headaches. And he said, "Don't worry about
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it." He said, "NEﬁ for OTs handles that right away."
He said, "No problem." | |

So, I joined the Sea Org.

MR. CALDERBANK: So, based on his promise to cure
your ﬁeadaches, you spent the money Or gave your work to
get into NED fof OTs?

MS. PACE: Yes.

MR. CALﬁERBANk: Did-they'ever say anythiné that
they could do anything with your eyesight?

MS. PACE: No. -

MR. CALDERBANK: An@ you were -- when you were --
the last area of guestioning is: When you were in the
Sea Organization and you were being recruited into the

organization -- I heard testimony that people were told

 that they would have nice living conditions, they would

miake up to seven hundred dollars per week.

Did these kinds of ideas go through your mind, at
first?

MS. PACE: I couldn't much use these living con-
ditions. I knew that I would be in a dorm. I didn't
know that theré would be roaches and no air conditionef
and ten people in the room. But I knew I would be in a
dorm: i thought maybe with three girls.

MR. CALDERBANK: Did they tell you that by policy
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He called me last week, and he thinks it's great that

that it would be a type of rigorous, military fegimen?

MS. PACE: I knew that before I joined.

MR. LeCHER: Mr.ABerfield; do you ha&e any --

MS. PACE: Before I joined the Sea org., yes.

MR. BERFIELD: Just a few.

Someoné that testified earlier; I think, has brought
out a point that's been uppermost in my mind, and that is,
people that have come forward to this leqislative hearing.

What motivated you to come here? |

MS. PACE: I believe that people should be told
the truth, especially, Scientologistsi And I hope they'»=
listening to these hearings.

From personal experience, what I have gone through
in the past few months, wanting to leave and thinking
that I actually couldn't leave the organization is a
horrible feeling. And I‘ve been gqing througﬁ absolute
hell these past few months. And I want Scientologists
to know that they could speak up; they could give an
opinion; they can have their own thoughts; they can do
what they‘want. -

That's why I'm here. Including my husband -- i
want him to -~ he's been put on the RPF juét recently.

N

he'érgoing to be put on the RPF now. And I hate to see
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these things gé an, because I believe that the RPF is
a place where you really get brainwashed. You work day
and night and you get intense a;diting.

That's why I'm here: 3just to let Scientologists
know that they can speak up.

| MR. BERFIELD: I -—‘this'is a little sidé issue,
but I take it that you and your husband are still in
love, then?

MS. PACE: I love my husband.

MR. BERFIELD: A couple of quéstions: You said that
you had taught these auditiné courses.

Did ycu use DOOKS in those?

MS. PACE: I have never taught a Scientology
course. That was my sister, Lor;.

_MR. BERFIELD: Have you ever read any of theser--
just =-- this Dianetics, have you-e§er read that?

| MS. PACE: Yes;

MR. BERFIELD: Just from your own personal experi-
ence, having read it previously =~ and if I understand
your testimony that you have given up Scientology --

MS. PACE: Yes. | |

MR.'BERFIBLb:. -- how much truth or value would you

put in this book?

MS. PACE: I haven't seen any truth in the book.
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" or not they were - for the sake of a better description -

From applying it, f;om being an auditor, I have never
seen someone be cured of an illness in all ﬁhe experi-
ence that I have had.

I wasn'; a supervisor. -I didn't teach the courses,
but I was an éuditor for about fifteen years. |

MR. BER?IELD: Looking back in retrospecf - and I.
realize. it's hard for you now, but - if you had to define
or describe Sciéntology, how would you describe it?

MS. PACE: As a harmfﬁl cult. |

MR. BERFIELD: Do you -- in their solicitation
program.for these various courses, 1s there any deéeptiq*\
in it?

MS. PACE: Yes.

MR. BERFIELD: How so?

~ MS. PACE: 1 believe they ptomise things that don't

exist in Scientology. That goes as far as auditing and
their training. |

MR. BERFIﬁiﬁ: On the -- I believe you also testi-
fied on ﬁhe ch;ldren that you did not have much to do with
the children over at --

- "MS..PACE: No, I didn't.
MR. BERFIELD: - In reading various documenﬁs_that

you've had there, how would you know personally whether
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corporate documents, something that came down from cor-

porate headquarters or Flag or whatever you wish to call

it?

MS. PACE: 1I'm sorry, I didn't get that.

Well, they have executive courses where you learn
policy, and they have technical courses where you learn

how to become an auditor. You read the policies, you

drill them, you get checked out by your supervisor,

you épply the policy.

MR. BERFIELD: Could the policy be something that

Mr. Flynn wrote up or that I wrote up? How would you

know that the policy is --

MS. PACE: Well, a Scientologist would never doubt

+hat L. Ron Hubbard wrote it if his name was on it.

Just recently, I believe, people started to suspect

that possibly he wasn't writing policy.

MR.. BERFIELD: You mean, if I wrote up a policy

and wrote:"Hubbard" on it that you all would have believed

it at that time?

MS. PACE: Well, I couldn't answer that. It would
depend on what =-- well, policies are written in a certain

way. L. Ron Hubbard has a way of writing things that's

very similar. So, I guess you would know by that.

MR. BERFIELD: But if it had his name on it,

and

it was
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gospel?

MS. PACE: Yes.

MR; SHOEMAKER: Mr. Berfield, I might -- I've
just -1 might help on this.

Could yéu’explain what an HCO is?

MS. PACE: An HC - what is --

MR. SHOEMAKER: Hubbard Coordinating Officer?

MS. PACE: Hubbard Comﬁunications Office?

MR. SHOEMAKER: fes, in terms‘of where the
documents come from that you've been referring to. . I
mean, it comes from there --
| MS. PACE: Yes.

MR. SHOEMAKER: -- I understand that.

MR; BERFIELD: You'mentionéd, I believe, also, too,
that you have audited hundreds_of thousands of peéple.

MS. PACE: Yes, thousands of people.

MR. BERFIELD: Thousands.

Did you at any time ever tell them that what they
were doihg really wasn't going to help them?

MS. PACE: No. |

MR. BERfIELD: Did you believe that, that it was
going to help them? |

MS. PACE: Yes, I did.

MR. BERFIELD: And if I understand your testimony
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now, you say that, in your own mind, it Would not help
them?. |

MS. PACE: No.

MR. BERFIELD: Your sister =- you were talking
about her being blown.

Do you know for a fact how she returned to Clear-
water? By that, I mean -- let me clarify that. Was
she brought back under force or =--

MS. PACE: No, she wasnit; no.

MR. BERFIELD: Have yod ever had any contact with
anyone who had blown, personal contact?

MS. PACE: No.

MR. BERFiELD: Just one last guestion here or two:
I believe you also testified that yoquere told that --
someone told you that auditing or something could help
you with your headaches?

MS. PACE: Yes.

MR. BERFIELD: Aﬁd you found out that this is not
correct, it did not?

MS. PACE: That is not correct.

MR.'BERFIELDQ Your -- again, your reason for not
leaving scientoloéy was all psycho and not physical; is.
that correct?

MS. PACE: I believe it would have become physical
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~ you could tell the people of Clearwater and they all

if I tried to leave. They have a practice of Stopping
people from blowing. But most of it was mental.

I could~héve left; I could have walked out the

door.

MR. BERFIELD: In this thirteen odd years, something

had been installed in you -- or instilled in you that if

you left, you would be forcibly returned?

MS. PAéE: I believed that.

MR. BERFIELD: Just one guestion and -- or two --
I asked your sistér this: In the time you were in
Clearwater,_there'—- in your mind there was no one in o

the City of Clearwater that you felt safe that you could

'havé turned to for help?

MS.. PACE: When I was in Clearwater, I was very
much a Scientblogist, even though this was going on and
I was very unhappy. Aﬁd I would never go to anyone
except a Scientologist. | |

MR. BERFIELD: Could you turn to a physician or

- MS. PACE: No.

MR. BERFIELD:. I'll leave you with this one: If

could hear you, what would you tell them?

MS. PACE: Well, 1 think I mentioned it earlier how
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I feel about Scientology.
When I was in Clearwater at Flag, I hated the

city, and I dreaded coming back. And I look at it very

different now.

I think Scientology =-- something should be done

about Scientology and I'm glad that the hearings are

going on. I'm glad the people are hearing the truth

of what goes on at the Fort Harrison. That is all.

.Mﬁ. LeCHER: Before we adjourn -- or not adjourn,
we bring in the next witness, two gquick ones: All the
thousands of people vou audited, if they knew that Rcn's
ﬁackgréund was suspect, do you think they would have
allowed themselves to be audited or spend the money?

MS. PACE: I don't think so.

MR. LeCHER: You mentioned you're married and'you
love your husband.

When you were married, did you live with him or did
you iive in a dorm? You mentioneé living in a dorm.
| MS. PACE: I lived in a do£m when I came to Clear-
water; he wasn't with me.

-MR. LeCHER: Oh.:  But you certainly -- when you are
married, you can live with your husband in --

_ MS. PACE: Yes, you can.

MR. LeCHER: =-- in the same room?
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MS. PACE: I -- yes. I didn't live in the Sea 0Orf.
quarters when I was with my husband.

MR. LeC.HER:> Well., that's it.

Oh, why was your -- is your husband in the RFP?

MS. PACE: That's -- yeah, the RPF.

MR. LeCHER: The RPF, sorry.

MS. PACE: HeAcalled me last week and he --

MR. LeCHER; He called you?

MS.” PACE: Yes.

It's known that we are going to get a divorce. He

said he couldn't possibly live with me now that I'm not

a Scientologist.

And when you're in the Sea Org., you're not allowed
to have sexual relations with anyone except your spouse.

And he had sexual -- sexual relations with someone, and

" he gave that up at an auditing session. 2and that was

used against him and he was put on the RPF.
MR. LeCHER: - You mean, the confessional told that?
‘Ms. fACE: Yes, the confessional. |
MR. LeCHER: I think I'd better leave that right
where it is. |
‘Thank you for coming and being ah excellent witneéii

" Would you like to bring in the next witness or do

you want --
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MR. FLYNN: David Ray, please.

As a point'of information, with regard‘to the
issues that relate to the confidentiality of.auditing,
at the appropriate time extensive documentation will bé
put into evidence concerning the use oanuditing informa-
tion by the organization.

MR. CALDERBANK: Mr. Flynn, will any of your wit- .
nesses after -; who will come up here after Rosie be high
level auditors or trained as auditors to the degree that
Rosie and her sister, Lori, have?

MR. FLYNN: There may -- I'd have to look through
my witness list. There may be one or two more auditors;
We've got different‘people for different purposes. We
haven't heard from any real GO people yet, except for
Mr. Walters who has knowledge. We haven't heard from
administrative people yet.

There may be one or two more who did some auditing{'
but for the m&st part we want to get into some of the
more Guardién's-Office type activities as the hearings
progress.

MR.vLeCHER: Mr. David Ray.

Will you please be sworn in, sir?

DAVID RAY, a witness herein,
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‘having first been duly sworn by a Clerk for the City of

Clearwater, was examined and testified as follows:

MR.
questions
MR.
MR.
today and
MR.
MR.
testimony
MR.
MR.
Church of
MR.

MR’.

LeCHER: Now, Mr. Ray, I have a few standard

I must ask, as I ask every witness, sir.

RAY: Okay.

LeCHER: Number.one: Are you appearing here
testifying under oath voluntarily?

RAY: Yes.

LeCHER: Have you been paid by anyone for your
, other than expenses for coming to Clearwater?
RAY: No, I have not. 2
LeCHER: Do you have a lawsuit against the
Sciéntology?.

RAY: No, I don't.

LeCHER: Does the Church of Scientology have a

lawsuit against you?

MR.

MR.

RAY: Not yet.

LeCHER: Okay.

Has anyone suggested to you that you should state

anytﬁing but the truth or has anyone suggested that you

change your testimony for any reason?

MR.
MR.

RAY: - No, they have not. =
LeCHER: Thank you.

Ray, would.yéu like to make a statement or go
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through your backgroun§ or dq you want to be ;ed through
it? |

MR. RAY: I'd like to make a statement.

MR. LeCHER: Certainly. Go ahead.

MR. RAY: Okay. |

‘This began back in about October or November of
1980. I was living in San Diego at the time with my
mother and my two sisters. .

My mdtﬂer got into Scienﬁology and --

MR. LeCHER: Will you speak up in order that people
.in thé back of the room can hear you?

MR. RAY: Sure.

MR. LeCHER: How old are you; by the way?

MR. RAY: Eighteen.

MR. LeCHER: Eighteen.

MR. RAY: Back in about November of 1980, my mother
started telling us - me and my two sisters - about Scien-
tology, that she had beeﬁ in it for a while and she was
going to start applying.the technology in her company.
and I didn;t think anything of it. And I just said,
"Okay. Well, let's see what you got?"

Well, right away it started creating serious con-
flicts between my mother and my stepfather at the time,

her husband. . And they started having a lot of fights
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_about it because they had their own company called

San Diego Computer Dynamics, which is in San Diego. And

éo, I was a little bit skeptical about it.

Weli, three or fou; months later, they divorced.
And my mother said, "Well, I'd like you to do the puri-
ficatioﬂ rundown, " which is to clean out your body. And
the purification rundown, what you do is you take a lot

of vitaming, run one or two miles, then, sit in a sauna

and sweat for about five and-a-half hours every day.

And it's very rigorous.and very rough.

Well,;I went ahead and did it to try and clean 7

out my bbdy and started going down to the organizétion,
the Scientology Organization in San Diego, and checking
into courses and sc on and so forth. And I took two
courses down there, the Cbmmunication-course and the

Essentials of Dianetics Zero down there.

And one of the recruiters in the organization came
7N _

~—

up to me-and said, "Would you like to join staff? You
get all your courses and all your training for free."
And I was really turned on by what he had to say because

it appeared to me to be all logic. The books he had

. written appeared.td me to be all logic and what goes on

in your head. And I said, "Okay, terrific.” .

So, I had'plansAtQ join staff March 1lst. Well, I

-
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did, and started working there. It was -- it was pretty
easy work, nothiﬁg real big to ao.' I was studying a
couple hours a day and I was enjoying myself.

Well, about March 8th, they came to me and said -~

MR. LeCHER: What year was this?

MR. RAY: 1981.

About March --

MR. LeCHER: A year ago -- a year ago, then.-

MR. RAY: Yes. | |

MR. LeCHER: A little over a year ago.

MR. RAY: Okay.

March ath,'lBBl, I believe that's the date, my
supgrvisor who was ;- his name was David Horrigan. He
was in charge of Division Six, Public Division in that --

MR. LeCHER: Horgan?

MR. RAY: Horrigan.

MR. LeCHER: H-o-r-g-a-n?

MR. RAY: H-oO-r-r-i-g-a-n.
MR. LeCHER: H-oO-r-r-i-g-a-n.

MR. RAY: Okay.

He said, "We'd like to post you, put you on a job
to f£ill up our basi¢ course room with public people."
And I said, "Okay. What do fou want me to do?" He

said, "Well, get on the phone and call people. Call your
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- many? With whom? What schools have you gone to through
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friends, tell them how great Scientology is, and get them.

in here so we get some money in here." And he says, "If

yoﬁ can do that in four months, we'll give you any course,.
any position in this o;ganizatiOn you want."

Well, I.started and it took me about three déys to
do it. And }hat really blew their minds. And at that
time there were some Sea Oré. recruiters -from here, from

Clearwater, in the organization looking for people to take

to the Sea Org. here in Clearwater. And they saw me and

they got a hold of that, and they said, "Ah, we want this

guy. " ‘ /\

So, they came and they talked to me and -- so,

- they laid out a contract. Now, I'm going to explain to

you this contract. It gets very, very personal with your
life. They waﬁt to'kndw_everything about you from when
you were born till present day; and they talk to ybu.

The contract goes like this: They want to know if
you've ever'takeh any drugs, specifically, LSD, okay?
They 're Véry concerned aboutvthat: If you've taken LSD,
they don't want you, okay? They even go as fér as to
ask you: - "Have you had‘any sexual relationships? How
o
your life? What were your teachers' names? What were

your grades? Where have you lived? What were your
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. for a billion years or so it says, which was a little

want to make this point.

addresses? How many times were your parents marriea?
If they were divorced, wvhat were their names, what were their
addresses? Stepchildren you live with? Friends you héd."
All thése names; they want everythipg.

And by the way, the contract says, "I Jjoin the

Sea Org." -- when you put your name on it, you join it

beyond my comprehension.

so, after I had agreed to go into the Sea Organiza-

tion, I did have some debts. You can't go if you have
any debts. All right, you have to do something to pay . é
off your debts. So, I sold my car at the time; I had a
jeep and that paid off my debts.

And it took ébout -- from the time I started talking
to them till the time I was actually in Clearwater was
about thirty-two hours, okay? It was really inéredible.

And I arrived here in Clearwater just thinking,
"This is goingrto be great," and Ilhad the feeling I was
doing something to the benéfit of every person on this

planet, okay? And that's what they led me to believe. I

So, I got here. I was -- I was allowed to sleep
a little bit because I had been traveling all day. They

woke'me up and they said, "Okay. You have to do ‘a routing
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form and you have to go meet these people and.sign this
and sign that. And then, you have ﬁwenty*four hours
off to go look around the city and do whatever you want;"
Ana I said, "Terrific."”

So, they woke me up. I got -- saw two people oﬁ
my routing form. All of a sudden, they pulled.me in and
said, "David, we need you to work." I said, "No
problem."

So, I went into the auditorium that they have there
and they were setting up an event for March 13th, which is|
Ron Hubbard's birthday. And I worked and I worked{ o
lifting these platforms. Tpey weigh about-thrée hundred
pounds each, okay? Aand there was me and one girl lifting
these.‘ And it was very strenuous.

And this went on for about six or seven hours and
I was gettingrvery tired because I hadn't had much
sleep. And I says, "Well, can I go finish my foﬁting
form, and can I go get some sleeé or sométhing? I'm
tired; I'm not going to be able to last much longer."
Right away, "No, you can't. You have to work because we
have to have this done."

MR. LeCHER: Whoﬁsaid,i"Né," the girl?

' Forget thé questidn.

MR. RAY: "No. The supervisor at the time, Gary
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Wasberg is his name, okay? He's the ﬁew Staff Control
Officer, NSCO abbreviation.

And so, I went ahead and worked, and right away
that sent my mind going around and around in circles,
thinking "Wait a minute," you know. *"“Are these guys
realiy for real?" Okay? I had a contract when I came
over there. I had beenrpromised things like twenty-five

dollars a week to start, okay? I would work about eight

hours a day like a normal job, all your training and all

your processing, which is auditing, baéically, for free.

Well, after that evening - I worked abbut a total
of nine, ten hours that day, the first day_— and I went
to sleep. The next morning i got up and did the routing
form. And by the timeAI‘got‘to the Treasury Department,
I found out that until I did what they call Project 0
and Project 1, which entails ;bgut twelve courses, long
courses, that I was only going to make $9.60 a week. I
said, "wWait a minute. This isn't right. This is not
what I was told; this is not what I agréed to," okay?
And they said, "Well," you know, "we don't know what
your recruiter told you, but.this is the way it is." So,
I had to accept it.

Aﬁd about day two -- when I first came there, they

put me in a room by myself, which was really nice and I
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‘appreciated that. Day two they said, "Okay, we're going
to take you to where you're going to bunk. Now, this is
‘an exec -- this is a room for executive people in the -

Church of Scientology, okay? You're new here, don't talk

to them." And I said, "What?" And they said, "Don't_
talk to éhem.“ I said, "Okay." |

So, I walked into the room, and when that door
opened that was it. The air was so thick and the stench .
ﬁas so bad it just about knocked me over. So, I walked
in the room and I Qas just'thinking, "You got to be" --

MR. LeCHER: Thick with what and what kind of

stanch?

MR. RAY: Body odor.

And I walked in and the room was about twelve feet
by sixteen feet, not including the bathroom; there was
a small baphréoﬁ éhere which was a mess. But there were
fouf bunks on each side. Eight people in that room had
all their clothes, all their belongingé in that room.

There were boxes with papers, dirty clothes piled up

‘from the ceiling to the floor -- floor to ceiling, excuse

me, and. all over the place and there wasn't much room to

move around.

: : A a
'And there were cockroaches -- like, I'm from the

west coast, and I'd never seen palmettO'bugs, and to me
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that's just a giant cockroach.
| MR. LeCHER:' They are to us, too, but we call them
palmetto bugs; it sounds better.

MR. RAY: So, to get the basics over: When I was
first there, I got extremely skeptical about the whole
thing, éll right? I didn't know what to believe and what
not to believe because I had been lied to on five
different occasions so far. I didn't know what else was
a lie.

So,'when they said, "We'd like to put-you intc an

auditing chair and start auditing you," I said, "No way."

- They said, "Why not?" I said, "Because I keep getting

different stories from different people. I've been lied
to, and I'm not going to sit there ‘and let you guys do
something to me and I don't know Qhat it's all about."

I said, "I'll read anything you want me to read, but I
won't sit in that_chair."

So, they sent me to Ethics. So, I went into Ethics

‘and they said -- they have a thing called overts and

withholds, all right? And what that is is if you do
something --

MRS. GARVEY: Overts and what?

MR. LeCHER: . Overts and.what?

MR. RAY: ‘Overts‘and,withholds.
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MR. LeCHER: Oh, overts --

MRS. GARVEY:. Okay.

MR. LeCﬁER: -- and withholds. .

MR. RAY: Right.

MRS. GARVEY: Okay.

MR. RAY: Okay?

And overts is when you do something that you know
to be against ybur own ethical codé or moral code, okay.
and yoﬁ ﬂold it within your head, okay, and you just keép

it there. That's an overt. And withhold is holding it

7 there. . . .

So, they took me in there and said, "Okay. Start
writing up»all your overts and withholds. We want to
know all about it." Okay. So, I started --

MR. LeCHER: That -- wait. That may be a belief,
and I'm aavised it's getting dangerous. So, let's --

MRS. GARVEY: Well, he's Sust explaining a series
of events. |

MR. LeCHER: Is it all righ£, Mr. Flynn? I don't
know where it's going to end up.

MR. FLYNN: Go ahead. I think we can go forward.

Tell them why -- what they told you --

o

"MR. RAY: The reason I was writing up these overts

and withholds, they told me, was because I refused their
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processing. They're not used to that. They --

MR. LeCHER: That may be to the benefit -- that may
be.considered religious. It may be like "What is a sin?"
And we don't really want to know what it says.

MR. RAY: Excuse me.

MR. LeCHER: Yes.

MR. RAY: They never indicated to me that it was
religious. Tﬁey never indicated to me that that was a
religious belief, okay? From day one, when I got into
Scientology, I was instructed that this was - their

auditing and their tech - was scientifically proven to

Hl

work, all right? From day one I was told that, and
was told that all along, okay?

So, I wrote up ehese overts and withholds and I-
handed it to the guy that was handling this Ethics
Cycle, okay? And he loeked at it and he's going, "Okay.
Well, you've got to do this and this and this." .And
what he was telling me was I've got to do work, physical
labor. They call it "mest work." M-e-s-t stands for
matter, energy, space, and time, okay? So{ I had to do
physical labor.

So, they said, "We're going to put you in the house-
keeping section." So, they put me in the housekeeping

section, gave me a cart, you know, and loaded it all up.
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I had to go clean public rooms.

Well, when I first starpéd, they gave me a whole
floor to do by myself, which is about, oh, I'd say, |
thirty-one, thirty-two rooms, all right? I -- "How do
you expect me to finish these?" Okay. And theyAsaid,
“Well, you're oné of the top beings on this plénet.
That's why you're here, ;nd you;ve got to do it." I
said, "You've got to be kidding."

MR. LeCHER: Ladies and gentlemen, please. It may
be humorous, but we don't wané to laugh and make a circus

of these hearings. This is important and we want to keer—

some decorum.

" Yes, Mr. Ray.

~ MR. RAY: Okay, well, I cave it my best shot. I

. finished it; it took me about, oh, twelve, thirteen hours.

and it was very hard on me physically, because the

 weather here in Florida gets incredibly hot. There's no

air conditioning~in the building. ;n the public rooms,
they had small air conditioners, okay, but none in the
hallways and so forth. There is no air conditioning.
It's a regula? hotel room, the public rooms.
MR. LeCHER: So, public rooms are hotel rooms?
MR. RAY:  Yeah, they're regular hotel rooms.

MRS. GARVEY: For people who come to --




3-155

10

11

bt
t3

13
14
15
16
17
18

19
20

21

24

MR. LeCHER: That's a public --
MRS. GARVEY: As opposed to a staff member?
MR. RAY: Yeah, as opposed to a -=-

MR. LeCHER: They clean in the restaurants and --

RAY: Richt. Staff members work and run the

hotel, okay, and deliver the processing and training.

The public are the ones that they have come in and get

the money from.

We,

through --

MR. LeCHER: Can the public go in those rooms?
the public.

MRS. GARVEY: Can we, the general public, walk

LeCHER: Can we, the public, walk into those

public rooms?

RAY: They claim you can, okay? They claim

that any public person, anybedy off the street, can walk

in, look around like a regular hotel. But I have found

that not to be true.

the

his

was

for

I was friends with the sécufity guard down at
front door; his name was Aléx --1I don't.remember
last name. And somebody came by off the streets,
just looking around, and read "A Religious Retreat

the Church of Scientology." He wanted to go and

look around. Well, they guickly =- him, and they called
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. escorted him out very quickly. And that's the story

“the hotel. ’ /’i

vthat.‘ Every time you clean a room, you leave a little

‘piece of paper in there that says my name, you know,

3-156 4

another security guard, grabbed him on each arm and

about looking around. -But -- okay.

MR. LeCHER: Continue, then, with your travelogue.

MR. RAY: Okay.

So, then -- instead of going into real big detail
on this anymore -- after working and doing all these
rooms that I was required to do - and I did get them
done andv; did work hard - they promoted me, okay? And

I was in charge of the housekeeping services for all of

And what they didn't tell me was -- they said,
"Well, yeaﬁ, you're going to be able to tell these
people what to do." I thought I was going to-sit down
and do pgperwork, okay? Well, no. My rooms ~- my roOm

quota each day went from thirty-two to seventy-eight,

okay?

MR. LeCHER: That's a promotion.

MR. RAVY: That's a promotion.

- 8o, they have -- on the-contract,‘they say, "If-
your statistics aﬁe up" -- let me -- let me explain

"I'm your hoﬁsekeeper(" and there's numbers by these
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words. One says, "Incredible," you know, "Okay, Good,
Bad, Terrible," and they've got to circle a number by
the word that they feel how the room was cleéned, okay?
Well, you pick these up each day and drop themioff. And
that's how they calculate your statisticé; you édd up
the numbers, divided by the numbers that you have, and
there's your number, okay? It's on average.

wWell, if four statistics are ué, every two weeks
you're supposed to have twenty-four hours off, called
liberty. 'It's more‘like the Navy than anything else.
Well, since they Qere shorthanded, I would keep asking
them for my time off because I was working, oh, anywhere
from eighteen to twenty hours a day. I wasn't getting
much sleep; I was very tired All the time. And they
wouldn't give it to me. They said, "No. We can't =--
we can't afford to let you go. These'rooms won't get
clean."

Well, I &anted tﬂe rooms to get clean and I wanted
to 'be able -- the public, you kww, to have what they're
paying for. So, I went ahead and did it. Well, that
went‘on for about nine weeks, okay?

And one day 1 said, "Uh-huh, I'm leaving." And I
took off. I took my day off. I just went down to the

beach and slept on the beach, walked around, got a
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suntan. And when I came back, oh—ohf They were angry
wiéh-me. They éaid, "David, you're going to have to go
to Ethics and write up your overts and withholds again."
So, I did that.

The thing that -- the éhing that really killsime

about this whole -- this whole operation is they =-- by

‘the'questions they ask and the things they do, they

open you up to your innermost personal self, okay? And
as I'm sure all of you have done at one time or another,

opened yourself up, you're extremely vulnerable, all

right? They'll pick you up'and they'll raise you so higb-

you feel like you're on top of the world and, then,

less pit, all right? And those are the kinds of terror
and searing emotions that go through a person's mind
when they‘re there, okay?

They want to leave; they want to help themselves.

they'll drop you and they'll let you feel like a bottom=

You get physically tired. Sometimes, you don't even have

time to take a shower. Ninety percent of the people
that wélk arouhd there just -- they stink; they're not
clean, okay? The people there are not clean. The"
building is not clean. The building is an exﬁreme fire
hazard, okay? They have boxes stacked up all over the

place. Out in the garage they have old furniture just

7




10
1
12
13
14
15
16
17
18
1
20

21

24

3-159

dumped out there, mattresses piled up, or they_hadrthis

when I was there, all right? ‘And if that would have been

ignited, there would have been a lot éf people killed,

a lot of people. They have a very old fire alarm system;
They told us there as staff members, if you saw

a fire somewhere, run down to reception, let them know.

" ‘They've got to run around behind -- there's a reception

. room. They had to go around behind it, flip the switch

for the‘alarm system, get on the phone and call the fire
department, all right?

Well, two th;ngs: Number one, they only had one
elevator in operation at that time; they had three sle-
vators there. It's certainly slow and certainly crowded,
okay, because you':e talking about - at the Fort Harrison
itself - about four hundred staff members and three
hundred public, okay? That's seven hundred people.

And -- with one elevatér in operétion.

So, if you saw a fife, it was quicker to run down
the stairs. Well, that ;till takes time. Hypothetical
situation: If a fire would have broken out on the
seventh floor -~ there's ten floors - my guess is that
that seventh floor and the floor above iﬁ,_the eighth
floor, would have been an inferno by the time that alarm

would have been set off, okay, for the amount of steps.
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Also, they packed people that were coming in -~
they sent -- they have people come in here to Clearwater
from organizations and missions all over the world to
do what's called the Flag Executive Briefing Course,

FEBC for short. And it was suppésed to help them to éo
back to their own organizations énd get more péople into
the organization, therefore, bring inAmore money. - This
was éll based on money, okay? "How much income we could
get."

Every week, when we had a.staff méeting, "How much
money did we get?" That was the first thing; everything—
was secondary to- that, all right?

Well, as these students came in, a guy that I
bunked with was in charge of putting these people in
their rooms. His name.was Mike Gravell; he's the
Commanding Officer of Area Estétes Org. And he was
putting in a room, twelve by sixteen,-tweniy—five
éeople to one room and_éll of their belongings.

MR.zLeCHER: Twenty-five -~ twelve by sixteen?

MR. RAY: Yes. Twenty?five.peop;e -

MR. LeCHER: 1In ﬁhis city?.

MR..RAY: In this city.

* MR. LeCHER: InAthé Fort Harrisoné

MR. RAY: In the Fort Harrison.
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MR.
MR.

MR.
got_that}

MR.

LeCHER: What £loor?

RAY: Third, fourth, and fifth.

LeCHER: Third, féurth, and fifth. Have yoﬁ‘
Mr. Shoemaker?

RAY: This began in the beginning of May

and was really starting to get going when I left, okay?

ever.

So,

a shower,

And my guess is that it's going on now just as strong as

LeCHER: Third, fourth, and fifth?
RAY: Third, fourth) and fifé floors.

LeCHER: How many restrooms tc twenty-iive

RAY: One.
LeCHER: One.
there's just no way you can all possibly take

then. So, no wonder, your original statement

is probably correct.

MR.

RAY: You had to take -- I walked into the

rooms occasionally to take pillows out of the rooms

because we didn't have enough for the public people,

so I would have to take them away from the staff.

Well, I looked on back of the door and they had

what's called a2 shower schedule. They started at six-

thirty.

The first person went from six-thirty to six-




3-162

10

11

12

13

14

15

16

17

18

24

thirty-five} second person from six-thirty-five-to six-
forty, okay,.ongoing - five-minute showers up to max .
limit =-~- maximum.

MR. LeCHER: If someone took ten, it would ruin
the whole train.

MR. RAY{ If someone took ten, ﬁhey'd -

MRS. GARVEY: He'd get killed.

MR. RAY: Yeah, about five and-a-half, somebody

else would go in there and just yank him out.

MR. LeCHER: Okay. Continue.

MR. RAY: Well; what was going on through my mind!/\
the whole time I was there, okay, is "If we're really
supposed to be helping clear this planét; okay, and
we're supposed to be bengfitting everyone on this
planet, why are we only dealing with thé people that
have money and lots of it," okay? And I would ask these
guestions and I would get no answers, or no straight
answérs anyway .

But I would notice from dealing with the public -
and I déalt with every public pefson who came in and out
of that building, all right - that peoﬁle that were there
trying to get their training and processing to help _"'
thehselves and didn't have a whole lot of money would

get treated very badly. And they would. And the people




3-163

10
11
12
.13
14
15
16

17

19

21

24

that came in there and had a whole lot of money and they
were there just spending money and showihg off, you know,
whatever they -- they like to show off; they like to
flagh,their money. Those are the people that wouldrget
special attention, okay?

And I was always getting instructions down from
the Accdmmodations Counselor to take care of these people
that had these big, fancy rooms ana had lots of money,
you know, do anything.they wanted to do, okay? And we'd
be moving refrigerators in and out of there with no dollies,
me and one other guy. We'd carry them up and down the

stairs. What does a refrigerator weigh, about three

- hundred pounds? Okay.

MR. HATCHETT: Yes.
MR. RAY: And beds the same way, okay, up and down -

stairs, no dollies. This =-- on and on like this. And

I put in, like I said, eighteen, twenty hours a day.

And I'd complain about it and they'd give me a bad
time.

‘Another thing that really bothered me. When I
was in that room, I was what ﬁhey considered a peon,
since I was brand new to the Sea Org., okay? All those
execﬁtives I lived with felt like they were high and

mighty, and they just loved to pick on me, okay, because
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‘themselves," okay? Stuff like that.

ent occasions, one of which I was trying to leave and

I asked them questions. And they would-pick on me.

Well -- ‘

MRf“LeCHER: What questions would you ask ﬁhem?

MR. RAY: Oh, I asked them questions about the
money: howbmuch money was coming in and out'each weék;
what kind of jobs they did, what their jobs enfailed. I
wanted to know all I could. How come -- "How come you
guy$ aren't out there picking up the people on the
stfeetS—that don't have any money, okay, and showing them ‘

how to make some money SO théy can do something with

MR. LeCHER; How did they pick on you?

MR. RAY: Well, I'd be sitting in the chair, watch-
ing.televis;on, which was my'favorite thing to do if --
any time off I had; I didn't sleep very much. And they'd
walk in there and pick me up out of the chair and put
me iﬂ another one and say, "I want this chair because
it's right in ffontjofvthe TV set, and you can't say
nothing about it."” And I'd say, "Oh, yeah2?" Well, me,
you know, I'm -- I've got a fuse abouﬁ that long, okay?
And I'd say something back and they'd strike at me, okay?

o And-I got inio‘foﬁr physical fights on four differ-

/'/\\

take some time off, and he just hauled off and punched
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me because he didn't know any better way to stop me.

MR. LeCHER: He -- you wanted to leave? You wanted
liberty again?

MR. RAY: Yes, I wanted to leave and =--

MR. LeCHER: And he wanted to keep you in the Fort
Harfison Hotel?

MR. RAY: Yeah.

I wanted to.leave and go down to the béach and get
some sleep. I,couid not sleep in that room. There were
bugs crawling all over the place; it smelled real bad.

One.night - I was told by the guys in the room
it was a woif spiaer - but one night I was laying there
and I kept feeling these little bites on my body. I
didn't know what it was, these little sharp pain things.
And so, I got up pretty early and decided to take a
shower, walked in, looked down, and the whole side of
my body was covered with blood. And so, I washed it
off and looked, and there were a whole bunchAof little
bumps on my body. So, I walked back over té my bed
real quick, flipped back the covers, and there was this
huge; brown spider. And I smashed it, to say the least.

So, I went to the Medical Officer, and I started
running a fevert And I -- and there was no way I could

work. T needed to lay down and get some sleep. So, I
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wentrin there, and he said,'“What ﬁind of overts and
withholds do.you have about spiders?" Sick. And I

said, "Well, I just need to_relax. Can I see a doctor?ﬁ
And he said,'"No, you can't see a doétor.“ And he says,
"Anyway, can you‘afford it? How much money do you have?"
I said, "Well, I have about five dollars." He'says,
"Wwell, we don't pay for your doctor's expenses. That's

something you're going to have to save for if you want to

- see a doctor." Okay. "What we can do" --

MR. LeCHER: And you were making 8.60 a week at

- this time?

MR. RAY: Nine-sixty.

MR. LeCHER: Nine-sixty.

ME. RAY: And it -- later on, it increased to
twelve dollars, but not during the time that I got ;ick.
Jﬁst about two months Sefore I left, it went up to
twelve dollars and that's as high as‘it got.

' so, the Medical officer, he would not -- and his
name is Ga:y Pippgnburg.

ﬁR.'LeCHER: Gary Pippenbu;g?

MR. RAY: Yes.

He -- at that time. He -- I think,

o A
P-i-p-p-e~-n-b-u-r-g, Pippenburg.

And he wouldn't do anything for me. And he said --




3~167

10
11
12
13
14
15
16
17
18
) 19
20

21

24

he says, "Well, why don't you go talk £o your super-
visor. See if you can get some time off to lay down."

I went' to taik to my supervisor and the second I --
that I mentionéd that I was sick, okay, he got extremély
violent in his tone of voice to me and started yelling
atnme and screaming at me, saying, you know, "bon't
get sick. We need you to work. You can't have_any
time off, period. There's no way we're going to let
you hévé'any time off." And I just said, "Wait a minute."

I was just too tired to argue. So, I would goO
up with my cart, like I was cleaning rooms, and I would
open up one of the rooms that was empty and I'd lay.down
and go to sleep. I was just so tirgd.' There was -- I
could barely carry myself up the stairs, just barely
make it. And I'd goin there and go to sleep. And I
did that several times. And eventually - this was right
before I left - I wound up in the RPF, Rehabiiitation
Project Force. And was I in‘for'a surprise.

What it is is a group of people that have done
something, what they consider, againsﬁ the Church of

Scientology, okay? The Rehabilitation Project Force is

- the last thing they do to try to save your being before

they kick you out, okay?  And I was scared to death to

be kicked@ out, because me, along with everybody else who's
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there, ha; a basic need inside to do something good for
somebody else, okay? And we were led to Believe that
we were doing something good for a whole lot of people,
aﬁd-we didn't want to lose. that. I didn't want to lose
that. So, I said, "Okéy. I'll go into the RPF."

So, I went in there. Aﬁd basically, whét it is 1is
emptying all the garbége out of the restaurants, okay?
Restaurant garbage is'wet; it's o0ld food; it's got flies
and all kiﬁds of bugs crawling around in it. And we

would pick up the cans, take them down to the garbage

dump, dump them into the garbage dump. And then, at the

end of the day, we'd have to go in there in our shoes

.and stomp it down.

And I don't know what kind of diseases we were

exposed-to, but we were getting some really wierd ones,

okay?
MR. LeCHER: Get inside the dumpster and stomp it?
MR. RAY: Yeah. it just literally -- I mean ==
MR. LeCHER: It was too small or was that punish-
ment?

MR. RAY: No. The dumpster was too small.
And you'd get inside there and this restaurant

garbage would be just like quicksand. Yoﬁ'd go all the

- way to the bottom. You'd be, you know, more than waist

o
4
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deep in this stuff, all right, and it smelled awf;l.
And then, you'd have to‘go back and cleén up, okay?

And the food that théy served the RPFers was just
rotten. They served all the leftovers after all of the
staff on the whole base, all the buildipgs, ate, okay?
Then, we ate alone, whatever was left over. Aﬁd it wasn't
very good. And it didn't give us thé nourishment that
we needed to keep our bodies going.

| MR. LeCHER: What would.your typical diet consist
of after -- the ieftovers? |

MR. RAY: Good grief. It would be pieces -- some-
times, pieces of meat, pieces of beef or chicken or pqu,
usually a salad.and a drink. But the salad was wilted
and it smelled rotten, like, it had beén -- you know,
somebody had dumped sour milk on it. The cheese was no
good. It was all molded, but molded to the point it
was fuzzy, you know, like a peach.

And one time they had french fries there, and I
picked up a handful of french fries and started eating
them and I found a french fried palmetto bug in my
french fries. And I wondered how many I had eaten, you
know, when I saw that one. So, I threw that out.

So, my diet, my personal diet -=- I'd run across

the street and get myself a handful of cookies, and that's
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soap, shampoo, any toiletries that you needed. If your

"are still members of the Church of Scientology.

' say about that. The biggest conflict I had coming over

basically what I 1ived~oh, cookies, because that's the’
only decent thing that they had to eat, in my oplnlon.

MR LeCHER: Where did you. get the cookies?

MR. RAY: There's a little health food store
acress the-street from the Forf Harrison, right across
the street. '

MR. LeCHER: Well, for 9.60 a week, I guess that's
all you couldreat.

MR. RAY: Nine—eixty'a week,-i‘had to'skimp~a -
well, I smoke, ockay, and I wae smoking when I was there.
Nine-sixty a week will buy a carton ef eigarettes and

maybe a tube of toothpaste, and that's it, not counting

shoes wore out, you're going to have to get yourself a
new pair of shoes. If your pants wore out, you'd have
to get yourself a new pair of pants. And this just
doesn’'t cover it. | ‘

QR. LeCHER:V Did yeu have family money that could
support you in this cause that you were involved in?

MR. RAY: Yes, my mother and my'two sisters who

And I would like to -- I have a couple of things to

here from the west coast to give my testimony is that my
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mother and my two sisters are still involved in the
Church of Scientology. My mother ié doing Advancea
Enlightenment courses. My sister is in the Sea Organiza-
tion in Hollywood/Los Angeles, okay? And my youngest
sister, Jennifer, who's fourteen, is living, you know,
at one of their hotels tﬁeré called The Manor, énd she
has not even gone to school this year, okay, becaﬁse
they keep putting into her mind that schools are no
good. “Yéu want Ron Eubbard's technology: That's all
you want, that's all you need. We'll graduate you,"
okay?

But what really bothers me is that that, aside

from my mother, is my whole family, okay? And this is

 going to be publicized within the Church of Scientology,

and I'm going to lose that after today, all right? And
thaf just tears me apart. That's my family, okay?

This is -- this is the Church of Scientology's
advanced attack, whatever, is that they -- they attack
you on a personal level, okay? And that's the greatest
attack anybody could ever do is when they aftack you on
a personal level. They could come up and punch ?ou in
the mouth. Sure, it's going to sting for a while. And
if any of &ou have ever broken up with your girifriend,

you know that hurts for a while. That hurts a lot longer
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than a punch in ;he mouth, okay? And that's the way
they attack you.

All :ight.

'MR- LeCHER: You've said so much, I --

MR. RAY: 1I'd like the opportunity to say somethin§
about the Guardian's Office. -

MR. LeCHER: I'd like tp/know about the Guardian's
Office. |

MR. RAY: Okay.

Every two weeks on Sunday a representative from the

Guardian's Office Worldwide, which is here in Clear- s

water -- I'm not sure‘where; I believe it's in Clear-
water Building, up around LRH personal office.

MR. LeCHER: In Clearwater —-— ﬁhe ocld bank, Clear-

‘water Building.

MR. RAY: Yeah. It's on the corner of Fort Harri-.
son and Cleveland;

All right.

We had one briefing that’I specifically remember,
and a specific case that we were.told about.

Do Youvrgmember this big thing abqut Jonestown,
'tﬁe‘Guyanavcult?

| MR. .LeCHER: Yes;

MR.'RAY; AOkay.
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Well, they stated to us that they Bad done
research into what happened there and that it was the
U.S. government that poisoned them with nerve gas, put
cyanide iﬁ‘tﬁe punch to make it look like that, just to
scare away Scientology. Ogéy. We were informed that,
led to believe that, and that was just pounded into our
heads. So, our feelings about the U.S. government were
not too good.

MR. HATCHETT: How old were you when you were in
Clearwaﬁer? |

MR. RAY: I was seventeen years old at the time I

- was there. : T

MR. LeCHER: You were seventeen at the time?

MR. RAY: Yes.

MR. LeCEER: Héve you ever graduated from high
school?

MR. RAY: Yes, on the CHSPE, California High School
Proficiency Examination.

MR. LeCHER: Well, you seem like a very bright
young man and a very ambitious young man and a very
gutsy guy to do what you've done and get out and to
take the chance to lose your family, and I believe that
to be true. |

Do you have any fears that your mother and sisters
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may be given special dutiés<to'-—

MR. RAY: Well --

MR. LeCHERﬁ ~-~ because of this?

MR. RAY: .-- it's possible. I don't really want
to sa§ because I don't know, okay?

The Church of Scientology doesh't scare ﬁe to the
point where I'm afraid of physical harm, okay? But they
do scaré mé in the fact that L. Ron Hubbard got so many
people, in the millions, okéy, into this Scientology
organizaﬁion. Each and.every Sea Qrg. member is being
trained with LRH technology to understand and to think pu
like him, okay?

" L. ROn‘Hubbard.got all these millions of people
into this cult. -As these people grow and develop in the
technology, can ybu imagine what two thousand L. Ron
Hubbards are going to do?

MR. LeéHER: Do you think, then, that they are
promoting and conceiving junior L. Ron Hubbards, future
L. Ron'Hubbards? Is that what you're saying?

MR. RAY: Each and every Sea Org. member is a

future L. Ron Hubbard, each and every one.

MR. LeCHER: I'd like to know about the children.
. _ | . -
I have here nursery with ten -- with five and ten chil-

dren playing on the floor and somebody -- were thé;e
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minors that were staying in Clearwater against their

. parents' wishes?

MR. RAY: -‘Yes, one specific that I know of.

MR. LeCHER: Tell me, specifically, what you know.

MR. RAY: Her name was Nadine Meader, M-e-a-d-e-r.
She was thirteen years old at the time I was tgere. And
one night she came to talk to me because we were friends,
we worked in the same organization. She was crying
because her parents had sent her a liﬁtle_nasty ietter
about how they don't like the Church of Scientology, and
the second half of it was very loving on how they'want
her back.

Well,-shé had shown that to a lady by the name of
Laurie Englehart, who was the Commanding Officer of
Public Estates Organization, okay? Aand she had given her
é lecture about\how great Scientology is and how/ﬂﬁch |
better off Scientology-was than her paren£s. She was
just in tears; she didn't know what to do. It was
tearing hef in half.

MR. LeCHER; How did she get there in thé first
place at thirteen? |

MR. RAY: I nevér found that out.

My guess is this: They d§ send out missions, okay,

with Sea Org. missionaires on recruiting missions. And
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" anybody. -They'll talk to somebody off the streets,
Aokay, and try to recruit them into the Church of

Scientology.

_us in every one of us that wants to do some good for -

they tug it, and they twist it around and turn it upside

they go out; they go all over the world, okay, and they

find people and they talk to people. They'll talk to

MR. LeCHER: It's just amazing to me th a child
can get involved..'ﬁow ;oﬁld she be theré against their
wishes? I mean, she's tﬁirteeﬁ, without her parents'
éonsent, they want her back,rthey want her home, yet,
she's forced to stay there.

Is she still there today to your knowledge or has//\k
sﬂé left? |

MR. RAY: To my knowledge, she's still ﬁhere.

'The>reasonAthat she's there -- the reason you feel
the~pressuie is because they tap on that piece that's
inside of every one of us ~-

MR. LeCHER: Everybody has a button?

MR. RAY: -- to do good, okay? There's a part of
other people, all right? And they pull on that, and

down till you don't know which way is up, all right?

. . - -
And that's why you feel like, if you leave, you're-

going to be condemned forever, okay.,'That's the way
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they make you feel.

You feel like, if you leave, fou're going to be
condemned forever. So, you don't want to leave no matter
how bad it gets.

MR. LeCHER: Tell me about the Cadet Org.

MR. RAY: All I know about the Cadet Org. is that
there are -- they are minors that are in that org.
They're - wﬁat they consider minors is anybody under
sixteen. If you're o?er sixteen, you've got to work
like a regular staf:f member.._

BuF they'would do physical labor, hard physical
labor. They'd fotate from building to building and do
odd jobs. And they'd play video games all night. They'd
come back =-- they'd get off &ork about four-thirty, and
there they'd be until two o'clock in. the morﬁing playing
video games. No schooling.

MR. LeCHER: Well, video games, are they being --
do you put.a quarter in them or are they --

ﬁR. RAY: You put a quarter in them.

| MR. LeCHER: So, the children -- the children
have to get ~- we worry about their license because we
have to license those machines in the City of Clearwater.
And apparently, we didn't even‘know they had video games.

Are there video games in the Fort Harrison Hotel?
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‘ing Department, and they do physical labor, and they're

‘got-arthritis, okay?

MR. RA¥: Yeah. They're in the Lemon Tree
Restaurant.

MR. LeCHER: At 8.60 a week --

‘MR. RAY: Nine-sixty.

MR. LeCHER: -- 9.60, you really can't play many
games at a quarter -- |

MR. RAY: No. |

MR. LeCHER: -- all that long.

MR. CALDERBANK: Unless you're gooed.

MR. LeCHER: Unless you're good, as Mr. Calderbank
says. | L

Twenty percent Qf the staff are under twenty years
old; is that -- or about twenty years old?

MR. RAY: Yes. There are about -- there are some
staff members, Fred Eodgekin#on is one and Ernie - I

don't remember his last name - but they work in the Engineer-

about seventy years old, all right? And they give these

guys auditing and processing, you know, to help -- they've

One of them's got some serious back problems. .Well,
they tell them that through this auditing, they'll cure
that so they can go ahead and work. And they push them

just as hard as they push anybody else. And I've seen
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them collapse twice.

MR. LeCHER: The older people?

MR. RAY: Yes.

MR. LeCHER:  If someone wanted to. go there from
California or from Clearwater for that matter and had
money,'a ‘known money person, what would it cost them to
stay at the Fort Harrison Hotel with meals?

MR. RAY: With --

MR. LeCHER: Or without meals, however they charge.

MR. RAY: Okay.

With meals, with their room, and with their train-
ing or their processing, because that's why they're there,
it would come out to an average of a hundred dollaﬁs a
day or more --

MR. LeCHER: That's -

MR. RAY: That's very conservative. Per person,
okay. And there is an average of three hundred people
there at any one given time, public paying.

MR. LeCHER: How many?

MR. RAY: Three hun&red.

MR. LeCHER: Three hundred.

What about poor people that are motivated butjust
don't have the money?

MR. RAY: They leave them alone.
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MR. LeCHER: What about blacks, minorities? Do.
they cater to minority people?

‘MR. RAY: Yes, they do.. It's =-- there's n;t much
racial préﬁudice --

MR. LeCHER: They do not discriminate?

MR. RAY: No.

MR. LeCHER: VBut they do accept you if you're black?

MR. RAY: Well, I have only seen twé black people
there, and-nb other race is there except fo; white people,
so I think, maybe, they're a little bit smarter than we
are. _ , : =

MR. CALDERBANK:. In other words, you're saying
‘they're street wise to the scam?

MR. RAY: What's that?

MR. CALDERBANK: fhey're street wise?

MR. HATCHETT: Street wiée we call it. Street
wise, Q—i-s—e.

MR. RAY: Okay. Explain it, please.

MR. HATCHETT: Street wise means, you just don't
go for the con games so fast, yoﬁ can.see-through it.

MR. RAY: Rigi-zt.

_MR; LeCHER: Okay.
‘Ladies and.gentlemen, let's get back to this now. /

Were efforts made to keep city inspectors from

TN
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observing these things that ekist, like overcrowding,
filth, staff quarters? Were efforts made to keep
inspectors from seeing staff accommodations and the
antiguated fire alarm systems?

MR. RAY: Yes, they were.

MR. LeCHER: How ao they do something --

MR. RAY: Just a moment. Let me say one more thing |
about the GO whilé it's fresh in'my mind.

They would go around to the newsstands and buy up
the newspapers and burﬁ them if there were any articles
against Scientology in them so that we would not seé
them, okay?

Now, I got my hands on one while I was there. It
was an article called “Suetology." I don't know who it
was written by, but the head of this Suetology, his
name was L. Ron Blubbard, okay? It was really éute.

And I showed that around, and I got in a lot of trouble
for it, a lot of trouble; And that almost put me in the
RPF right there for doing that.

As far as the inspector comes -- somehow, the
Public Estatés Org., through someone, got some informa-
tion that there was going to be a surprise inspectiéﬁ on
the Fort Harrison Hotel, and there was an all out effort

made to get it cleaned up. Every staff member in their
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spare time, even while they were working, would get out

there and move the stuff around, clean it up, and hide

" it. They couldn't get rid of it, so they had to hide it.

So, they'd put it in rooms and stoférooms, lock
it up, and make the keys disappear so -- like, they
didn't have the keys'to them or something. I'ﬁ not
really sure on the details.

MR. LeCHER: Do you think someone in one of our
offices. could be tipping offé |

MR. RAY: It's a definite possibility; I wouldn't
put it ;ast them.

MR. LeCHER: I know that we do try and go up the

‘street so we don't appear like we're harrassing them.

So, it could have been that we started at one end of the
block_and they observed us. Of course, day-to-day
inspections is something the Manager may want to know
morexabout than me.

Commis;ioners; we 've bgen -=- all right.

How many regular staff do you have?

MR. RAY: In all the buildings combined, which
includes the Fort Harrison, the Clearwater Bank Building,
the Quality Inn, the Héart.of Clearwater Motel, and  .
Mimeo, which is just down the street from the Clearwéter/ﬁi

Bank Building; there's about'eight hundred to a thousand.
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Harrison, the Heart of Clearwater Motel, and the Quality

- Sandcastle. They would -- the public, the guests, would

MR. CALDERBANK: Stgffer;?

MR. RAY: Staffers.

ﬁR; LeCHER: But staff, primarily, lives in the
Fort Harrison?

MR. RAY: No.

MR. LeCHER: Is --

MR. RAY: 1It's divided up into thirds: the Fort

Inn.

MR. LeCHER: Are -- oh, a third, a third, a third?

MR. RAY: Right.

MR. LeCHER: S0, if you wanted -- does it cost
more to go to the Sandcastle than the Fort Harrison? I
mean, it's a newer building.

MR. RAY: I'm not really sure on price.- I know that
the public =--

MR. LeCHER: Are they all as overcrowded: the
Sandcastle, the -- |

MR. RAY: No. The S;ndcasﬁle is relatively empty,

okay, because they don't like having to stay at the

rather be at the Fort Harrison.

And there are some real serious conflicts that go

on about that.
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MR. LeCHER:W Why?

MR. RAY: Well, people will cail in advance and
book reservations for a room, okay? Well, if somebody's
got more money than they do and decided they want that
room, the Acoommodations‘Counselor will give them that
room. Aoo,so, when oeople finally do get here; their
reservations are no longer for the room that they asked
for. And there are some sorious conflicts that occur.

because of that.

And I wouid sit down and I would talk with these

. people, these public people, okay? And I would just si;,\

down and listen to.their‘problems. All I was was a couple
of ears, all right? Because nobody else would do'that,
nobody, or not that I knew of, all right? And this way
I had a lot of information about What's happening with
the pubiic, about how they were being treated. And there
were a lot of compiaints.

And anytime they complained about_something in
their room or something that had to do with their room,
it was lnstantly put on my shoulders and I had to handle.
it, I had to deal with it.

MR. LeCHER: What kind of complaints did you have

-and how did you handle them?

MR. RAY: Well, we had complaints like: "I didn't
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get the room that I asked for?" "I asked for a refrigera-
tor; I don't have one." Just basic stuff like that.

They asked for something that they didn't get. Those

type of complaints.

So, what I would have to dc is try to find some-
thing, either what they specifically asked for or some-
thing to substitute it in the best way I could.

‘MR. LeCHER: Commissioners, we-could go on with
this young man for a long time, aﬁd we should- take a
break. 1I'd like to take the break and invite him back
for questioning from the rest of the Commission. .

So, Mr. Ray, we'd like you to stay around. We'd
like to ask you questions in about an hour and-a-half
at two p.m.

MR. RAY: Okay.

MR. LeCHER: Ladies and gentlemen, this meeting
is adjourned. We'll see -you in an hour and-a-half.

(Whereupon, the luncheon recess was
taken.)

Afternoon Session
MR. LeCHER: Ladies and gentlemen, take your seats.
Commissioners, staff, consultants, take your seats.

We are returning to the business at hand. And for
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.a young may named Ray, David Ray. : ' —

those of you that are watching on television, welcome

back to the second half of our third day of hearings.

' We will be going on, also, tomorrow morning and after-

noon and, hopefully, we'll end somewhere around fivg
o'clock tomorrow afternoon. Theﬁ, we'll give the .
Sciehtologists their point of view to be expréssed here,
as we have also presented the city's point of view.

.Mr. Flynn, is your witness still sworn in?

‘MR. FLYNN: Yes, Mayor.

MR. LeCHER: All right. We are now listening to

DAVIb ﬁAY, Resumed.-
MR. LeCHER: And Mr. Ray, yburcan continue to tell
what you want to tell, and try and be brief. I don't
want to stifle you, either. And then, I would like to

then throw it open to my colleagues for any questioning.

~Aand I beiieve we'll start with Mr. Hatchett; is that

correct? All right.
So, Mr. Ray, would you continue your story, please.
MR. RAY: - Yes.

Ivhave'two things I'd like‘;o go over right away.

TN

/

One is what they know  in Scientology as the RPF's RPF.

And that's the Rehabilitation Project Force Rehabilitation
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Project Force, okay?

If you do something wrong in the Church §f Scien-
tology, you go into the RPF. If yoﬁ do something wrong
in the RPF, ycu go to the RPF's RPF. _And'what they do
is they completely isolate you, okay? They completely

isolate you from anything. You cannot eat with anyone;

you cannot speak to anyone. You sleep in the garage

with all the rats, okay? And all-you do is handle gar-
bage all day long.

MR. LeCHER: When you say "garage," do you mean
the parking garage?

MR. RAY: The parking garage, second floor.

MR. LeCHER: The second floor, all right.

Now, what aboutAthe wind and the rain and the ele-
ments? Do they have plywood up there or are vou
sleeping on the ramps?

MR. RAY: No. They have plywood walls. 'Ihere's
a bunch of furniture and stuff stored in there;

MR. LeCHER: That doesn't --

MRS. GARVEY: Were you in --

MR. LeCHER: I wonder if our building inspectors
had inspected that? It must be a code violatiqn, I would
imagine. But that's another issue.

MR. RAY: .All right.
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| Well, what they do in the RPF's RPF is just_isdlate :
you from éverYthing so that you're completely helpless.
It's like having him down on the grdund and punching him-
in the face over and over and over again. He's helpless;
okay?

They give you no positive whatsoever; if‘s\ﬁégative.
"You're bad, you're terrible, and we're going to .try to
help yoﬁ. We're the only ones that can help you. If you
try to get help from the outside world, you'll die." And
that's what fhey tell you, okay?

And another thing that completely shocked me --
t_his is at the end when i,left and I started on the routing‘
form to rout out. And I went over £o the Treasury in
the International Training Organization - this is where
you get your training and you read all the materials and
stuff - and they handed me a piece of paper that saysuI
owe them six thousand dollars. Believe me. They‘dall it
a freeioader's.debt; okay, like I was freeloading on
them.

Here I am working this -- busting my tail for
thém, working’eighteen; twenty hours a‘day, all right,
taking only 9.60, then, twelve dollars a week, a;l right?
When.I.want to leave after all that, they teil mé I-stilfﬁ‘

owe them six thousand dollars, okay? -I don't even --
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MR. LeCHER: What did you tell them?

MR. RAY; I said, "Forget it." 1It's -- and I have
no ‘intention of paying it. That's where they leave
themselves vulnerable. Since they are claiming to be a
religion and since they are élaiming to be non-profit,
okay, I don't have to pay it.

MR. LeCHER: All right.

One quick question'before I-go to my colleagues:
Did you-knowingiy and willingly-sign this million; or
billion-year contract?

MR. RAY: Yes, I did.

MR. LeCHER: Is it billion or million?

MR. RAY: Billion, or so --

MR. LeCHER: A billion-year cpntracﬁ.

You knowingly signed that?

MR. RAY: Yes, I did.

MR. LeCHER: All right.

Is there anything else you'd like to add?

MR. RAY: No. I'm ready for guestions.

MR. LeCHER:' I'd like to start with Mr. Hatchett,
-Viée Mayor.

MR. HATCHETT: David, thank you.

Fraudulent promises -- but I want to get into

something else in the area of fraud.
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your room, your meals, and your training or processing,

" say a week? .

I think you mentioned something about three hundred
people, maybe, a week checking in and out.

Give us a little moré éduca?ion on how those
activities took place with the public people coming
in.

MR. RAY: As far as money is concerned?

MR. ﬁATCHETT: Correct.

MR.lRAY:' Okay.

‘Well, I had mentioned earlier thefe's about three
hundred people on the average there at any given time,“
okay? They don't come in and out on-a weekly basis. Y
Some of them stay there two or three months; some of them
live there, all right? .That's their home.- But the
average is - and this is being extremely conser?ative,

all right - a hundred dollars a week. That includes

whichever you're going to do. All right.
So, they cbliéct money -- one of the -- one of the
people that was in my rooﬁ with me that shared my room --
MR. LeCHER: Excuse me.
Did you say a week or a day?
}MR. RAY: A day; I'm sorry.

MR. LeCHER: You meant to say a ‘day, but you did
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MR. RAY: Yes.

MR. LeCHi:R:' all right.

MR. RAY: i'm sorry.

One of the guyé that was in my room - hisAname was
Mark Fisher - he worked for the International Management
Organization, okay? And they managed all of the organi-
zations and migsions throughout the worid, and it's here
in Clearwater.

iMRS. GARVEY: Is that what iMO is for?

MR. LeCHER: IMO? |

MR. RAY: Yes.

MRS. GARVEY: International Management Organization.

MR; SHOEMAKER: That's an organization.

MR. LeéHER: That's =-- it relates to a paper that
we showed as an exhibit ea{lier.

MR. RAY: Yes.

Well, he was in what they call an Evaler. And what
he does, he takes a look ét org. statistics and he evalu-
ates them and tells them what they've got to do to
imprové, Qhere they're going Wroﬁg, okay, and so on to
make more money.

Well, they were published at the weekly meetings
that they wéuld have. They would tell evérybody how

much GI, gross income, was coming in from all over the
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hundred thousand dollars a week, okay? One week I

" heard two mil'lion dollars.

MR. LeCHER: Million?

MR.‘RAY:F Million in one week coming in.

And that goes into what they call Sea bré. Resefves,
which, as far as‘I know, can be a bank in Switzérland,
okay? -It's there -- they claim Sea Org. Reserves is
there .so if the country ever éoes into a depression
tha; Scientology can survive.

MR. LeCHER: Okay. o

Mr. Hatchett, do you have another guestion?

MR. HATCHETT: Yes. |

About this Jonestown people incident: You say
somebody in the Guaréian's Office gave you a report
against the fedéral government being that they were the
people that gassed them? |

MR. RAY: Yes.

MR. HATCHETT: Do you khow that person by name?

MR. RAY: No, I do not;

MR. HATCHETT: Was that persbn from Clearwater at
that time?. |

MR. RAY: Ygs-

MR. HATCHETT: And was that said at a Clearwater
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building?

MR. RAY: Yes, it was, at Fort Harrison.

MR. HATCHETT: On or about what‘date?

MR. RAY:» Early June.

MR. HATCHETT: 19812

MR. RAY: 1981.

MR. HATCHETT: Thank you.

MR. LeCHER: Mr. Shoemaker, do you have any ques-
tions?

MR. SHOEMAKER: Mr. Ray, how long were you a'
Scientologist or were you actually a member of the
organization?

MR.>RAY: I was a member of the Church for seven
moﬁths, and I was here in Clearwater for almost five.

MR. SHOEMAKE#: What were the events leading up
to your leaving the Church? Was there any attempt made
to try to keep you from leaving?

MR. RAY: Yeah, there were attempts made to try
to keep me from leaving.

what made me leave more than anything was tbe
absolute -- | |

MR. SHOEMAKER: Sorry.

MR. RAY: -- the absolute insanity that's there.

And they claim to be so sane, okay? And they teach you
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actually left: a day or --

.quite a bit for a couple of days before that. And all

" tion Office, which they have one in-  each organization,

like to leave and 1I'd like to rout out," okay?

'write,up every overt and withhold you have on the Church ,,

how to be sane, so they claim. But what they're really-

doing is they bpen you up to ydur personal self and they

pfogram you to be L. Ron Hubbard's clone.

| MR. SHOEMAKER: Well, from the time -~ when did you
decide to leave? How long did it take from the time you

decided you were going to leave until the time you

MR. RAY: Oh, no, six hours from the time I made

the ultimate decision. But I had been contemplating it

together, I had been contemplating it éfter two days I —
arrived there. |

MR. SHOEMAKER: Well, when you decided that you
were going to leave, did you tell‘apybody'that you were
going to leave at that point?

MR. RAY: Yeah. .

I went up to what they call the Hubbard Communica-
called Division 1. -  And I went up there and I said, "I'd

And what they do is they sit you down and put .you

in Ethics and they said, "You've got to stay here and _
: Y

of Scientology.  We want to know about it, because this
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way you won't leave here with bad feelings." That's

the con game they give you. They want you to tell every-
thing that you've got against them,‘okay, or everything
that you've done wrong ever in your life so that they
have it in writing, and they tell you that it's to make
you feel better. Sure, it makes ydu feel better until
they pull it out.

MR. SHOEMAKER: Did you do it?

‘MR. SHdEMAKER: Yeah, they make you put everything
in writing. You have to write it all down and 'sign 1it.

MR. SHOEMAXER: Did you do that?

MR. RAY: Yes.

MR. SHOEMAKER: You did?

MR. RAY: Yes.

MR. SHOEMAKER: And what was the next step after
that? How m§#§ -- how much -~ what time period was |
involved in this when they were routing you out, let's
éay?

MR. RAY: This was —-- this was like -- it took --
it took at least one day; it kind of dragged on to thé

second day, because once I said, "Okay, I'm going to

- leave™ -- well, as soon as I said that, I just went back

to contemplation because I didn't know if I wanted to

go through .with that because it's a lot of hassle. And
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they treated me like a criminal, okay?

I could not say anything. I éould not do anything.
I got airty looks. I was =-- got chewed out. I got
insults, okay? And they just sat me down at‘a desk and
just fired on me verbally.

MR. SHOEMAKER: What were -- what types-of things
were they saying to you?

MR. RAY: I don't care to repeat them here, please.

-MR. SHOEMAKER: Well,'did they attack you persénéily
of -- that you shouldn't be leaving the Church or that --
those kinds of things, that the minute -- something was |
going to happen to you --

'MR. RAY: Right.

MR. SHOEMAKER: =~- if you left or --

MR. RAY: Right.

When you first join, you have a history record,
okay, of everything you've ever done, all right, every
place you've ever béeen. And they pull that out and look.
at it and go over it and start telling you how bad you

are, héw, when you go out in that world, you're going

" to die, okay, you're not going to make it; there's no

way. "All those people out there are suppressive. We're

the only sane ones around."

. MR. SHOEMAKER: And they specifically told you
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that --
| MR. RAY: Oh, yeah --

MR. SHOEMAKER: -- that --

MR. RAY: =-- over and over again.

MR. SHOEMAKER: Did they -- at the time they
pulled this information out from this initial document
you filled out, did you, before this time, have any
realization o;.indication that that was going to be
used in any way?

MR. RAY: Né. I was told.that thét would be put in |
the file and never brought up; |

MR. SHOEMAKER: You were?

MR. RAY: Yes; I was.

MR._SHOEMAKER: And they specifically took that
form out and was feading right from that at the time --

MR. RAY: ¥es, they did.

MR. SHOEMAKER: =-- they were talking to you?

Do you knﬁw the name of the person who you were
talking to then?

MR. RAY: One's name is Doug Steele, and the other
one is Dee-Ann Steiger. I don't remember the‘other's
name.

MR. SHOEMAKER: .So, after --

MR. RAY: There were three present.
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MR. SHOEMAKER: So, after they were‘cbnvinced and
éoiné over all these things that were going to happén
to you, and they were convincéd that you yeren't going
to change your mind, what happened to you?
MR. RAY: They séed‘up the process a little, ané
they took me over and I had this piece of papef that said
/
I owed a lot of money. l
MR. SHOEMAKER: That's when you got that --
MR. RAY: Oh; that's --.that’s when I got a little
angfy at them. |
MR. SHOEMAKER: Have they been in contact_with yop;\
since you left? | | |
MR. RAY:  No, they have not.
MR. SHCEMAKER: They have not.
You haven't received any information or --
MR. RAY: Well;>something that I found<out-about
two weeks ago is that they have been éeﬁding mail with
my'naﬁe on it, buﬁ they've been sending it éo my mother.
They haven't been sending it to my home address. I
just found this out a couple of weeks ago.
MR. SHOEMAKER: Oh, really?
MR. RAY: Yes.
S
'so, I took the mail, sent it back to them rejegtihb

it,.
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MR. SHOEMAKER: I -- I'm sure this is a difficult
question and, certainly, you don't have to answer it if

don't want - it's kind of personal but - since your

mother knew that you left the Church, have you lost

relationships withAher to this point? I know you had
indicated you felt you would after today, but havé you
been in communication Qith yvour mother since you left the
Church? | _

MR. RAY: Barely.

It's -- ever since I left the Church, she just
doesn't have any desire tc talk to me Or see me or any-
thing. I call her up on the phone once.and a while; we
just don't get along on the phone. 1It's ==

MR. SHOEMAKER: During the time that you were in
the Church, you would have been seventeen. Would that
have'but you as a junior or a senior in high school?

MR. RAY: A senior.

MR. SHOEMAKER: During that time, did you go to
school at any time?

MR. RAY: No, I did not. Well, I took-the Cali-
fornia High School Proficiency Examination before‘i ever
went into Scientology.

MR. SHOEMAKER: Oh, you did? I see.

MR. RAY: Yes.
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Have you heard of policies, while you were in
Scientology - i'm sure you have since you got out; but
thle you were in Scientology - of Disassociate or the
fair Game Policy?.

MR. RAY: Yeé. I'ye heard of the Fair Game
Policy. |

MR. SHOEMAKER: Had'you heard of it before you got
out of the Church?

:MR'. RAY: Yes.

MR. SHOEMAKER: And what did that mean to you? a2

" What was the Fair Game Policy?

MR. RAY: Well, that meant that anybody who

_committed what they considered a»suppressive act toward

the Church éfISCientology that they were just fair game
to_anybody, you know, like a hunted deer or something.

MR. SHOEMAKER: Do you have any firsthand knowledge
of that being practiéed.against any individuals?

MR. RAY: No, I do not.

MR. SHOEMAKER: - Are --

MR. RAX: One thing -- excuse me.

MR. SHOEMAKER: All right.

i
MR. RAY: Omne thing I'd like to say is that they

. pound it into your head over and over again that if you
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get any of the material for their Advanced Enlightenment
courses, okay, and read it before you've been properly
prepared for it that you will contract pneumonia at --
at least pneumonia and die.

MR. LeCHER: Did you get ppeumonia?

MR. RAY: What's that?

MR. LeCHER: Did you get pneumonia?

MR. RAY: DNot yet.

MR. LeCHER: That's a belief, all righﬁ. We can't
get into bélief.

MR. SHOEMAKER: Also, would you go in just a little
bit == there,was»some‘:eference made in the outling which
we had about you having some experien&e in hotel manage-
ment before you came over here.

Could you explain what that was just briefly?

MR. RAY: Well, it's -- my grandparents own a hotel.

MR. SHOEMAKER: But you-had actually worked in a

hotel before. - You knew how a hotel operated before you --

MR. RAY: Well, I had been -- I had been staying
with them for a while. And when they took vacations and so
forth, I ran it. They.-- they taught me how to do it,
and I picked up ép things fairly quickly.

MR. SHOEMAKER: So, therefore, you would notice -f

you would tend to notice much more in terms of the
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coﬁditions of rooms in the hotel, the fire e#its, and
things that an average person --

MR. RAY: Oh, yes. I think I'm well éualified‘to
determine that.

MR. SHOEMAKEk: There was a comment or there was
some reference made to vacation packages that ﬁere pro-
vided for some of the guests, rather than -- did everyone
who came here come for counseling only or Qere there
also vacations?

MR. RAY: Well, some people came here -~ I remember
that some of the public would come in just for vacation
purposes, okay? But once they're there, that's it.

Those -- they'll talk them into taking serviées and spend-
ing more money.

So, they always ended up getting trained or getting.
their processing, going up the bridge as they call it.

MR. SHOEMAKER: Going up the bridge?

MRS. GARVEY: -Going up the -~ |

'MR. RAY: Right, going up the bridge.

MR. SHOEMAKER: Did you have any kind of firsthand
knowledge in terms of the operation of the Guardian'sl
Office, other than those that you had mentioned to us?

_ : ‘ N
MR. RAY: No.

MR. SHOEMAKRER: What was the purpose of the
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Guardianfs Office? What were you told the purpose of £he
office was? |

MR. RAY: To protect the Church of Sciéntology.

MR. SHOEMAKER: Mayor, i don't have any other
dguestions.

Thank you.

MR. LeCHER: Mr; Calderbank, do you have any gques-
tions? .

MR. CALDEﬁBaNK: Yeah.

David, weré you -- yod say ydu Wére promised decent
iiving conditions when you came to California?

MR. RAY: Yes, I was.

MR. CALDERBANK: From California.

In modest means, were you ever given those accommo-
dations, what you would expect what they.told you?

MR. RAY: The first day; that was it. The first
day, I guess they wanted -- they wanted me -- once they
had me in there, I guess they figured they could do any-
thing they wanted to me. So, the first day, they lived
up to their'prémises.

MR. CALDERBANK: And they -- you said that they
wouldn't give you medical care and you would have to pay
for it. |

pid they make any promises as to medical care in
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California to come to Clearwater?

MR. RAY: Yes. They told me I had full medical
and dental. | | |

. MR.>CALDERﬁANK: Medical and dental?

MR. RAY: Yes. . |

MR. CALDERBANK: And when you tried to get thaﬁ,
you were turhed»down?

MR. RAX; Yes, flatly refused.

MR. CALDERBANK: You made $9.60 a week?

MR. RAY: Yes.

MR. CALDERBANK: And you were sixteen years old
when you first went in? -

MR. RAY: Seventeen.

MR. CAﬁDERBANK: Seventeen. .

Did you have -- did you sign a W-2 form? That's
the tax form for your social sé;urity - |

MR..RAY: I don't believe so, no.

MR. CALDERBAﬁK: It's -

MR. RAY: Yeah, I know what it looks like.

MR. CALDERBANK: Okay. |

Did you know -- were you working regular hours?

MR. RAY: At the Church of Scientology?

MR. CALDERBANK: Right.

MR. RAY: What do you consider regular hours?
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Yeah, I worked regular hours.

MR. CALDERBANK: You had musters and you had to be
a certain place a certain time working for the Church?

MR. RAY: -Yeah. I was required to be certain
places, but I had so much to do and s6 little time to do
it in, half the time I never made it. |

MR. CALDERBANK: Did you ever have to set aside
breaks?'

‘MR. RAY: Yeah. I was supposed to have lunch
break, breakfast break, dinner break.

MR. CAiDERBANK: Did you ever get those?

MR. RAY: Once iﬁ a while i'd take them, but I'd
have to take them. That's how much work I had.

MR. CALDE#BANK: Did children under sixteen in the
Cadet Org. follow just about the same basic routine of
labor and working.conditions?

MR. RAY: »I don't believe so, no.

MR. CALDERBANK: Okay.

The city inspectors that'went up there, you said
they had moved furniture around and they were directed
to areas that had been cleaned up, and they had advanced
knowledge; is that correct?

MR. RAY: Okay. I didn't see the city inspectors

come in. I do remember helping them haul things away
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and hide them, okay, because the city inspectors were
coming. .And there was a lot of stuff to do and nbt
verv many people to do iﬁ, and there you have it:
extremely hard work.

MR. CALDE?BANK: Just for the public health and

safety: Would you consider, then, one inspection a

~ year -- or how often would a govérnment agency have to

inspect to .be able to ensure that it was -in a cleaned
up condition all tﬁe time?
MR RAY: Well --

MR. CALDERBANK: Because you wefe in a motel atmos”
phere»prior.

“"MR. RAY; -- to put it mildly, if I was an inspecton
and walked in theré; I'é have condemned it.

MR. CALDERBANK: And you said that floors seven and eight
were an inferno. You said if a fire had started, they
would turn into an inferno. Why is that?.

»MR. RAY: Yeah, as an example, if it would have
started on floor séven because of the amount of boxes
and papers stacked in the rooms. And all the furniture
is wooden, and it's very old and very dry, okay? And

there is no sprinkler system,-okay? D o =

l
And the fire alarm system, as I said, you have to

go all the way downstairs to reception, okay. And that's
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just to set off the alarm, not including the time it takes
to run across to get there and to get up to those floors.
MR. CALDERBANK: Did you ever see children in
poor heélth conditions? |
MR. RAY: No, I did nOt',
Mﬁ. CALDERBANK: Did they ever physically restrain
you to prevent you from going outside when you wanted to?
MR. RAY: Yes.
MR. CALDERBANK: That was when they punched you?
MR. RAY: Yeah. I'm not blameless for that. I

turned around and punched him back and gdt out. But it

really shocked me. And then, I said, "Look, I'm

leaving. I've had it."” And I'd walk out and turn around
and, all of a sudden, wham. I got it right in thé face.

MR. CALDERBANK: All the time that -- do you know

who punched you in the face, who blocked you from leaving

physically?.
MR. RAY: Richard Nordstrum.
MR. CALDERBANK: Richard Nordstrum.
You made it clear to him that you wanted to leave?
MR. RAY: Yes. I made it very clear to him that
I wanted a day off. |
MR. CALDERBANK: And he physically. stopped you?

MR. RAY: He physically tried. He chased me. I
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ran. After I hit him, I ran. And I dove out the window

on the fourth floor onto the third floor roéf, and jumped
off that into the parking lot and I ran down the parking |
ramps. and down the street. V

MR. CALDERBANK: I you hadn't domethat, 4o you feel
that you would have stayed theré?

MR. RAY: No, Ii—; it's --

MR. CALDERBANK: You were ﬁalking aboﬁt the food,
that you had.to eat the leftéﬁers.

Was sickness or food poisoning common there, to
your knowledge? Did many staffers get sick witht the S
food quality?

MR. RAY: Well, almost all the staffers looked like
they had health problems, okay? None specifically tﬁat’
I know of because they're told not to talk about it,
okay? I was told not to talk about it.

I would get sick in my stomach once a day.

MR. CALDERBANK: And this was a result of eating
the food?

That and the amount of work, lack of

..

MR. RAY
sleep, lack of cleanliness.
' MR. CALDERBANK: My last question is science and

A

mentioned services, scientifically proven facts, and
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Is that all you ﬁeard? Is that Qhat you thought
of -- how was it represented to you?

MR. RAY: 1In Scientology, the only thing that was
represented to me that had anything to do with religion
was their marrying people, okay? And that's it.

And how it was -- how théy can marry people is
bevond me. They -—rthe people in that Church get married
for one’reaéon and one-re;son'dnly,‘for love and ‘affec-
tion, because they can't éet it, all right? -They pound
yoﬁ and make you work so hard, and they chew you up ana
spit you out again so many times, your desire for some-
‘body to love you and have a little affection for some-
body is so great that people just get married. Because
that's the way you have to do it in the Church of
Scientology. There are a lot of marriages.

My sister got married in the Sea Org. She's seven-
teen years old ana she's pregnant.

| MR. CALDERBANK: Would you sum -- in summation,
if you knew now -- if'ydu knew then what you know now,
would you-have joined Scientology? Would you have spent
money and given them work and, you know, the months of
your life to come to Clearwater?.

MR. RAY: No.
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MR. CALDERBANK: Do you think you were misrepre-
sented as to what you'd find here?

MR; RAY: Yes, very much so.

MR. CALDERBANK: No furﬁher quest;ons,

' MR. LeCHER: Mr. Berfield:

MR. BERFIELD: Mf. Ray, I-think you covered mcst
of the issues that are living accommod;tions,'medical
care, physical abuse, and city inspector.

And the problem that I have had before is.the truth

of those  witnesses that come in. But you said that you

‘never really - if I understand your testimony - that you—

 never really accepted Scientology from almost the second

day; is that correct?

MR. RAY: That's correct.

‘MR. BEREIELD: That being the case and you stayed
on for a relatively short Fime, what are you doing here
today? Gphat do you'hévé to benefit_frcm coming here?

MR. RAY: A lot, okAy?

That feellng that's lnSlde of me fo do some good
for a lot of people -- I know what happened in my family
because of $c1entology. And I'm sure there are millions
of families with similar or worse problems because of
this organization, all right? And i£ breaks my heart.

It réally breaks my heart . to know that people out there
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have to go through what I'm having to go ﬁhrough with my
family.

MR. BERFIELD: What =-- along that line, I take it
that you do not personally fear for your own future,
but what about your family that remains in Scientology?

MR. RAY: I am almost completely lost on what to
do. I believe this is the right thing. This is a good
start; that's why I'm here. |

MR. BERFIELD: But do you think there'll be retaliia-
tion against them?

MR. RAY: Well, very possibly. That would be just
a guess, though; I don't know how accurate it would be.
But I would say, yes.

MR. BERFIELD: Mr. Calderbank hit on the point about
soﬁe of the things going on in the city.

And the guestion I would ask: If you could leave
one parting étatement with the people in the City of
Clearwater, what would that be? |

MR. RAY: Well, first of all, I would tell the City
of Clearwater that I am extremely proud of them in that
there are almost no locai people involved in that group.
They have had the common sense &nd just to know that it's
a bad place and a bad scene and not to get involved in it,

all right, and they work together on it. And I just think




3-212

10

11

12

13

14

15
16

17

19

21

24

it's fantastic, and if anybody can aé anything, you guys
can. |

And one thing that I would watch out for is that,
since this testimony has been brought up, it's going to
be. interesting to-sée what kind of attraction that gives
to the people. Because I know myself, being a teenager,’
and when I was in high school and so forth, we all loved
to go~éown to haunted houses and stuff, okay,.and see
what they're all about. Weli, that may haépen here.
They might want to go'find out and seeAif all this bad
stuff is for real. And they coula get trapped. And I /,;
would be aware of that.

MR. BERFIELD: I have no further guestions.

MR. LeCHER: Mrs. Garvey, do you have any questions:

MRS. GARVEY: Mr. Ray, I have a number of ques;ionsﬁ
But first of all, I want to sympathize with you for the.

chance you're taking and your family loss, that you

already sﬁspect what's going to happen. And I appreciate

the fact you're willing to do that, even though -- if":
you know you're going to break.. I guess I pray that
you'll get support from everybody else, from so many
other people so that you'll have something to replace
that support. I think it's going to:-be important for

you.

|
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To go back over some of the things you talked about:

For instance, when you talked about the inspection by

-the city, how far in advance did ‘they know that the city

was gging to be there to ipspect, because you're talking
about moving heavy objects and hiding things? That takes
more ﬁhan two hours.

_ MR. RAY: About four days.

MRS. GARVEY: Four days? Okay.

You télked about Mr. Nordstrum and how you ran from
him after the physical fight and jumped out to the third
floof and ran. You'returned?

MR. RAY: Yes, I did.

MRS. GARVEY: Why did you return?

MR. RAY: ﬁell, again, it's that part of me that
says, "Okay, David, you’want_to do some good for some
people. So, this appears to be a good way to do it, so
yqu're going to have to do it their way.”

MRS. GARVEY: So, you must have gbtten an awful
lot of plus to get you to be so firmly-committed-in such

a short time, in spite of the behavior towards you, the

way they treated you. You still had this sense of

commitment: they are going to accomplish éomething thé;
you can help with?

MR. RAY: Right.
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‘good." And I was wrong.

What attracted me originally was that I was a very
isolated person, okay, when I livéd in San Diego. I
didn't have a whole lot of friends, all right? I wasn't
real happy with myself and the things that I was doing,
all right?‘ |

Well, my motherAwas in Scientology and one day took
me down to meet what they call an FSM, a field staff
member, in San Diégo. His name i§ Ray Barton; he's a
Cléss,S auditor, okay? The ‘highest you can go is to
Class 12, and he's a Class 8. And I met him, and she
had told him a little bit about my background. Well, —~
all he did was make me feel like I was on top of the
world and give me all the friendship that I héd ever
wanted, ékay?

MRS. GARVEY: Big brother --

MR. RAY: Right.

MRS. GARVEY: -- someone that could really relate
to you?

MR. RAY: Right.

aAnd he was just -- he would’put me up for everything
that I did. He would £ind the good points in it, all
right, and put mefﬁp. And that's what attracted me to

. _ Y
it. I said, "Well, anything like this has got to be
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MRS. GARVEY: When you fifst heard about this and
heard abéut auditing -- I realize that you never todk
auditing sessions?

MR. RAY: No, I did not.

MRS. GARVEY: Okay. |

But when you heard about auditing, were you ever
told that‘what you said would be confidential?

MR. RAY: Oh, ves, that's -- yeah, many, many times.

MRS. GARVEY: Were you told that it was‘a scientific
technique, tbat auditing is scientifically based aﬁd not
religious -~ or it's 'scientifically based or not? 'E

MR. RAY: I was told that all of the written tech-
nology, okay, that includes what's iﬁ the books, okay,
and what they do with you in an auditing session, was
researched, scientifically researched, and scientifically
proven to work.

'MRS. GARVEY: You talked about you? job in - I
keep forgetting these initials - the RPF,'which was the
garbage collections in the restaurants --

MR. RAY: Yes.

MRS. GARVEY: =-- right, and your subsequent stomp-
ing down like they do the grapes.

Can you -- can you describe the conditions in the

restaurant? Were the conditions -- or were the restaurant
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conditions.-- kitchen, rather, clean, that they would
pass aﬁy kina of health standérds, as far as you're
concerned? Or were you not allowed that far in?

MR. RAY: I saw just about everything, because,
also, in the RPF, one of;the things we had.tordo was
gét in there and scrub the-toilets.

Now, I don't -- I don't appreciate scrubbing a
toilet without having rubber gloves or something, okay?
And no, they were'nbf clean, okay? They -- we did that;

like, once a day when it needs to be done a lot, a lot

more often than that. ' : o

Like I said, if I was any kind of inspector that
went in thgre, I'd condemn the building and 1'd close it
down. . |

MRS. GARVEY: Specifically, in the restaurant
kitchens, would you -- were you able to -- were you
allowed in there, and could you say whether or not
they were, basically, sanitary, clean? They're cooking
food there for the public; is that --

MR. RAY: No, they're not sanitary.

One éf the guys Ivbunked with - his name was Larry
Black -~ he was the chieffcook. And he was'always coming
and complaininé how they didn't clean up éverything fbr

him in the morning, so he's not going to clean it up for

/
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them in the evening. And so, they'll get served break-
fastbwith dirty diéhes.

MRS. GARVEY: Okay.

You did make comment that you really weren'; aware
of any children -- negative éonditions.

Are you aware of a location of a school? Where
would children go to school in'tﬂis area?

MR. RAY: Okay.

The Scientology --‘I don't know about this area.
But the Scientology organiZation‘has a -- like, a chain
of schools; they're called Apple Schools. ' | ;

MRS. GARVEY: Apple?

MR. RAY: Apple.

MRS. GARVEY: Apple Schools;

MR. RAY: Yes.

MR. LeCHER: Is that from the Beatles?

MRS. GARVEY: Would there be any school facility
within the Clearwater area that you know of? .

MR. RAY: Not that I know of, not ih the Clearwater
area, no.

MRS. GARVEY: So, therefore, obviously -- well,
not that you'know'of; But if there is no_place for a
school, they can't have a schoél.

Do you have ény knowledge of solicitation practices?
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How do they get you andvme to join?

. MR. RAY: Wéll, they have -- wheﬁ I was in San
Diego, the first daﬁ I wés on staff, they toék me down
to downtown where they have a little office. It.says,
"Dianetics: The Modern Science of Mental Health," okay,

which is the book, Dianetics. And they have big posters

/
/

that they haée out on the front sidewalk on one of the
downtown streets, and they would stand out there and just
stért walking with a few people on down the street, just
talking to them. And most people weren't interested, but
they'd bring a few people in and they'd get them started’

MRS. GARVEY: How did they bring -- do you have any
idea how they brought those in that were brought in? What]
did they say to convince them? |

If you have no idea, don't -- I mean, don't go on.
But I was just wondering if you did.

You obViously used a solicitatién method with youf
phone calling?

MR. RAY: Right.

MRS. GARVEY: What did you éo to sell those people‘
that you got?

MR. RAY: All I 4id was call all my friends and =
say, ”fhis is gre%t. This'll help you out a lot." Ther

trusted me; they believed me.
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MRS. GARVEY: You didn't give any specif;c promises

that --
" MR.. RAX; Didn't have fo;
| MRS. GARYEY: They took your word?

ﬁR. RAY: They took my wbrd for it.

MRS. GARVEY: I have no guestions.

MR. LeCHERé A few quick ones, then, we'll go to.
the next witness.

For clarificatioﬁ: Are public people paying people?

ﬁR. RAY: Yes.

MR. LeCﬁER: The publi; are the paying peopie?

MR. RAY: &es.

MR. LeCHER: When thef.would arrive there, what
would -- where would they ;at, were they charged, and
would they get -- was the food included in their room?

MR. RAY: Their food was not included in their
room.

There are two restaurants in the Fort Harrison.

One is called ﬁhe Hourglass, which is a nice diAner
restaurant; théy have entertainment. And there's another
one.calléd The Lemon Tree, and it's a -cafeteria-style
restaurant. And they would eat in either one.

They would have a menu with the prices listed,

and above it it would be listed as donations, okay?
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‘get any food, period.

"a steak may be 8.95 in a restaurant or --

- women would share a room. They probably don't even know

MR. LeCHER: Donations?
MR. RAY: Yeah. But if you weren't willing to p%y
t

that price they were asking for it, you weren't going €b~
MR. LeCHER: Did they charge the going price, like,

MR. RAY: Actually, their prices are a little bit
more expensive.

MR. CALDERBANK: Even with that overhead?

MR. LeCHER: . Even with th;t overhead, right.

What would they charge for these rooms for these /
paying peopie? Did you say.a hundred dollars a day?

MR. RAY: No, that's =-- that doesn't -- that's not
just for the room. That includes'everYtﬁing, okay, a
public person would pay for there. All right. The rooms
would run anywhere from -- for eighty a day up to a
hundred a day. |

MR. LeCHER: But would you éetfa private room for
that?

MR. RAY: Oh, yes. They did have rooms that were
shared by public peopie. They would have a shared room --

-MR. LeCHER: Like husband ané wife in a double --

VI
MR. RAY: Well, like, two men, you know, or two
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each other, but they'd share a room.

MR. LeCHER: All right.

How many public guests or paying guests would YOu
have there on an average week for pay?

MR. RAY: Around three hundred on the average ail
the time.

MR' LeCHER: All right.

You mentioned eariier about a young person named
Nancy Me;der -

MR. RAY: Nadine.

MR. LeCHER: -~ Nadine Meader.

Explain how.she was held there or kept there, the
thirteen year‘old child;

MR. RAY: Well, by what was said to hér from people
iﬁ the Sea Org., okay, she kept herself there. That's -~
that's what really -- //

MR. LeCHER: That sounds odd, but --

‘MR. RAY: Yeah, but -—‘ |

MRS. GARVEY: That's what he's saying, psychologi-
¢ally, you --

" MR. RAY: Yeah. You -- they -- they get you
psychologically, okay, so that everything you do you're
being held by yourself --.you're holding yourself there,

okay? They don't have to do anything.' All they've got
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to do is sit there and plant things into your head, okay,
gnd you'll do it on your own.

ﬁR. LeCHER: Well, I can see how parents could
put somebody there. But I don't know how parents could
allow them to stay there if they want them back. Tha£,
ﬁo me, is hard to figure out.

MR. RAY: Well, I can't testify to that.

MR. LeCHER: You mentioned éverything was aﬁsolute
insanity. |

What ao you mean by "absolute insanity"?

MR. RAY: The people walk around there like robots—
They're robots that are programmed. I mean, they might
as well be a machine, not a human. They might - they»
are not individuals, okay? Everybody is the same.

They study the same material, okay? They speak
in the sémé terminology. They use the same slang words,
the same this, the same that: everything is{the same,

okay? There's no room for being individual. And they

‘don't build -- they build you up at first to get you in,

but once they get you in, they do exactly the opposite
and they fire on you, ockay, to lower/your defenses.

Once you've got your defenses lowered, you know, they've
’ e

/
{

got you.

MR. LeCHER: One more thing. I =-- you mentioned
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inspectors over there tomorrow, and I would agsume they'd
be cleaned up or moved around and, then, I'm not sure

of what -that would prove; And it also may be harrass-
ment, too.

But I wonder about people living in a garage. I

-don't know how they could clean up a garage in twénty-

four hours. I'm just suggesting that.

~ Was it suggested to you that you join the Army and
go.the Special Forces so that you'd be better able to
infiltrate U.S. intelligence'agenciES?

MR. RAY: It wasn't worded like that.

When I was first -- I didn't want to bring this
up, okay, but I will bring it up now since you alfeady
did.

When I was first recruited into the Sea Org.,

they -- I said, "Well, what kind of things, you know,

do you do? I mean, what are you doing to get Scientology

into this area and this area?" And they said, "Well,
you know, if you were interested in putting Scientology
into the government; we'll maybe put you in the Army.in
the Specia; Forces and get you into the CIA or something
to put Scientology in there.”

It was way up in the air, okay? They didn't -- it
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wasn't a direct "Yes, you're going to do that," ékay? It
was just a suggestion. I could have ;-,if'I would have
reached for it and grabbed it, okay, then, I would have
had ssmething. But otherwise, it's =~- I think that piece
of information is worthless.

MR. LeCHER: Thank you.

That's it, then, for this witness, unless there's
something that you, Commissioners, wént'to ask at this
particular time. There isn't.

I wént to thank you very-much for céming to see
us today, David. . ,

MRS. GARVEY: Good luck.

MR. LeCHER: And good luck to you. You've been
very cooperative, and you're a very bright young mén.
And we wish yoﬁ well.

MR. RAY: Thank you very much.

MR. LeCHER: I hope you get your family back.

MR. RAY: Yeah; I hope so, too.

MR. LeCHER: Thank you.

‘Ohr next person -= we have a couple named Adeil
and Ernest Hartwell. |

MR. HARTWELL: Mrs. Hartwell's not here yet. She /ﬂ
went back to change clothes.

MR. LeCHER: Why don't -- will you come up, Mr.
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Hartwell?
Mr. Hartwell, you'll be sworn in, first.

Madam Clerk, Miss Goudeau.

ERNEST HARTWELL, a witness herein,

having first been duly sworn by a Clerk for the City of

" Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. FLYNN: éefore Mr. Hartweil begins, I'd jﬁst
like to put a few documents into evidence.

MR. LeCHER: I'a like to ask Mr.'Hartwell the few
basic guestions that we're asking every witnegs.

Mr. Hartwell, you are Mr. Hartwell,_sir, are you ==

_MR. HARTWELL: Yes.

MR. LeCHER: All right.

Are you appearing here today and testifying under
oath voluntarily?

MR. HARTWELL: Yes.

MR. LeCHEk: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than expenses for coming to Clearwater?

MR. HARTWELL: No.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the
Church of Scientology?

MR. HARTWELL; Yes.

MR. LeCHER: Does the Church of Scientology have
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a lawsuit against you?
MR. HARTWELL: Yes.
| MR. LeCHER: Yes to both questions.

Has anyone suggested'tq yod'that you should’state
anything but the truth or has anyone suggested that you
changé your testimony for any reason?

MR. HARTWELL: No.

MR. LeCHER: Mr. Flynn.

MR. FLYNN: Exhibit 34 -

THE CLERK: It's 36.

MR. FLYNN: =-- oh, 36, is a policy letter from the />
Church of Scientology from the Executive Series, entitled
"Governing Policy." Could we put that on the overhead
projector, piease?

(A copy of a policy letter, entitled|
"Governing Policy,"” was marked as
Exhibit No. 36, as of this date.)

MR. LeCHER: How many do you have?

MR. FLYNN: I'm going fo put two on the projector
and introduce four.

As you can see, this policy states at the top,
"Governing Policy. The governing policy of finance is
to a, make money." Then, going down to j, k, and 1, it
says, "make money, make more money, make other pe§ple

produce, so as to make money." It's copyrighted L. Ron
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Hubbard. The copyright is in the lower lefthand column
below --
MR. HATCHETT: Would vou please raise that for me?
MR. FLYNN: »Further down, right at the bottom.

And Exhibit 37 is a document, entitled "List of -

.Services, Church of Scientology of California, The Flag

Land Base."
This particular document appears in a -- as a

brochure, and it's distributed in their organizations

throughout the world. And as you can see, some of the

courses are rather expensive.

MRS. GARVEY: What's that one thing? Leadership --
is it OEC?

.MR. FLYNN: For instance, the first course up in
the upper lefthand cérner under "Flag Spiritual Counsel-
ing Service,™ there appears "L10O, Lli, L12, twenty-five
hours, $10,638.89." And thé courses, as you go down, are
generally in the -- seven thousand, three thousénd, thir-
teen thousand, twelve thousand, eight thousand, as you
can see. |

MR. CALDERBANK: How muéh does it cost to complete
the NOTS auditing, the NOTS programé Is tﬁat a twenty-
five thousand dollar program? |

MR. FLYNN: I'm not really sure. It changes at
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various times. The person to aSk would be Ed Walters.
But I've heard various figures of ranging into the forty
and fifty thousand dollar range.

" . In the middle of the document, it appears there

is a notation, "Package Prices. Elementary Evaluator

Coﬁrse, $10,638.84; OEC" - I believe that stands for
Senior OEC and Internship - "$22,341.00." And then,
"OEC SNR QEC FEBRC," which the withess mentioned, which is Flag
Executive Briefing Coursé, ié ¥$37,945.38." And there

is another --

MR. LeCHER: Do they get -- . Vi

MR. FLYNN: =-- course there for forty-two thousand

dollars.

MR. LeCHER: Where do they get these odd émounts?
Is thatrtax?

MRS. GARVEY: What is OEC? What is the OEC, the
one there for a miliion,dollars?

MR. FLYNN: I'bélieve that's an Organization
Executive Course.

MR. BERFIELD: Mr. Flynn, on these documents,
unless we assume -- uniess you tell us to the contrary,

these are all available to us from.same source, valid source,

e

‘that we can look at; is that correct?

MR. FLYNN: That is precisely correct.
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This particular document, you can walk across the
street and pick it up.

MR. BERFIELD: Oh. But I meant the ones that you
introduced previously, they're just -- they're copies.

MR. FLYNN: This particular document, the Governing
Policy_document, comes right out of a series of books
which, now that you brought it up, we will bring in and
put in front of you all the books. And I be;ieve the
éost of the whole set is invthe range of two or three
+housand dollars for a ten- or twelve-volume gréen set,
in which this poliéy appears riéht in that set under
"Finances."

MRS. GARVEY: How many times do people use their
credit cards for a donation?

MR. FLYNN: I don't know; I really don't know.

MR. LeCHER: 1Is that -- I can't see that.far. Does
that say 1,773,000 —--

MRS.'GARVEX: There's a few extra numbefs there.

MR. HATCHETT: That's OEC?

MR. LeCHER: =-=- or it's a billion2?

MR. HATCHETT: Yeah, OEC.

MR. LeCHER: The OEC. The fifteen cents -- or is
that a page?

MR. CALDERBANK: That's a dash.
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' MRS. GARVEY: That's a dash.

MR. FLYNN: I think it's -- I think Mr. Walters

'is probably ‘the one who could answer that. It appears

like it's $1,063.00 and eighty or ninety cents.

MR. LeCHER: OEC under Flag Administration Coﬁrses,
then, OEC --

MRS.-GARVEY: There's a range, maybe, from eleven
thousand to ten—se&enteen?

MR. CALDBRBANK: Yeah, that's what I said.

MR. FLYNN: Which one are you talking about?

MR. LeCHER: Flag Ship Administration, the third
one down, OEC.

'MR. WALTERS: Yeah, that would be seventeen.

MR. LeCﬁER: Okay.

MR. WALTERS: Yeah, that's thevrange. It's not
one million dollars; there's no course one million
dollars.

MRS. GARVEY:.'Oh, good.

MR. FLYNN: .As you will note at the bottom:
*atrtention credit card users, you may use your Visa or
MasterCharge Card."

. MR. SHOEMAKER: Mr. Flynn, ére you going to point pu
out the fact about ﬁhe hotels aqd’so forth, and the |

sdggestions that "The above room donations are for single
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or dbuble occupancy," and also the restaurénts, I
believe, are referred to. "The suggested donation per
room for dining is $80.00."

MR. FLYNN: Yeah. As Mr. Shoemaker has just done,
he's pointed that out. And the costs appea; to be regu-
lated or fixéd right next to the ﬁdtation to the type of
room that's being received. And as the witness just
ﬁestified and, as I beiieve, Mr. Kelley testified, those
are flat fees that are paid.

Okay.-

And we will simply have marked - which we won't
go into now - two more exhibits: one, entitled "Accommo-
dations," describing the Fort Harrison Hotel, and another
one describing donations, as the next two exhibits.

(A copy of a document, entitled
"List of Services," was marked as
Exhibit No. 37, as of this date;
A copy of a aocument, entitled
"Accommodations," was marked as
Exhibit No. 38, as of this date;
A copy of a document describing
donations was marked as Exhibit No.
39, as of this date.)

MR. LeCHER: Now, you're namé is Mr. Hartwell.

Is your wife with you, yet?

Do you want to wait for Mrs. Hartwell, or can we --

MR. FLYNN: No.
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~also, the course she was teaching in How to Project

MR. LeCHER: Mrs. Hartwell -- when the officer

comes, would you just lead her down front to join her

husband.

All right. Would you like us to just -~ would you
like to tell us in your own wordséor would you-like us
to lead you through it for your téstimony?

MR. HARTWELL: AI guess, I'll go through éart of it
in my own words. ‘

MR. LeCHﬁR: Why don't &ou do that, sir. AGo ahead.

MR. HARTWELL: Well, I've lived in Las Vegas for

a number of years, and I met my wife some fifteen years —

‘ago and we got married. We got married. And one of our .

activities -- our side activity is dancing. We both
enjoy aancing very much and became pretty accomplished
at it. And one of the choreographers for the show in
Las Vegas wanted to choreograph a comedy dance routine,
which is likerballroom dancing, and she cho#e us to
teach, 

So, we thought of a good comedy routine, and about

the time we finished it, we'd be just waiting to go to

. work. She had suggested that we go to Scientolegy - she

was a Scientologist - and take a Comm course and take,

/ .,

(

.Yourself to the Public.. We did do that, and we thought
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it would be an éwfully good thing. I had never had any-
thing to do with Scientology up until that point. So,
I followed her suggestion, aﬂd I wenf inAand took the
Comm course.

My memory's not the best, but if I remember right,
I think that was in 1979.

MR. LeCHER: Good.

MR. HARTWELL: So, just about the time that I had

finished the Comm course - again, I don't know, it might

have been ten days or something along that line - I was
approached by representatives from the L. Ron Hubbard
Personal Vocation. They didn't represent themselves at
that tiﬁe that way. But anyway, they put to us a prcpo-
sition of us goiﬁg into the Churéh of Scientology and
following our dancing career. Of course, that was the
one thing that appealed to us pretty strongly becauge
we -- but of all the other things that it offered, too.
It seemed like I got -— or I finally thought, "Well, it's
a pretty good progfam.“
| Now, my wife, of course, became more of in favor of
it mucﬁ sooner than I did, because I was pretty skeptical
about a lot of it. But to start off with, her two
daughters were in Scientology. The oldést daughter had

been in it for a number of years and my stepson, or her
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‘the things that they were doing, what they were

very well in that type of thing there. But when she got

, just a few months' time between junior high school and

by
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daughter's husband, had been in it for a number of years,

and he often talked to us about things about Scientology:

accomplishing, and some of the great things that fhey were|
doing. I always had kind of a "Well, let's wai£ and see;
attitude about it. And I never did see any of the
results.

But anyway, i started Fhecking up on it when they
presented this program to us. Oh, I almost-forgot. The
younger daughter, Fre-Dawn, she was about nine years old
when we ma;ried. So, I took -- helped raise her, too, P
actually as if she was my own‘child. Ty

MRS. GARVEY: ﬁe know it's tough.

MR. HARTWELL: I'm sorry; I thought I was over
that.

MR. HATCHETT: We can wait.

MRS._GARVEY: Some things you never get over.

MR. HARTWELL;' Anyway, they had -- I'll expiain
this, too. She w;s in junior.high school, she was a

brilliant child; she was on the honor roll and she did

into high school, for some reason - in that period of
. : A

high school - she went wrong, and we never could quite
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figure out what happened. But she didn't like high

school. She couldn't seem to get adjusted to high

school. She started ditching and doing various things
like this.

So, the other daughter was in Scientology and talked
her Mom into sending her over to Scientology and see if
they couldn't do spmething about her eduéétion: They
had a much superiorvsystem, program, and all thié sorf
of thipg.' So, they -sold her on the idea of going in |
and leaviﬁé school all together. So, this was necessary
for - I mean, I became pretty concerned about that. I
wanted to know what kind of a program they had. I went
aown there to try to find out what they were teaching
her. ~ And they were just telling her, you know -- telling
me they don't want to be concerned -- this isn't my
concern, this is her Mom's concern. And I got, you
know, a lot of baloney from them. So, I tried to talk
tb Adell about it, but I never could get an&where with
her, either. Well, between her and her daughter, they
both accepted the Scientology program, signed her in,
and sent her off. Just like that, she was gone.'

So, I didn't have anything to do with -- I just
thought things wéren't right. And I couldn't get a hold

of anything that led me to believe that it was right.
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" to the library and checked, you know, as much as I could

" . editor and/or a photographer. So, again, this appealed

7
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So, in the meantime, I'll come back to where they
presented us with the program of serving under L. Ron
Hubbard. Aﬁd some of the things that they presented to
us: One was, of course, our living conditions, where we
would live and where we were going. And they had told
us that we were going to Ciearwater; Florida. And we
were shown pictures 6f the hotel here ¢of our own room -
we would have a private room - and the grounds, and we
would have access tolall'the facilities-that were there.
And being right on the ocean, that kiﬁd cf appealed to me
as one thing. . a

Well, before I even made a decision on that, I went

on the area here, the weather con&itions, and so on and

so forth. AndVI went -- I said, "Well." Then, of course,
what they promiséd us was a five-hour working day, they
promised to let us follow our dancing career. BHeck, I
thoughﬁ we were another Ginger Rogers and Fred Astaire
team -- pro&uce,'in other words, our comedy routine, our
dancing routine, aﬁd movie.work. So, this, of course,
appealed to us, éamething we were very much interested ‘in.
And I was already scheduled and was su?pbsed-to become é/,

/

to me, too. -

~
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.But -- guite a number of things. And one of the
things that I»did was I went to visit a fellow who had
been aboard ship. I went and talked to Mary's daughter
who had been here to Clearwater and had been at the
hotel and stayed there. And they had nothing but good
thingé to say.about it, nothing but good things to say
about it.

So, over a two- fo three-week period, I checked
out eierything that they had to offer. I checked every-
body I could, everywhere I coulid, and I got nothing but
good reports. and I said, "Hey, it looks all right," and
accepted. But under the conditions I accepted, number
one, transportation. I had two automobiles at the time
and didn't need them_and they didn't want anybody to
take them with them. We couldn't do that, but they
had all kinds of tran%p&rtation here. We would have
transportation wherever we needed it at the hotel. They
had cars and we could use any one of them. So, this was
agreeable.

The living guarters, I told you what was promised
to us. Well, I finally agreed to go ahead with it. And
the arfangements that we were to get ourselves to‘Los
Angeles, and they would reimburse for our expenses of

getting there and, then, they would put us on a plane and
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~ drove around down onAMain Street and off on side streets,

fly us to Clearwater, Florida. So, of course, we were
all excited about the whole thing because at the time
it seemed realAgooé. They gave us the address of the
Foft_Harrison, the Clearwater Hotel. I mean, the --

MR. LeCHER: The Sandcastle?

MR. HARTWELL: 210 Harrison?

MRS. GARVEY: VThat's Fort Harrison.

AMR. LeCHER: The Fort Harrison, ckay.

‘MR. HARTWELL: The addresé they gave us where we
woﬁld be. 'Then, they gave us the local phone number here
to give to other members of our family, address and phon/ﬁ
number of where we were going to be in case they wanted
to get in touch in case an emergency came up and SO forth,
So, we were fairly convinced that>this is where we werg
icoming to.

Now, when we got to Los Angeles, they took our
belongings into the headquarters tﬁere in Los Angeles
and sent us to a motel. The next morning, a car came
over to pick'ug up and take us, supposedly, to the air-
pdrt. So, werleft the motel‘we was at under very hush,
hush conditions, you couldn't talk. And he left and
checking the car to make sure it wasn't bugged, checkinq‘

around tp make sure he wasn't followed. If this went on,

.
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I thought, really, they were beginning to have questions
about us. And he explained to us that he haa to take
precautions because they didn't want anybody to know
where L. Ron Hubbard was; they didn't want anybody
following them or that sort of thing.

So, they finally ended up in Glendale, a town that
I had lived in, and ended up on the top floor of a public
parking lqt. And then, he pulled up alongside of another
car and'there we‘were to be tfansferred to the other car,
our goods. We took &ith us the things we héd with us:;
they transferfed to the other car, and the other car
took off. And still, we thogght we were going to the
airport.

Well, théy leave town, and the Qay he;srgoing; I
finally says, "Hey, I'm very familiar with this area.
What's going oné You're not going to the airport. Where
are we going?" And-then, he said, "Well, we're sorry.

We just couldn't téll you exactly where you were going.
We had to tell you were going to Florida. But you're not
going to Florida, you're going to southern California.”
Well, I mean, the shock for both of us. I just -- I
ended up speechless; I aidn't even know what to say or
think for a while. I was totally 'spellbound.

But we finally agreed to go on down there and at




3

ﬁ-240 Ve

10
11
12
13

‘14

i6
17
18

19

20

21

24

least look into things. One of the things -~ one of the
big sales points, of course, was that they had assured

us that we would be reunited with our daughter, Fre-Dawn,
that, of course, she was going to the same area.

And I guess I ought to go ahead and mention, too,
that L. Ron Hubbard was producinq'these movies as pro-
motional things for the Church and for -- also, to get
down all his theories and philosophy and e&erything on
movie. And-it took forever to do that, and this type of
story they would give us.

So, we finally figured, "Well, the only thing we L

 could do is go on down and see what the conditions were

and pick it up from theref“ That was the fifst real
shock and disappointment we‘had, the first one.

But now, we get down to the location. It was a few
miles out of Palm Springs in the middle of the desert,
the last plaée I would go to if I had a choice and know
where I'm going to. I knew the area, ﬂad been there
before several times, and it was just like Laé Vegas.
Hey, I wanted to get the heck out of this desert, and I
wanted to go to Clearwater, Florida.

But anyway, we got down there. The next job was
seeing the detériorated'and dilapidated conéition:of a

the organization. I mean, we were at the point where I
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expected to go down there and find, you know, gentlemen
like yourselves dressed iﬁ suits and ties and, you know,
clean and adequate buildings that you have here. I was
absolutely shocked to see everybody running around in
shorts, ragged clothes, dirty, and unkempt. And I just --
I couldn't believe my eyes what I was seeing.

And of course, the ranch they took us to was in
the same condit?on. There were weeds falling all cver,
theAlaqu had ail died,'the houéing, the buildings neéded
paiﬁting. Everything was in a dilapidated and run down
condition, neglected condition more than anything. So,
that's shock number two.

Then -- let's see, how do I explain this? Well,;
they had three ranches down there. They took us to
work on the main ranch. On the main ranch was their
main activity, fifty, sixty acres, something like that.
aAnd we met our daughter there. They brought her out.
And then, we were told that where we were living was on
the other end. We didn't get to see it until late that
night. So, we speht the afternoon there. |

Now, another thing that was very disturbing to'
us, too, was that all of our personal belongings were
left in Los Angeles. "I think we had a suitcase or two

that we took with us and our overnight bag and a few
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things like that. Otherwise, when we went to this place,

most of our things were still in Los Angeles. And so,

we just sat around the ranch that day, saw this place
andithat place and what was happening.

'That n?ght, about eleven o'clock, we were taken
over to what was supposed to be our living gquarters.
And Soy, you talk about shock number -- whatever number
it was. I -- we Jjust couldn't beligvg_it. They put us
into a little shack that apﬁarently had been -- I don't.
know, it was just a little, three-room shack on ‘the edge
of the ranch there. The driver took us up to the door
and said, “That's where yoﬁ'il be," backed off, and left
us. We go inside and what a mess; we couldn't believe
it.

And of course, the most -- tﬁe worst thing about

it is that the place was just totally overrun with bugs,

insects, and all kinds of desert whatever you call them.

'They give us a set of sheets and told us that there was

another room -- another couple that had been in the room

at the other end, and they had just taken the sheets and

put them in one of the other rooms. And this wasn't
i h.

blg'enoug A

The facilities consisted of & mattress on the floor.

So, when somebody turned the lights on, of course, it
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stirred up the bugs and everything began to fly all over

thé place. I pulled the sheets down to change. the |

sheets in the place, and I swear there were at least

a hundred bugs on those sheets. My wife and I just

couldn't believe it. So, we just gave up right then.
.And'we went over to another main house where other

Scientologists were in there. ‘So, we went over ﬁhefé

and simply told the'guy in charge, "Hey, there's no way

we're going to stay in that place. I mean;_thére's-been'

some big, bad mistaké. This is the limit." |

So, they had this main -- this Master at Arms they

call him. He came over and he said, "Well, there's

néthing we can do aboﬁtAit now." It was probably midﬁight
by this time. He said, "Just go in and clean the place
the best you can, stay there the night, and we'll have

a better place for you tomorrow." So, we argued with

him for guite some time, but there wasn't any more I could
get from him. So, we finally said, "There's nothing eise
we can do, so we'll haveito spend the night."

So, one of the other arguments about this spot --
we had been forewérned when we.got there that they were
having a lot of trouble with break-ins and burglars. We
were close to the Mexican border and they were bfeakiné

into places and steaiing. And they had just broken in .
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the shack we were in the night before. They told us
about this. The bathroom window was broken and they had
it boarded up.

So, I said, "Well, I don't like the idea of»being
in here, eithér." We didn't want to be there. "Don't
worry," he says, "there's a burglar alarm system all
around here.” He said, "Didn'ﬁ/you see it in there?"

I said, "Yeah, I saw the tape for the burglar alarm; I'm

familiar with those thincs. But it's not connected. How

is it going to ring an’alarm?" "Oh, we're going to fix
that tomorrow." Of course, tﬁey never fixed it tomorrow/N
They never got rid of the bugs or anythiné elSe;

| -The next morning, we were picked up and taken back
to the main ranch. Well, we weréijust furious by then, -
both us. So, I went up to the person who was responsible
for getting us there - I happened to see him the first
thing - and I just chewed him out. I said, "Get me the
hell out of here; I ain't staying in this place.“ Well,
they told us to calm down and finally got us to calm
down.

They took us into the -- sent us into the chaplain.

véf course, we didn't get to see the chaplain. The chap- !
lain was gone, so we spent about three hours witﬁ the

chaplain's wife. Of course, ail she did was just lie to
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us again: lie after lie after lie about they had another

.ranch and they were going to put us in that and we'd

get our own private room. It was real nice and they

were just refurbishing it that day and they were sorry

about the inconvenience, but we were brought down way

ahead of time. I said, "You say we were brought down

ahead of time. The girl and the man who came down to

get us ipto the place were budging us daily to get here
because they were holding up production on thé mbvies,
and they had to get us here right éway to get things
going. So," I said, "we came here as quick as we could."”

Then -- sO, anyway, I spent about -- first, I
said, "Just éet us the hell out of here. We'ré going
home. I won't stay here -- no way:." She saia, "Well,
you can’t leave here.” I éaid, "What do you mean, I
can't leave here? Are you trying to tell me I'ﬁ a
prisoner here?" "Well, you're not a prisoner." I said,
"Well, then, fine. If I'm not a prisoner, get me out
of here. That's all ; want; I want transportation out
of here, and that's all there is to it."

Well, this went on about three hours and, finally,
we finally said, "Well, we'll agree to take a better look

at it. This is nothing what we expected or were told.

But," we said, "there's a problem involved: all of our
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personal belongings, and we don't want to leave without
them." So, we managed to stay -- decided to stay, at
least a fe& mofe days, to see what‘happened. Well,
nothing happened.A

Now, we went to work. Our working conditions were
not the same as. explained before: seven o'clock in the
morning till eleven, twe;ve at night. I started belly-
aching the first week for my, weekend off that I was
supposed to have, and they said, "You don't get a weekend
off." Well, I went through ail that  stuff with the.
chaplain: "Sorry they lied to you about it. There's
nothing'we can do now. We're punishing the person that
told you all these things." In fact, they were. The
three people involyed were 1in the.RPF when we gét there.
and I argued, of course, and said, "I didn't give a damn
what you do with them. I want to know what you're going
to do with me?"

Now, the other thing, tqo -- let me explain this to
you here. The other things that make a lct of difference
to the things I have to éay is that we were not'pré-
grammed into Scientology; we were not brainwashed. We
were not following a great guiding light or any‘great p
pull thaﬁ L. Ron Hubbard had. So, this, then, here --

you know, the other people who went there -- all the‘bther
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people who went there, they accepted those conditions.
It was all right with them. They didn't seem to mind
the bugs and the_snakes and éll the other things that
were involved there: the lousy food, the lousy living
conditions, all the dirt. They didn't seem to mind that.
Be we did. I ﬁean, I would never have gone if I had
any idea what I was going to find. So, this covers
that. |

‘But anyway, I decided-ﬁo make another try at it;
my wife and I both decidéd. Of course, this'is the part
that -- and one of the other things that was the main
reascn Zor us getting into it is my wife had taken -
we both had - a swine flu shot, and she had gquite a
reaction from that. I think they call it dysentery or --
I don't know what it Qas. In other words, she had a
condition that was no£ éorrectable, and we;d beenA;o a
number ofrdoctors. It had gone on for about threé, four,
five, six months. That was one thing that they had
assured us Scientology had the knowledge and knowhow to

correct. Now, when somebody has a diarrhea condition

like that for four, five months, believe me, they are

. pretty weak and pretty run down. They're just a wreck

healthwise because they feel in a bad state.

So, of course, that's one of the things I gave in
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on, ana realizing that perhaps they had the answer or
would have the answer fqr -- to bring her back to health.
So, that's, of course, one of the other reaéons we
decided to stay. I wanted to see what they were going
to do for her. Well, they didn't do anything for her.
And it went on. We asked fo? aﬁditing and medical
care and various things like this here to get her started
on a program of going back to good health. Well, "We
don't have any auditors righ#-now." I said, "wWell, you

toid us to come down and that you had the top auditors

in the nation and they really had this thing under. -
control." "Well, we don't have any. We're starting to
train some."” So, another big let down in a long line on

that issue.

In other wbrds, it was just nothing but a total
pack of lies'the entire timé that I was there. And I
kept watching for the rest of my personal belongings-to
éet there from Los Angeles. When they finally got there,
I went back and I told them, "Hey, I want out. Therefs
no way that I intend to stay heré. You totally mis-
represented to me and this is nqt whét I'm going to put
up with. I have no desire whatsoever to dedicate myAlifg,
to L. Ron Hubbard." And --

MR. LeCHER: Tell me how you --
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MR. HARTWELL: I beg your pardon?

MR. LeCHER: I'm just trying to get -- all right.
You're moving right along.

MR. HARTWELL: So, anyway, Iiregularly told them I
wanted to leave. They wanted a board meeting, and they
wanted to know why and all this -- and all the reasons
why, and I had to give fhem all the reasons why.

So, it was thén a matter of déciding what to do,
what tﬁe next step was. They had decided to felease me.
They sent me out the next day, and they were releasing
Dell and I both. Now, this went on for, again, a matter
Qf two weeks more before they finally released me. They
had excuses every day why I couldn't go. First, it was
one thing, the next day it was something else, the n;xt'
day it was something else. This went on day after day.

And then, in the meantime, too, they had started
a program of forcing Dell and I against each other, which,
T understand is a common practice with anybody that have
trouble with in Scientology.r fhe first thing they do is
work the couple against eacﬂ other. And ﬁhey had started.
this and got it going pretty good. I got to where 1
wasn't guite believing what Dell said and she wasn't
gquite believing what I said.

And they were making her believe that they'couldﬁ't
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do anything for her about her health program until they
got rid of me, because I was the one that was causing the

trduble for her. And they began to have her believe

‘this.

So, I finally got out. It was one of the ha;dest
things --

MR. FLYNN: If I may interrupt just a minute,
Mayor: That last.pqint is a very significant point in
the'consideratibn of the Commission. And you may recall -
just make a note of that --that they led Mrs. Haftwell to
believe that her illness was being caused by Mr. Hartwel}ﬁ
and you will hear in later testimony precisely why. But”
you might make a specific note of that poigt. |

MR. HARTWﬁLL: So, anyway, as I started to éay,
this was all -- on the last day, they made a decision
the wife wouldn't go with mev‘she would stay there. And
we sat down and talked it over, and we finally decided
that maybe there was sométhing to whét they were saying,
number one.

"Also, was the fact that I had to go back to Las
Vegas and obtain a job. I didn't havé any at that time;

I no longer had a job. I didn't have any insurance; I
_ A

- didn't have enough money to get the medical treatment

- for her; I had no way of covering anything while I was
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there. So, we finally decided the best thing to do was
to go back -- for me to go back and leave her there and,
perhaps, they would take care of her then.

.And then, the other thing, too, is the daughter wés
so brainwashed by that time, I couldn't reason with her
anymore. I mean, I saw what a hopeless mess it was, and
I tried to reason with her a number of times, but she
just wouldn't accept anythiﬁg I had to say at all. She
was totally brainwashed into =--she was inheaven. So, it
was hard to do, to leave.

MR. LeCHER: Letis take about a five-minute break.

(Whereupon, a recess was taken.)
{(Whereupon, the hearing resumedf)

MR. LeCHER: Staff, Commissioners, coﬁsultants,
ladies and gentlemen, take your seats. Officers, when
the people are in, close the door.

Mrs. Garvey -- okay.

MRS. GARVEY: Right-here.

MR. LeCHER: Vigion, are we on?

All right. |

We are back from a short recess. And if you're

just joining us, we're talking to Mr. Ernest Hartwell

'who was promised to come to Mecca, to Clearwater, sold

his possessions and tried to find his daughter, and
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- somehow ended up in a desert. And so far, he's gone

three thousand miles away from here.

ERNEST HARTWELL, Resumed.

MR. LeCHER: And»I'd like you to continue where you
left off, sir.

MR. HARTWELL: Okay.

First thing I want £o say is I'm sorry..

MRS. GARVEY: ﬁo, that's fine.

MR. HATCHETT: No.

MR. BERFIELD: No apologiss.

MR. HARTWELL: That was one of the bad things about
the Church: .breaking up families. It seems like they
do everything they can to destroy families and happiness.
For me, like I said, it was the hardest thing I ever
had to do in my life, leaving them there in the condition
that they were in and leaving them with a man that was
totally insane.

Now, I hadn't said it befére, but I want to say
that. A ngmber of people( when I camé back, asked me
what I thought of L. Ron Hubbard, and I told them, "The
man's crazy;:he?s~absolu£ely insane." Now, thét‘s my a
own persbnal belief, my observations. |

He was a screaming maniac, the three or four times
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that I saw him. One of the times I saw him, heléame in
and issued conflicting orders. He'd tell you to do one
thing and turn around two minuteé later and tell you.not'
to do it. And he expected you to do those ordefs.
Anyway, I got out and -- then, after I got back to
Las Vegas, it was a matter of about a month aﬁé-a—half
befo;e I went back to work. And when I got back to

work ~- shortly after I got back to work, the chaplain

‘from there, Fred Burke, came to Las Vegas and approached

me with a-story that he had heard I was responsible for
disclosing the location where L. Ron Hubbard was. OCf
course, I told him he was wrong, and I said, "ChaSe'it
down." “Fine, I'll chase it down." |

Then, he produced our marriage license and told
me that he obtained the marriége license from my wife
and that she wanted a divorce. And this was something
thgt just léft me speechless because 1 coulénﬂﬁ bglieve
it. I felt we had a real strong thing going for each
other; we did have. We were real close to each other.
We never had any real trouble until this thing came up
in our married lives. So, I just couldn't believe it.

But anyway, he left. And after he left, the more
I thought about it, the more confused than anything else

I became on it. And so, I -- oh, the other thing is that
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he wanted to know if they could use my address, and would

I accept passports for Fre-Dawn and Dell. And'I wondered
what fof, and he said, "Well, they're moving out of éhe
United Statés, going to a foreign couniry,‘so they'll

have to have passports. And they have to have a local
address to send the passpért to." And 507 1 told him,
"Yes." You know, I was just so shocked,/i couldn't figurej
out what they wanted.

Then, of course, after that, they had me -- worked
on me, and it became more upsetting.' But I-dia manage to
get Dell back home a month or so after that. o

Now, just sﬁortly after she came back home, they
approached Dell and said that she would have torpay a
five thousand, five hundred dollar freeloader debt that
was incurredifor the time that she was in there fér

expenses and for services that she had received, or she

would have to go back on staff as a member of the Church |

of»Scientology locally. So, when I heard that I just --
1 almost went right through the ceiling.

So, I went dowﬁ té the office, the GO's office,
and told them, "Hey, there's some big, fat mistake.
We were cleared of :it and notice was put on the bulletin//

board that we were being released free and clear of any

debts. And now, you're:cdming_back and telling me we owe
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five thousand dollars. This is a big mistake." So,
they called me back a couple of days later and said,

"Well, Hartwell, we want to inform you that now you owe

five thousand, five hundred-.dollars, as well as your

wife. So, you have a ten thousand, five hundred dollar
debt to Scientology." Jesus.

_Of course, I went, you know, as far as I could
go with it, ldcally: back to her daughter, back to
them. We had been writing letters.back and forth, and
I kept getting stalled and stalled and stalled. And
so, I f£inally went down there to get some help, and I
told them -- hell, but I got the letter then that I was
free and clear, we didn't owe any débts. |

I went back to Las Vegas, and her daughter, the
next morning, came to our house and wanted us to go down
to $cientology and sign another document. She wanted
us to gign-another document. I said, "Why do I want to
sign aﬁother document? I want to be clear of them and
they w;nt to‘be clear of me."

Well, they're, of course, a highly paranoid opera-
tion. That's what they are. They're just scared to
death that somebody is going‘tq let it be known where
Ron is or some of the secrets of the Church.

So, we spent three hours with her daughter, there-
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abouts, arguing about: "Hey, I've been ﬁhfough this
goddamn thing for days. I don't want to ever hear any-
thing more about it. Get out of here and leave me
alone.” I ain't going to -- I ain't signing no papers."
And this discussion went on about that they just had a

couple of guestions they wanted ask us. I said, "Ask

me." She said, "They want to do that down at the
Church." "No way." So, I finally got them out of
there.

Then -- I got them out with the égréement that
we would go down in a couple cf days and find out what
it was all about and.see.what they wanted. Soy we went
down in a couple more days and, now, they've got
another -- they want me to sign-another letter, stating
I owe them thirty thousand déllars if I say anything
more about the Church of Scientology, and I had welshed
on my agreement with them by threatenihg and this sort
of thing here. I had threatened them, of course. Bﬁt

I had done it. And I was just trying to'gét them off

. my back.

So, now, this goes on. They tell me what they
want. I said, "Hey, I aint signing an agreement like
that. You don't have to worry about me." Now, I out-

lined the agréement. *“0f all the things that we were
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supposed to do, I held up my part of the barggin on
everything. I said nothing about anything. But you
éeople have doublecrossed me, lied to me, and double
dealt me time after time after time. Now, I want a
letter from the Church of Scjentology that says you're
going to leave me alone. And you get ofif my back. I'm
not on yours; you get off my back." I told them how to
write the letter.

Well, of course, two days later they called me
back and told me, "Yeah, we héve an agreement here just !
like you wanted; Come down and si§n it." So, I wént
down and it was the same.thing, So, we had another half
a dozen meetings and, finally, the qrgénization said
there was nothing more they could do about if. I said,
“Well; fine.™"

Now, harrasément went on for months after that.
They sent a fellow out from the main organization in
Los Angeles, and he started a big harrassment -campaign.
and it ended up by them finally telling me that theyvhad
definite proof that I was trying to extort money from the

Church of Scientology and they were going to put me in

~jail if I didn't sign the new agreement.

This agreement here - and we had some arguing on

this one, too - but they were trying to Qet me to state --
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sign stgtements to the fact thgt_I‘had been an alcoholic
all my life, that I had totally neglected my own chil- |
dren, and that I had been abusive to my children: I
was arpoor fathér and peor provider. Ana I had -- just
a number éf.inflammatory statements like this. Of
course, the last statement was that I did now owe.the
Church of Scientology sixty thousand dollars, and I was
supposed to sign this thing. I said, "Hey, no way."
So -- and not in such nice éerms like that, you know.
Anyway, that same night, they had sent Dell's
dgughter to our house where we were living. And she =
went there -“she'll tell you her veﬂsion of the story -

to threaten her with our lives. So, after that - up

until that point, I didn't realize what demons we were

. dealing with. I didn't realize that they were lying

~and trying to do everything that they could to destroy

us.
Actually, they had cost us our jobé, cost both
of us our jobs. They had us moved out of the place we

were living in. I don't -- Dell will probably tell you

about other things that happened to us. But that was

the last -- when they threatened to put us in jail, I
_ _ _ | pu
went to the police department.then and, in fact, I did

fear for my life. I got scared, and I did get scared,
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because it's a knéwn fact that there are a lot of
Suicides conneéted with Scientology. I didn't want to
be one of them. So, I went to the police depaftment
and told them what happened. And the next day, I took
Dell down and she .made a report on the same thing.

Aﬁd then, I went to the newspapers. I told them
everything about where L. Ron Hubbard was, what the
Church was like, Qhat they were doing. I went to tele-
vision stations; I went to radio stations; I got on the
air, anéd I knew if'it got public, they'd quit. I figured
that's the only way of having my freedom. And.sure
enough, it worked. They didn't bother me from the day
after. The first time to come on, they didn't bother me
a bit. So, I guess that's the last story of the things
that happened. |

MR. LeCHER: Did they sue you?

MR. HARTWELL: Well, yes. And after that they
brought a lawsuit against me.

MR. CALDERBANK: What was the --

MR. HARTWELL: Well, I forget what the --

MR; LeCHER: Well, let's not get into that. They left
you alone as far as dirty tricks, but they did bring a
lawsuit against you?

MR. HARTWELL: Yes, right.
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-that Ernie Hartwell was trying to extort money from

MR. LeCHER: Okay.

MR. HARTWELL: Oh, yes, here's several things

"that happened now. They; too, went public, and they

made public statements to the fact that I was an
alcoholic, I had a drinking problem, that I had murdered
my father. They took -- let's see, there were several
other.thiﬁés the§ brought out; I don't know.

Oh,;there's another, thing is that they ran a story
in the newspapers that I was guilty of extortion, that

they had definite proof in the Church of Scientology

them. They ran that in the newspapers and on television,

the same story. So, these things, of course, happened,
too.

MR. LeCHER: Tell me-about -- your daughter tried
to kill yeu, did you say, or threatened your life?. |

MR. HARTWELL: I beg your pardon?

MR. LeCHER: You say youi daughter tried to kill
you or threatened your life?

MR. HARTWELL: No, she didn't. I think, pfobably,
it would be better if my wife would tell that story
because I might -- |

MR. LeCHER: Why don't we have you¥ wife come ﬁp

now and tell her -- what she'd like to say. Then, we
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could question both of you when it's appropriate.
Mrs. Hartwell, will you please be sworn in, please,

by Miss Goudeau?

ADELL HARTWELL, a witness herein,
having first been duly sworn by a Clerk for the City of
Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: I must ask you the same five standard
questiohs that I asked your husband and I've been asking.
everyone that appeared before us as witnesses.

Number one: Are ydu,appearing today and testifying
under oath voluntarily?

MRS. HARTWELL: Yes, I am.

MR. LeCHER: Have you been paid by anyone for your
testimony, other than expenses for coming to Clearwater?

MRS. HARTWELL: No.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit against the
Churcﬁ of Scientology?

MRS. HARTWELL: Yes, we do.

MR. LeCHERE Does the Church of Scientoloéy have
a lawsuit against you?

MRS. HARTWELL: Yes.

MR. LeCHER: - Has anyone suggested to you that you

should state ahything but the truth or has anyoOne
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‘was in the shed one day;-the wardrobe, working, and I

“this terrible screaming filthy language like I had never

suggested that you change your testimony for ahy reason?

MRS. HARTWELL: No. |

MR. LeCHER: Thank you.

Now, if you would tell‘youf story in your own
words, ?lease.

MkS. HARTWELL: I think Ernie has covered quite a
bit of it, except thét I would like to say that when I
found out I was going into the desert, my heart just

sunk because it wasn't where I wanted to go, either.

Also, I'd like to say that when we did get united

‘with Fre-Dawn down there, I realized how brainwashed =~- o

that she was cold.

MR. LeCHER: Fre-Dawn is your daughter?

MRS. HARTWELL: Yes.

She wash't the same'girl that left us. I can't
quite explain it, but it was just a cold feeling.

I was appalled, like Ernie said, with the swearing,
the cussing. In facﬁ, I was crying one day and said I'd
have to go home to learn to cuss and swear before I'd
ever survive downvthere;

J}nd then, another thing that was real shocking, I

-

heard -- I hadn't met Hubbard at this time. And I heard
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heard before. I had something in my hand and it fell to

the floor and my mouth flew open. I said, "Who in the

" world is that?" And they said it was the Boss, because

we weren't allowed to use the word "Hubbard" for security
reasons. And I said, "You nmean, the le;ader of- t—he Church
speaks liké that?" And they said, "Yes. He doesn't
believe in keeping anything back." Sé, that was
anothér -- guite a shock.

Thé main thing that I disliked, too, was, when we

first got there, we were -- before we could see the

‘place, we had to be programmed on the lies that we had

to tell. If we run into one of our friends, we had to
tell a lie to them and tell them‘that we were just there
for a vacation. We had the man's name and everything to
give. We had to go tweﬁty-five miles to use the tele-
phone, and always, uéually, there was somebody with us;
we couldn't use the phone. There was no papers; we never
read the paper. |

We were schooled on how to get away from process
servers, FBI agents, any government official or any
policeman who wanted anything ﬁo do with Hubbard. We
had to -- if we had_ﬁq, there was four different ways
that they trained us to handle them, even if we used --

had to use mental force -- physical force. And that went
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we were outside, we were not to use the language that

- And I was even afraid to go on' lib because I was afraid

on for days, that training. One of us would be the
FBI agent and the other one would be who we are, you
know, until we.had it down pat.

We also had to lie if wé ran into Scientologists.
We were here in Clearwater on a mission and we &ere
returning. There was no way that we could have friends
or relatives come andrsee us. We were just like we had
been cut off from the world. We were behind closed --
locked doors_wigh'curtains'always pulled.

If the utiiity man or anybody came on the property,
we were alerted. We were to stay in as much as possible ™
not fun around, watch our language -- or their language;
I was all right. And they were to ;- we weré to hi@e
anything pertaining to the word "Scientology" in books
or anything that would disclose that it Qas the Church
of Scientology.

We also had to -- anytime we. left f:;cm one building to
another; everything that we carried had to be in s;cks.
Thére was nothing that couldrbe visible that had "Scién-

tology" on it. And that was always a worry. And when

Scientology used. And so you were under constant strain.
. /“ .

that I would disclcse his hideout by saying something.
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And Fred Roth was put in the RPF because he said the
word'"SCientolbgy" on the golf course. So, this is how
rough it was.

We also -- oh, there was something I wanted to
say about -- the way they got my marriage licenserwas
we had to make a story up about where we were -- that
we were going overseas becauée Ron's hideout had been
exposed to the government. And they made me believe it 
was Ernie that disclésed it. |

Anéd so, he.needed our marriage license, and I
didn't even question it. And he also needed my -- our
birth certificates, Fre-Dawﬁ's and mine. It wasn't
just»us; it was everybody in the Los Angeles areé‘that
was down there that had to get passports. So, their
loved ones all thought they were going overseas, and so
thét way they couldn'trcontact them here -- where we
were.

We were given a lawyer's name and address that we
had to memorize. We couldn't leave the base until we
had it memorized perfectly in case there was an accident
or we were ill or in a hospital, and we were to use this
lawyer's name and he would come and take care of every-
thing.

When they went to the doctors or the dentists, we
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_that chair had to be right where he was going to sit.

would always use -- I used my real name. I think they
used your real name, but they always went by someplace
and picked up a fake address and said that we were
friends staying with someone. There was always pgople
going to and from the dbctors.

L. Ron Hubbard believed that anybody that was ill
was a double threat to him: number one, he couldn't --
they couldn't produce, so they weré no good to him;

number two, he was terrified of a germ of any kind, and

so they were locked up in, I'd say, about a ten by

-twelve rocm. And at one time there was thirteen boys

and girls in this room, running high fevers and all of

them smoking. I mean, you could hardly see within there,

it was so terrible. And you were treated -- they were
treated like an enemy in this room, and because they
were.

Hubbard, I saw him_throw fits. I actually saw him
take his hat off one day and stomp on it and cry like
a baby. I have seen him just take his arm like this

and throw it wild and hit girls in the face. And one

. girl would follow him with a chair. - If he sat down,

One girl missed by a few inches; he about fell off of

it, and she was put in the RPF.
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aAnd the other girl would carry an ashtray, catching

his cigarette ash. They had to pop the cigarettes.in
his mouth wheh he wanted it. He had one man that would

just wash his clothes and tended them, changed his

clothes for him. He had a nurse. He had one woman who

did néthing but clean the house. And he had one man
that did nothing but cook his three meals a day. It
took him from about six in the mqQrning till about ten at
niéht to get those three meals prgpared.

I was with Hubbard every day for about a month.

I should say, every night. We would start -- our daily
job would start about twelve o'clock, and we would go --
at noon, and we would go until the sun came up the next
morning, and a lot -- most of the time without anything
to eat after six o'clock at night. And so, we were
working almost around the ciock, except for thé evening
meal.

They saié that they couldn't -- no way could they
give me.any auditing because of my illness, because
Ernie was upset and had me upéet and that, as soon as
Ernie left, why; then, they would start and give me real
auditing and get me to the doctor.

By the way, when they came to sign us up, I

explained to them my trouble and I told them that I needeﬂ

|
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a good doctor and I did think that, maybe, auditing

that's where we expected to come.

~ schooled that we had to -- it was a bad place for rattle-
‘snakes, scorpions, and, of course, bléck widow spiders. an

We had to wear boots and carry flashllghts at night.

.~coﬁldn't be in with the others, and so she was huntingf

" shade and keeping out of the -- it's 117 degrees, and

3-268 -

would help, and which they promised me both. Aand -- so
thié is ‘one of the -- they showed me a piéture of -the
hotel_and said that "Do you think-that Hubbard would

live in anything any worse than this?" So, naturally,

Okay. .The RPF down there didn't function like
it did over here because they had no place for the RPF.

- Another thing, when we went out days, we were

The RPF had thelr clothes in boxes, and their -
mattresses were thrown out on the'ground with the spiders
and the scorpions. They had to run everywhere; you
couldn't talk to them. I was written.up several times
for talking to Fre-Dawn..

I also saw her one day -- every time I wpuld go
by on my way to work, I Would see her dragging her
mattress from one shade tree to the other. I said,

"Why are you doing this?" And she was ill and she

r'/l \

i
|

‘she was hunting shade because she was ill..
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I was workea one day -- ironed out in the heat --
out in, I mean, in the shade. And it was 102 degrees
then and without any food the whole day. And by five-
thirty I just got deathly ill, and I told them I had to
leave. And I staggered guite a ways -- it's about three
blocks ffom where we were shooting to where we =-- up to

where we =-- where the dorm was. And I was staggering.

. I fell first in the -- then, in the ditch; it was like I

- was drunk. But anyway, I made it to the bunk and just

crashed.

They came in and woke me up and said at seven
o'clock I had to go down because H;bbard was going to
be on theAset. And I wouldn't do it. And I was written
up because I took a three-hour nap.

So, this =-- and another time I complained I
had to go home because I was;'t being treated. I was
thin and bleeding and in quite severe pain, and they took
me right in and put me on the Meter, said I could go
home -- or go right to the doctor. And the next night
they had us scrubbing the barn. We started at six
é'clock énd we scrubbed that barn until four o'clock in
the morning, and they had me carry the buckets of water.

And this -- nobody -~ anybody that fun a fever was

immediately put out of commission. But anybody that was
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' jﬁst held prisconer.

word -- it took ten days for them to notify us that my

ill and not running a fever, they were made fun of and
ridiculed because they thought more of.théir body-than
they did of Hubbard's work.

There Qés n§ gnity; there was no Working4togethef.
It was, like, if yoﬁ were going over here and somebody
was coming this wéy, you couldn't stop and say, "Hello,"
because, then, thaﬁ would stop you and_slow you down so

you might not get your work done.

And one day we were laughing and joking on the job,

and the supervisor told us if she ever caught us doing
' I

-that again we'd go in the RPF. It was strictly work, -

no pleasure.
If you were in the lower conditions, all money
stopped coming in, what little of it there was. You

didn't get any pay and you didn't get any lib; you were

While I was there -- when we first got there,
about two days after we left home, which was about a
five-hour trip, my nephew drowned. And we didn't get
nephew had died. And this was by a letter from my sister

that went to Clearwater and then back to where we were, |

/

because they wouldn't give us a telephone call. 'All our

mail was read before it got to that base. I wrote three
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letters to Ernie before I got through, and I finally said
everything was.going great because everything else came
back and I had to rewrite it. :All the mail, like I
said, had to coﬁe here and then go to Clearwater.

Nearly every time I went to.the phone after Ernie-
left, I had to be -- there was a guard Vith us. I could
never bé alone after that.

Oh, by the way, too, when my nephew did die and I

. got word of it, I demanded that I go intd Palm Springs

and make a phohe call to my sister. And it took us from

‘seven o'clock in the morning till-about six-thirty that

night. And they finally give us this broken.down truck.
We had to buy the gas. They gave us two hours. If we
weren't back in two hours, they were going to call the
police and have us arrested for stealing the truck.

I saw a man -- I don't know how many were at the base
while I was thgre, but it was quite a few. I saw a
grown man, such as my husband -- he ;ried for days,
maybe two to three days. And they were under constant
éuard before they were allowed to leave. They drove
people so close to suicide before they'were allowed to
leave that base. The women was just constantly crying,“
and it was -- it just tore me up.

I also, the last month I was there, was following
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‘civil talking to each other. It was all cussing and

Hubbard's orders, and I read this one that - I don't
know how mahy times I had to‘read it befofe it coﬁld‘
really sink in - was that Elaine Wright was goingyﬁo:
commit suicide. And Hubbard -- this is what the order
said, "I don't care if Elaine Wright is going to commit
suicide or noﬁ; but get her off of my land before she
does." Where was the help? You know, where was the
religious counseling?

The only time that the word "God" was used was in

‘vain, and I mean, it was used constantly. There was no

swearing.

I know one night I had to cry, and crying would
take me into Ethics. So, I laid éut on the diving bbard
whére I could see all around me and I had me a cry

~ Another thing that was shocking, too, wés that
Ernie wrote me a moét.wonderful letter, and I was so
thrilled because herwas.taking -- he was on the horse
and he was doingvso great, and I thought, "Well, gee,
I'1ll show them." éo, I showed it to one of the girls,

and she said, "You can go right down into Ethics."™ And

" she said, "And you get this straightened out right now. " —~

They don't want you to be happy. They don't want you to

be united; it's just individualism.




3-273

10
11
12
13
14
15
16
17
18

19

21

24

I saw my daughter very little because she, first,
was in the RPF. Then, they got -- they put her in
isolation again. .She got 1l1l; her fever went up oOne
degree and down one degree, and she was in there for
about two and-a-half ménths in this one room, not allowed
to see anybody. You can imagine what that has done éo
her brain.

Then, when we did come hoﬁe, we thought everything
was going smooth and everything,.then,vthe harrassment
started. The night that -- it was twelve-thirty at
night when Mary Louise came to my home and she kept
trying to get me out of the nhouse. I was -- & mother is
the only one who would know the feelingAI had. I 6pened
tﬁe door and I was really scared of my daughter. And
vet, I can't tell you why, except her face, her eyes,
and her attitude. I refused to leave the house. And I
can't really remembgr anythiné that went on all-the time
that Ernie was with Alan Hubbard. And she wanted to
know if we were afraid for our lives, and I told her,
"Yes.ﬁ And then) the police told us we should report
that.

And then, fhe next day we were told that we‘had
to move out. And then, the next day they came dn my

job. I worked at MGM, where it was strictly guarded,
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‘I told her not to come in again, she was jeopardizing my

with millions.of dollars of money in costumes, and I

turned around and my daughter was there. And she come --

jobﬁ She came back two different times and brought Alan
Hubbard with her, once. The last time she told me that =--
she said, "i want you to know that ﬁobody has been
murdéred over any of these things yet. But it's going
to get a lot worse before it gets.any better." And I
started torcry and I said( "Yés, I know it is."™ Then,
she put her arms around me and said she loved me.
'Sorry. , : =
MR. LeCHER: Mr. Hartwell, how -- I think we've.
heatd enough as far a$ yoﬁr narrative. I'm just going
to ask you é»few questions, then, I'll turn it over to
Mr. Calderbank.
" I -- it just seems incredible that a couple like
you sells everything and tries to be a -- wants to be
a dancef and maybe‘make movies, and you're given this-
carrot which is a brochure of sparkling Clearwater, and
you end up in a desert, and yoﬁ can't léave, and your
marriage is about to fall‘apart. 'Ydufre separated, you'rgi
'divided,*fou found hér. - And youf,daughtérs-wanﬁ nothing
_ T pu
to do with you. And you're destroyed financially and /

mentally. That's just diffiCult'fér me to believe amd, I'm
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sure, everyone in this room. And I, frankly, don't know
where to start to ask questions. I think you've said
it all.

So, for the time being, I will just yield.and -
maybe Mr. Calderbank has something to ask you.

VMR. FLYNN: I think Mrs. Hartwell has one more
thing.

MRS. HARTWELL; There was another time that was
really terrifying, and this was when Ernie had all his

meetings with them to get me out of there. But this was

.why Alan said I had to be there, because I had --

MR. LeCHER: Who's Alan?

MRS. HARTWELL: 2Alan Hubbard was the man sent £rom
California to handle ué.

MR. LeCHER: Any relation?

MRS. HARTWELL: No.

Anyway, he -- so, he went down the hotel room --
a motel room to méet with him. He was all alone. And
there was botﬁ my daughters and their husbands, and they
had flown m§ daughter and her husband in from India just
to use against us. And they were -- came in the night
before and they hadn't even cailed us. They hid my other
daughter's car so we wouldn't know that she was there.

And we started talking. And all of a sudden,
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another one that was with Alan Hubbard -- I don't know
him, I_don't know why: he was'-- I got so terrified.

But he, all of a sudden, jumpéd up and started tb vell

at Ernie, saying what a beast he was, what a terrible

man I had because he was trying to extort money from the
Chufch, he was ﬁo good, that I knew what was right and
what was wrong. I had to get rid of him; I needed to
divorce Ernie and'get back into the Church becaﬁse I knew
what waé right. - |

And finally, Ernie got me out of the room. I

just -- I think -- it seems to me like it went on for

‘hours; I don't know how long it did, but to me it seemed

forever.

But Ernie tried to get me to drive home, but I
couldn't because I felt like, if I had left the room
that day, I'd never seé ﬁy daughters again, and it was
close to being true. |

MR. LeCHER: Where are your daughters now?

MRS. HARTWELL: One is in Las Vegas; we never talk
to her. And thé other one's in LA.

" MR. LeCHER: And they're still in the Church of

'Scientoiogy?

' MRS. HARTWELL: Yes.

'MR.'LeCHER: WhyAcouldn't'fou.leave? You didn't
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have a car, were you that far out in the deserﬁ, or were
you broken spiritually or --

MRS. HARTWELL: I was still hanging onto I had
to get to a doctor. And when Ernie comes home, no job
to go to, he didn't have the money to get me tqQ a doctor.
And I had been told that if I didn't.get attention soon
it would be cancer. And so, I was still hanging onto
them getting me to a doctor, which they did in September.
They fiﬂaily got me to a do;tor.

MR. LeCHER: Did Mr. Hubbard cure your cancer?

MRS. HARfWELL: Oh, yes. I wasn't -- no, he
couldn't cure ahything. He was terrified of getting sick.

MR. LeCHER: Mr. Calderbank.

MR. CALDERBANK: It's hard to ask guestions after
that.

Dell, would you like to take a break?

MRS. HARTWELL: I'm fine.

‘MR.-LeCHER: One thing: What year, for the record,
did this take place?

MRS. HARTWELL: '78 and nine, was it?

MR. LeCHER: Well, when did you'leave for Clear-
water and end up in the desert? What year was that? How
long were you in the desert?

MRS. HARTWELL: It was -- I think it was =--




3-278

10

11

12

13

14

15

16

17

18

24

MR. HARTWELL: In '79.

MRS. HARTWELL: =-- May of '79 we went. Erqie came
back in July; I came baék in October.

MR. LeCHER: Did you ever make it to Clearwater
until today?'”

MRS. HARTWELL: Yes. I -- a year and-a-half ago
I was here for the Tenney trial.

MR. LeCHER: I have no questions, Commissioners. I
don't know if you want to question them anymore. I think

we've heard everything. I don't think we should question

‘them, but if there's something you want to ask for the /7

record, go ahead.

Mr. Célderbénk, first.

MR. CALDERBANK: Just very élearly: The main
reason you got -- Clearwater was held out to you, and
the whole start of your entire joﬁrney was that you were
coming to Clearwater =--

MRS. HARTWELL: Oh,‘yes.

MR. CALDERBANK: =-- this bgautiful city?

MRS. HARTWELL: I should clear up one thipg.

We Qeré to come to Cle&fwater and go a short dis-
tance from Clearwater because Hubﬁafd wasn't in the Fort |
Harrison Hotel, but he was close by.

MR. CALDERBANK: Did you ever hear the term
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"Dunedin” used?

MRS. HARTWELL: The what?

MR. CALDERBANK: Dunedin.

MR. LeCHER: It's a city -- a town north of us.

MRS. HARTWELL: No.

MR. CALDERBANK: It's interesting - this is a
little.off the subject and you don'£ know about this -
bu£ everybody in Clearwater, virtually, was sent a
booklet from the Church of Sciéntology. "I think it was

"The Way to Happiness." It had various numbers, and

- they said "The way to Happiness, quote, unguote, was not

to lie, not to do illegal acts, and one of the major
tenefs was to keep the family together. And --

MRS. GARVEY: It's written by --

MR. CALDERBANK: Written by and copyrighted by
Mr. L. Ron Hubbard.

I know you've answered it, but how would you
characterize that? Whét would you say to people of
Clearwaﬁér that would receive a book like that? How
would you sum up and tell thém your experiences versus
what they're helding out?

MRS. HARTWELL: I'm not sure I understand what --

MR. LeCHER: What advice do you'have to give to

the citizens of Clearwater?
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 MRS. HARTWELL: I =--

MR. HARTWELL: I would certainly advise anybody

that not to believe anything L. Ron Hubbard says. To

mg,'he's nothing but a flat out liar. Of course, he's
a.big fabricator of all kinds, but he does quite a job,
too, of blowing things up way beyond proportion of what
tﬁey are.

It's my belief'that he has used psychoanalysis,

something discovered by another man that Hubbard got

. hold of, and he has simply called it auditing. 1It's

~nothing but psychoanalysis, but he has called it auditin

Now, I say this because I had some péychoanalysis treat-
ment myself some thirty yeérs.agd. And what little bit
of auditing I got into, ésychoanalysis is the same thing.
And -- the principles of it are identically the same

thing. 1In fact, Ron Hubbard himself gives credit to

.~ Freud for a lot of this philosophy.

MRS . HARTWEiL: I would like to say this: I --
my heart bleeds forrevery youth that's in here, because
I know the brainwashing they've had, I know the damage
they've had. We've gone through it. And once they
step out that door and face reality, they need help.
And that's what I feel.

MR. CALDERBANK: Dell, did they actually tell you
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that auditing would cure your sickness and the side
effect --

MRS. ﬁARTWELL: Befween the auditing and a good
doctor, which there was supposed to have been one of the
top doctors in the United States at base is what they
told me.

MR. LeCHER: Mr. Berfield, do you have any gues-

_ tions?

MR. BERFIELD: Just a couple: I'm going to ask
Mr. -- Ernie - because I know better than to ask -a
woman - what is your age? |

MR. HARTWELL: My age?

MR. BERFIELD: Yes.

MR. HARTWELL: Sixty-two.

MR. BERFIELD: The reason for that is we've seen
a lot of‘young people come in hefe, and I was just
curious. I will not ask your wife that.

I will ask her one Question, though. If I could
paraphrase, in answer to Mr. Calderbank's queétion
here -- this treatment that they offered you, would you
say that that's fraud in your own mind, no;'f-

MR. HARTWELL: The treatment they offered Dell?

MR. BERFIELD: Yes.

MR. HARTWELL: Oh, yes, definitely.
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I am aware and I agree that certain mental problems

can be cured by the process that they ﬁse, psychoanalysis,|

.or through psychiatric treatment. We all know that. And

they probably do enjoy a certain amount of success with
the problems that people have, mentally.

But when it comés down to physical problems, I
think it's an entirely different story. To give you an
example, I have varicose veins very badly in my leg. Of
course, I'm more'concernéd abéut as.far as my dancing

career is concerned. But they told me they'could cure

-them. Without going to a doctor, they told me they e

could cure them. Now, that, of course, I found later

is =-- nobody's ever heard of anybody curing them -—-

varicose veins through mental treatment.

MR. BERFIELD: One other question: I've noticed

‘among the people that have testified here, in the back

room, that there seems to be a tremendous camaraderie

~ among those of you that have left Scientology.

And I've asked the question of previous ones,
you know, of whom you could turn to and, apparently,

there is no one thatyou can go to outside the Church; is

~that correct?

'MR. HARTWELL: In regards to what?

‘MR. BERFIELD: In fegards'to,searching for help.
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MR. HARTWELL: Oh, sure.
MRS. GARVEY: While you're in the Church.

MR. HARTWELL: Sure. If you have mental problems

- or physical problems, in our society there are many that

you could turn to for help.

MR. BERFIELD: No. I mean, the Church itself:
fear of the Church, leaving the Church, fear of leavihg
the Church.

MR, HARTWELL: State yéur question again.

MR. BERFIELD: Well, I thiﬁk I'lli go on.

And I guess this is more to your wife, but prior
to leaving the Church, what retaliation would be taken
agéinst the two of you if you left the Church?

MR. HARTWELL: Well, that's the thing that they
do, of course. They resort -- instill a great amount
of fear in you. This happened to us from the day one
when we got there until we got out of there. In fact,
the fear of it never really left us.

Ihere are quite a few full blown psychos in the
organization of Scientology, at least I think so. And
I think each day you live in fear of‘sdme one of these
persons taking it on himself to say, "Hey, we must
destroy this enemy or that enemy." I mean, théy are

constantly hammering this type of thing to them anyway.
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'you're faced with, hey, you are scared.

Their enemies must be destroyed.
So, the average person doesn't do those things.-
But we live in fear of it, I do. And, of courss, I've

heard of it. And if you couldn't quite walk out of your

‘building -- any man who couldn't walk out of a building

would be scared to death. There's nothing but fear.

Of course, the first time that you -- or the second
or third time thatvyoﬁ hear of people, say, committing
suicide from being in Séientology, the confusion that

you're in and the mess that you're in and you know what

I mean, I was scared to leave there myself, really
scared, because I didn'£ know what would happén to me.
I was scared, too,; of leaving theﬁ there, because I
didn't know what would happen to them. They put that
fear in me right from the very 5eginning. I mean, they

hammer it in and they maintain it. So, you're scared

‘all the time that you're there; you're scared to blow

your nose.

One of the biggest things, of course, is the RPF.

" You're scared of speaking out of turn or you'll g6 in

the RPF. You're scared of everything. =

One thing that scared me, when I was in the desert,

. they kept stalling me day after day before they sent me
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home. Invthe meatime, about half a dozen guys had left
there, what they call blow. They Qere éupposed to héve
blown. Well, I finally said to myself one day, "Hey,
dia they blow or are they buried up there on the hill
somewhere?" I mean, I'm not saying that any of this
happened, but these peopie just disappeared. And I'm
beginning to say to myself, "Why are they going to send

me home?" I'm beginning to think they're looking for

-

- the right opportunity to bury me on the hid4l. I mean,

they instill that fear in you. Believé'me, this is fear.

And when they.pome down making these death threats
on us, maybe I'm a chicken of some sort, but I ain't --
AI'll face anything. 1I'll face the worée thing thét they
have. But I was afraid they would bury me, I réally was
from Qhat they put in us.

MR. BERFIELD: One -- just one last guestion here:
There seems to be a thread that runs through here of
divide and conquer the family or the family unit.

And I've asked this question,‘and Mr. Calderbank
has asked it in another way: If you could give a message
to all the people of Clearwaﬁer, what would you say to
them today?

MR. HARTWELL: Stay out of Scientology. Don't have

nothing to do with Scientology, believe me.
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"that are in?

‘really not much that yoﬁ"can say to them because they're

-this hearing, as a legislative hearing and not as a -

of Clearwater?

" Florida should be able to know what Scientology is by

3-286 -

MRS. HARTWELL: The ones that are already in.

MR. HARTWELL: Oh. Are you talking about people

MR. BERFIELD: Those that are in and those that are
outside, the people of Clearwater.

MR. HARTWELL: Well, the people that are in, there'q

totally brainwashed and sucked into it. The people that
are out, hey, stay out.

MR. BERFIELD: My last guestion: Our purpose in

court, is looking out for the health, safety, and welfare
of the people of Clearwater, and that's what we're try-
ing to establish here.

What can we communicate and do for those people

MR. HARTWELL: Well, I think the people are reading,
espécially now and have before, enough accounts in the
local paper and that of what Scientology is, what they

do, and how they operate. The residents of Clearwater,

now and be able to keep out of it. pu
MRS. HARTWELL: I have something. I'd like to

éay»something here.
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The way I look at it is: I feel that what someone
in Scientology needs is somebody like the Flynns that
hés given us supéort, because trying to find a lawyer
and going té a lawyer with thé story that we had -- they
thought we were crazy. And we just about didn't go
public because they thought we were crazy.

Now, what needs to be said is they need a depro-
gramming program and they can be deprogrammed, which,

would take away the fear of the ones coming out. And

_they also need to be -- it's like a concentration Camp.

‘They need to be set up before they can be rehabilitated.

MR. LeCHER: That's a comment that we shouldn't
really get into an area about, dgprbgramming. We have =--
we 're concerned absut the external activities and
business activities, and that's ssﬁething I'm advised
that we should not pay too much attention to, although
it's certainly very important and ~-
| MR. HATCHETT: Well said.

MR. LeCHER: -- well said.

Mrs. Garvey, do you have any questions?

MRS. GARVEY: Thank you, Mr. and Mrs. Hartwell,
for coming here. It's been very difficult for you.
aAnd coming from -- having childrén of my own and comihg

from a large family, I share a little bit, I think, of
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Qhat'you're going through.

Just to go back on a couple of things‘thaﬁ you
said: Mr. Hartwell, you talked aboﬁt the good reports
that you gét about Clearwater.

Were these from Scieﬁtology staff people or were
they from recruiters or where -- who in particular did
you get this kind of goocd reports on Scientology, the
Florida organization, and Clearwater? |

MR. HARTWELL: 1I'll say mostly from her daughter.

And then, we got one other person -- oh, yes, several

-other people, in fact, in Las Vegas that were here. The

had one person in particular in the_family -- two
people =-- |

MRS. GARVEY: Vacationing?

MR. HART%ELL: No. They were in Scientology.

MRS. GARVEY: Scientology.

MR. HARTWELL: They were aboard ﬁhe ship, Apollo,
and they landed here and got to know what some of it
was like. And everybody spoke well of it. .And I can
understand why now that I see it myself. I could give
up Las Vegas very easily.

MRS; GAR?EY:' When -- did you want --

MRS. HARTWELL: The messengers, when théy come

out, the others -- where --
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MR. FLYNN: There are messengers from the Commo-
dore's Messenger Org;, called CMO. They are like the
elite of Scientology. We'll get into them at a later
point in time.

MRS. GARVEY: Okay.

They were sent out, then, after you expressed an
interest; is that --

MRS. HARTWELL: ;Yes.

MRS. GARVEY: Were you taught or told about audit-

ing as part of Scientology, if you went and had c¢one

.through auditing process?

MR. HARfWBLL: Yes.

MRS. GARVEY: And were vou told that this is a
scientific method of doing whatever --

MRS. HARTWELL: Yes.

MRS. GARVEY: =-- curing whatever your handle was --

MR. HARTWELL: Very definitely --

MRS. GARVEY:. -- Oor your problem was?

MR. HARTWELL: -- yeé;

MRS. GARVEY: Were you ever ﬁold it would be kept
confidential?

MR. HARTWELL: Yes.

MRS. GARVEY: Okay.

MR. HARTWELL: As a matter of fact, they took
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information out of my confidential file and used it
against me..

MRS. GARVEY: Obviously, then, you would noﬁ have
done the auditing if you had known that it was not going
to be kept confidential?
| MR. HARTWELL: Of course not, no.

And evgn part of that stuff‘-- informatipn was
published in the newspapers.

MRS. GARVEY: Some of'your auditing information

was --

MR. HARTWELL: Right.

MRS. GARVEY: =-- in the papers? Okay.

Mrs. Hartwell, you have made comment about "written
up." What does "written up" mean?

MRS. HARTWELL: Everybody spies on everybody. I

was even afraid to speak to my daughter because she would

~write me up.

-You do --

MRS. GARVEY: I;'it like a reporting back.--

MRS. HARTWELL: Right.

And they do this to keep everybody in line. They
say it's for your -- their oﬁn good, because if the : |
person does it -- knows they're caught, they won't do it

again. So, you're realiy supposed to be doing it for
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their own good. But it is just spying on each other.

MRS. GARVEY: Just one -- &ou made comment about
pay. Were you paid there at all while you were =-

MRS. HARTWELL: We were like whoever it was that
testified today. We'were promised seventeen-fifty a
week, but when we got down thersa -- and we had to study
the different courses; like, the sec check I wés telling
you abéut. ‘We_were only paid -- because we were on

study, our pay was cut to seven-fifty a week.

And then, like I said, too, the RPFers and if you

-were on the lower conditions, where it seemed like I was

most of the time, there's no pay.
| MRS. GARVEY: No pay =--

MRS. HARTWELL: No pay but more work.

MRS. GARVEY: You just casually mentioned sec
checks, security checks. What -~ did you both go ﬁhrough
security checks? |

MRS. HARTWELL: Very vividly, when we got down
there. And that was, I think, the main purpose =-- now,
I can see the main purpose is to find out if there's
anythiﬁg ih ~-- about your background that they can use.

MRS. GARVEY: 1Is that -- is that a check or a

question and answer thing of about a hundred, a hundred

and fifty questions?
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that you wouldn't want to tell them otherwise?
MRS. HARTWELL: Right.
MRS. GARVEY: Okay.
We éaw that éarlier, Mr. f‘lynn?
MR FLYNN: That's Exhibit 6, for the récord.
MRS. GARVEY: OCkay. |
Okay, that's it.
MR. LeCHER: 1Is that it, Mrs. Garvey?

MRS. GARVEY: Yes.

MR. LeCHER: Mr. Hatchett,_do you have any ques-

tions?
'MR; HATCHETT: No, Mr. Mayor.
I'm happy that you came. My heart bled as I
listened.‘
I don't need to ask any questions.
MR. LeCHﬁR:. Okay. .
Mr. Shoemaker.
.MR; SHOEMAKER: Mr. and Mrs. Hartwell, something
that -- I don't know whether you can give us an answer

or not.
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Apparently, from what Qe have heard and what we
understand, being close to L. Ron Hubbard, from a Scien-
tologist's point of view, would be almost like going to
heaven. That would be.the greatest thing that could
happen.

'‘MRS. HARTWELL; Oh, yes, very much so.

MR. SHOEMAKER: And the fact that they came and

recruited you, when you were not directly related to

Scientology, and brought you in immediately to where he

was located -- did you ever uﬁderstand why they selectad
you to do this?

MRS. HARTWELL: No.

We kept asking ourselves, "Why; Why us," you know.
And then, I kept telling Ernie -- I says, "Well, every-
body on the planet, or, you know, in Scientology, would
give their right arm to be here." I says, "Why don't we
feel that way? What is there? What's here?"

And that's the way it was.

MR. HARTWELL: I think I could add just -- go
ahead. |

MR. SHOEMAKER:' No, sir, pliease go ahead.

MR. HARTWELL: I think I could add something more
to that.

They realized - or we heard indirectly - they had
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made a mistake in bringing us there. That was one of
the reasons why the recruiters that were sent down ==

from wherever it Qas that came down to take us in made a

‘gross mistake by taking us in because we were not indoc-

trinated into the religion. So --

MR. SHOEMAKER: And that's why they were put in
the RPF? ' .

MR. HARTWELL: That's one of the reasons, I guess,
along with everything else. They stayed in -- their

punishment, in other words, lasted as long as I was there

» . . I3 /N
rand, I think, it lasted as long as she was there or even

longer..

MRS. GARVEY: But they were thererwhen -

MR. HARTWELL: Yeah. They ﬁad -- they put them
in there for taking us there because we were not in the
religion.

Mﬁ. LéCHgR: All right.

One quickie: What kind of movies was L. Ron méking?
Youumadefmovies with him in the desert. Were they
epicé,or - | |

MRS. HARTWELL: Well, it was -- one was on the

- E-Meter. And this was gquite interesting, too, because —

everybody -- they had what they called the pinch test.

'MR. LeCHER: Pinch?

7
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MRS. HARTWELL: ' Yes.

You pinch and the Meter's.supposed to read and
then, you're: supposed to say, "Feel that pinch,” an@ the
Meter's'supposed to read again. And you know, everybody
on that base was pinched one tg ten times before we
finally got to pass the first reading.

MRS. GARVEY: No feelings left.

MR. HARTWELL: I think one of the things that made
me realize what a hopeless, helpless operatioﬁ it waskis

that I went into the editing room - that was going to be

‘my first job - and when I first got in there, I was shown

amongst other things, a file cabinet of film that they
had. Now,bthey had a two-ddor cabinet that was probably
about that wide and, I guess, seven feet tall. And it
was almost full with f£ilm, you know, the thirty-five
millimetér regular movie-size film. All the ?ééys were
marked "No good."

Now, this is what made me realize the insanity of
L. Ron Hubbard and what he was trying to ds. He was the
-oné that was directing the movies; he was the one thaf

was writing the scripts for them; and he was the one

. that was producing them. Yet, there was --

MR. LeCHER: Was he acting in them, too?

MR. HARTWELL: No.




3-296

10

11

12

13

14
15
16
17
18

19

21

24

MRS.~ﬂARTWELL: Yes.

MR. HARTWELL: At least, not that I know of.

MR. LeCHER: Hé was the star,‘too?

MRS. HARTWELL: He was the star.

MR. HARTWELL: But that's what made me realize it.
The whole place was nothing but.in a high state of con-
fgsion. Eaéh department, instead of working with each
other, fought each other, and everything was a terrible
confused mess. But, hey, thére's.the man that was
running it. , , : ’

MRS. HARTWELL: One thing I'd like to add is we 7

.were doing a scene where they were bombing the FBI

office and -- I mean, I was in makeup, and we had so
much blood on those actors,<which-was made out of Karo
Syrup and food coloring. And we couldn't get enough on
them to suit Hubbard. We had guys' legsloff, there were
hands off, armé -- I mean, it was a mes; from the word
go. |

' We had so much blébd on those actors that they had
to take their clothes and all and soak in the shower
before they could undreés. This is what Hubbard-wantgd.

MRS. GARVEY:‘.This.doesn't neqessarily relate ﬁo

the Clearwater opération, but I think it relates to the

base that we're talking. about.
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MR. SHOEMAKER: Oh, one other question, if I'might
ask: Was there any question'in y§ur mind that the things
you described - not speéific detail, but the things you
described - is there any question in your mind that Mr.
Hubbard did not know what Qas going on?

MRS. HARTWELL: Well, a lot of things was kept from
ﬁubbard, like, the mail was supposed to =-- everybddyr

writes to Hubbard and he answers everybody. He doesn't

"see a letter.

But anything, such as our case, that was going on

on the base was right from Hubbard. There's no doubt.

There -- the telexes came. I thought.-- the telex room
was really heavily guarded. But I did see telexes from
England, California, and Clearwater.

MR. SHOEMAKER; Yes, ma'am.

The conditions which the people were living in there
and the RPF and all of that, that -- he certainly knew
about that? .

MRS. HARTWELL: He knew it and thoroughly enjoyed
it.

'MR. LeCHER: Thank you:

I would just like to say one final comment: We
thénk you very much for being good witnesses and for

being -- you've got a very sad story to tell, and I don't
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know how you got it out, but you did it very well. And
we appreciate your coming.

MR. FLYNN: As a point of information, the movie
that Mrs. Hartwell referred to, whatever it's worth, is
a movie that was made during therperipd that the criminal
cases in Washington, D.C. were taking place. And those
movies were shown around the United Stétes.

"And they, basically, showed that psychiatrists,
the.FBI, and the AMA'were criminal organizations, as

shown in the movie. 'And some of the bloed scenes that

‘were described were seen to have supposedly been perpe- /7

.trated by the FBI and the AMA. And those movies are

shown afouhd the United States to certain Scientology'
members.

I would now like to introduce a document and =--
also, for the reéord, as Mr. Hartwell testified, after
all of this occurred, a lawsuit was broqght against him

by the Church. And I will leave the reasons-for the

‘bringing of the lawsuit to your -- whatever inferences

you may draw after you hear the rest of the testimony.

And I would point out the Fair Game Doctrine that

‘was on the easel - and we'll put back up - that said

/e

earlier that the Fair Game Doctrine says, "Lie, Cheat, .

Sue, or Destroy."
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And we're now going to introduce an exhibit involv-

ing the alleged cancellation of the Fair Game Doctrine,

as held out by the Church.

Can we have the lights turhed off, please?

Thank you. .

fou'll note that the HCO poiicy lettef of 21 Oct&ber
1968, from the Hubbard Communications Office, says,
"Cancellation of Fair Game." The Fair Game Doctrine over
dn the eaéel is dated 18 October 1967. The portion

under "Enemy” that I referred to a minute ago says that

-an Enemy may be tricked, sued, lied to, or destroyed, as

§

well as deprived of his property, =t cetera.
This document.says,‘“Cahcellation of Fair Game.
The'practice of declaring people Fair Game will cease.
Fair Game may not appear on any Ethics Order. It causes
bad pﬁblic relations. This PL" - policy letter - "does
not cancel any policy on thertfeatment or handling of
an SP."
MRS. GARVEY:' Nicely written.
MR. CALDERBANK: ngt, Mr. Flynn, doesn't it say
Sp Order over.there, and then it says you can lie, sue
trick, cheat?

MR. FLYNN: That's correct; that's the policy.

MR. CALDERBANK: SO --
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“tinued tO»implement the policy.

MR. FLYNN: And this --
MR. CALDERBANK: =-- this policy letter did not
cancel anything?
MR. FLYNN: Did not -- that's precisely correct.
~As a matter of fact, see, what was occurring at
that time was, when the;xissued Ethics Ordeis, they put
on the Ethics Order th;% the person is subject to Fair

Game. Well, for a period of time, because they were

having problems in England and Australia and other coun-

tries, they took that off Ethics Orders, but they con-

And as you've seen from the exhibit we've already
introduced into evidence, which is Exhibit No. 4, on
8 June 1979 in this country, they subjected to a person
with a Fair Game Declaration, as you have seen. And you
just heard the Hartwells' testimony.
(A copy of HCO policy letter, dated-
October 21, 1968, "Cancellation of
Fair Game," was marked as Exhibit
No.. 40, as of this date.)
MR. FLYNN: The next witness -- that's the prior
Exhibit No. 4 and, if you move it up, you will read that

that person is subjected to the Fair Game Doctrine down

"at the bbttom of the last parégraph. And if you move it

back down, you'll see the date on it: 8 June 1979.
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- The next witness is named George Meister.
MR. LeCHER: Mr. Meister, would be sworn in,

please, by Miss Goudeau?

GEORGE MEISTER, a witness herein,

having first been duly sworn by a Clerk for the City of

' ‘Clearwater, was examined and testified as follows:

MR. LeCHER: Mr. Meister, I must ask you the same
set of five gquestions I ask every witness.

Are you appearing today to testify under oath

‘voluntarily?

MR. MEISTER: Yes.

MR. LeCHER: Have you been'paid_by anyone for your
testimony, other than the expenses to come to Clearwater?

MR. MEISTER: No, sir.

MR. LeCHER: Do you have a lawsuit égainst the
Church of Scientoldgy?'

MR. MEISTER: No.

MR. LeCHER: Does the Scientology -- the Church of

Scientology have a lawsuit against you?

MR. MEISTER: No.
MR. LeCHER: Has anyone suggested to you that you
should state anything but the truth or has anyone

suggested-that-you change your testimony for any reason?
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MR. MEISTER: No.

MR. LeCHER: Thank you.

MR. MEISTER: .My name is George Meister. 1I'm here,
not because I've ever been a member of the Church of
Scientology or éver will be, but I'm here in behalf of
my‘daughter, Susan. And I'd like to have'thé camera get
a'shqt of this picture, possibly. This is a picture of
my daughter, and that's all I have.

Susan died aboard the ship, Apbllo, June 25th,

1971, with a bullet in the middle of her forehead. Well,

I first received news of this death -- and we live in o

Greeley, Colorado, and my business took me over a four-
state area. I was in Salt Lake City at the time. I
received a telephone call from my daughter, the youngest
daughter; f had two daughters. My youngest daughter,
Robin, called me andlsaid that "Dad, Susan's dead." I
said, "what?” She said,:“Yeah, Susan's‘dead." )

She said, "Reverend Maren is here, and he's going

to wait until you come home to acgquaint you with the

facts of her death." I said, "Who is Reverend Maren?"

- She said, "He's a minister from the Church of Scien-

tology." So, I don't know, everything became a blur; I

el

couldn't think very straight, and I was in shock.

'Well, I have a cousin in Scottsbluff, Nebraska; who
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was a.practicing attorney down there. I called him and
I said, "I need help. 1I'm going to fly into Denver gnd,
wheg I get into Denver, I'd like fo have you meét me
there because they have this man from the Church of
Scientology.there who's going to tell us about Susan's
deaéh." And he said, "Susan's what?" I said, "My
daughter's dead.” ﬁe:said,'"l'li be there." .So, he was.

So, we went to Greeley and discussed the thing
with my wife and my daughgef, then, procéeded tb meet
with Revereﬁd Maren. He informed us that Susan had
died aboard the yaéht, Apollo, by a self—infl;cted gun-
shot wound. ©He said; "We ﬁave a report here that the
ship pﬁt Qut,“ and it was worded that Susan had committed
suicide.

But we talked with the Reverend Maren‘qﬁite some
time and, of course, my cousin, being an attorney, was --
haa some inquiring quéstions, like: "Were there any
witnesges to this?" He couldn't come up with aﬁy wit;r
nesses or anyone who had seen this happen. "What we;e
the circumstances?®" "Well, Susan died aboard the ship in
the harbor of‘Safi, in Morocco, North Africa." |

So, on the fact sheet that they put out that he gave
me, it said: "Miss Susan Meister was found dead from a

gunshot wound in her forehead at approximately seven-
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thirty-five p.m., on Friday, June 25th, 1971. The door

was locked and admittance to the cabin was only gained

‘after .the key had been obtained from the berthing

steward.v She was lying fully .clothed on a bunk in the
cabin; there was no pulse.

"The police authorities were immediately notified
and the bpdf was'taken.ashore to the police mortuary for
an autopsy as required in such qircumstanceé. On the
floor of the cabin,vthe police found a suicide note which
they took as evidence.

"The captain had all persons restricted to the -

vessel, except for senior officers assisting the police

in their investigation, until such time as the autopsy

was completed and the police inveétigation completed.
"The gun used was a .22 caliber target revol&er
belonging to another person on board. Susan knew that
he had such a gun, as she had watched him clean,
reassemble, and replace it in a drawer in his cabin.
The gun was found clasped in her hands.
"On the day of herideath,'Susan was seen on board

by many people and, particularly, up until two-thirty

"p.m. She appeared to be quite happy and not in the leas;ﬁ_

distressed or disturbed.

"As her job entailed the delivery of communications




3-305

10
1
2
13
1
15
16
1
18

19

21

24

to all parts of the vessel, this explains why so many
saw her in the time period mentioned. However, in the
afternoon, she was found missing at her work as clerical
assistant and a crew member looked for her and found her
alone in the cabin where she later committed suicide.
This was three p.m. and he asked her to come back to
work, which she did. She was seen by her senior at
four p.m. ﬁowever, she didn't make her usual communica-
tion deliveries at five p.m., nor did she appear for
dinner at six p;m. |

"Susan arrived on board February 19th, 1971 and,
although the'pdlice took the suicide note as evidence,
one of the ship's officers was asked to read it to thém.
He stated that in it . that Susan mentiohed that she wanted
her possessions to be sent to her parents, especially,
her books and ghe was sorry for any mess caused anyone."

Well, basically, this is what happened. And as
soon as possible, taking the time that it took to get.

passports and so forth, I made up my mind that I was

\going to Morocco to find out what happened.

Morocco wasn't a new place to me. I landed there
in 1942 with the U.S. Army; I was a compat engineer. And
I knew what a hole that country was.

But -- oh, it was about two weeks later, maybe a
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little longer, that I was able to leave. And I stopped
off in Washington, D;C. because I had a feeling that
going §Ver there to,that country - and with what little

I could léarn about these people - that I wanted all the
protection that I could get. I stoéped at the office of
Gordon Allen, who was the United States Sénator from
Colorado in Washington, D.C., and Gordon Allen was
extremely helpful. Peter Domenic was also another one of
our U.S. Senators, and he was helpfui.

So, between thé two of them, they provided me with
letters and they provided me with the information that
I needed on who to see when I got there to Moroéco.

After that, I left the States and went £o Morocco,
landing in Casablanca. It was real foggy there, I remem-
ber that. Cdming in Qn‘Pan Am's - one of those old
Boeing 707s - we haé-to make three passes at the airport
before we could find a hole through the fog and get down
and find the field. Well, this is three o'clock in the
morning. |

So, anyway, I went over to the terminal with the
rest of the passengers. I was looking around for the
vice counsel that i-was told was going to meet me. pa
Instead of that, my name camé over ﬁhe loudspeaker in thé

airport. I ﬁalked up to this desk and thete'was a man and
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a woman standing there to meet me. The man's name was
Peter Warren, and he introduced himself, and he introduced
the woman as Joanie from the 'ship, Apollo; éhey were
from the Church of Scientology. And they were to escort
me.

I said, "Well, where is the vice counéel? Whefe's
this government official that I wanted to meet?" He
sa;d,."Oh, he had a previous engagement and he asked if
we'd look after you." Okay.

VSo, it was some twenty miles into Casablanca. _Wé
went into'the Mar Harbor Hotel and I was given a room in

the -~ in this hotel. I was tired, so I went to sleep.

‘'And about ten o'clock the next morning, I got a call from

this -- from the vice counsel.- And he came over to the
hotel room and then we started going over the facts of
Susan's death, ﬁhat it was-by gunshot wound and so forth.
And he became alarmed. The man had had some
previous intelligence experience. He said,;"I don't

likerthis at all." And we were to go to Safi, which was

" about a hundred miles south of theﬁe.

So, these people, the Scienﬁologists, Warren and

- Joanie, were always there. I could never move without

them being right by my side. The following day, the

four of us took a car and drove to Safi, and I had a
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camera with me and I had some thirty-five rolls of film.
I thought that what I'd like to do, I'd like to photo-
graph everythingAand get as much as‘I could on film.

So, we went down == drove down to Safi. And when
we got there -- Jack Galbraith was the vice counsel's
name, and he suggested we go to the -- first; we go to
the local police department to see what we could find out
about it. We went to the police department and the man
whé was in charge of the police was very helpful. The

first thing he had done was show me a photograph of Susan

" lying on the bunk with this hole in her head and blood

running out the corners of her mouth. It wasn't a very
pleasant sight. And all the reports that they showed of
this death were all written in Frénch. Of course, I
couldn't uﬁder -- I couldn't read French and neither did
Jack Galbraith. So, it was -- that wasn't too effective.
Well, I asked -- then, they showed us the box. I

wanted to see the gun that she Supposedly shot herself
with, and they showed us a box. It was just a box, which
didn't tell me much of anything. |

. But in this picture where Susan'lay dead, they
said, "This is the way we found her; her body was undis= -
turbed by anybody untilithe French police camé or-the

Moroccan police and took charge." She was lying there
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with a bullet hole in her head. Her arms were crossed

on her chest, and in the middle of her breasts on her
afms -- or underneath her arms was this .22 caliber,
long-barrelléd revoléér. How could anybody shoot'them-
selves in the head and:then put the gun on their breaét,
being between two clasped hands == how do you do that?
How can you shoot yourself in the middle of the head

with a long-barrelled revolver, holding it.out like this?
I think‘yoﬁ'd have to use two hands and then you might
miss.

But the other thing is, in all the suicides that

(o}

I know anything about, I find it very rare that a woman
commits suicidé by gunshell. . It could be pills or some-
thing bf'that'nature, but hardly ever a gun.

But then, we went next to a so-called hospital
where this aﬁtopsy-was performed and we ran into the

same situation over there.

I asked the police, before I left, for these

reports. They said, "No, you can't have it." "Well,
what about the picture?" - "No, can't have it." "How
about a copy of the picture?" "No, can't have it."

' Well, after going over to the -- to this morgue --
going over to this hospital -- and it was extremely

dirty. Of course, I don't know -- you know, most people
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the same as they are in thiéucountry.. They're not.
A élace like Morbcco is - it's a pénarchy. And of
course, the King of Morocco - as it is today ~ he runs
that country totally, and whatever he says is the law. It
carries all the way down from the top to the lowest-
citizen. If he wants somebody dead, they're dead; it's
that simple.

And of course, anyone who's a citizen of this
country -- when you get into a problem in any of those
foreign'countries,'even though they are like Morocco, ‘s

you're subject to the laws of that country. You're --

because of the fact that you're a United States citizen

doesn't have anything to do with it.

But then, the next place we went to was the hospi-
tal, and the doctor in éharge was wearing something
that loqked like a long, white gown that was dirfy and
bloodstained. It looked like he'd worn it for maybe a
week. And he had patients there.

He showed us into this operating room_aﬁd, honestly,
I've seen butcher shops that look better.' This is where
the autopsy was done. I had a man with me from the
Church of Scientology, Peter Warren, and he said, "We

ordered the autopsy." He said, "We had her brain
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removed; we had all of her intestines removed." I said,
"Why?"» He said, "We were loqking for drugs. We suspected
her of using drugs."

Well, I said, "Where's her body? I was told, before
I came over, by you people that her bpdy would be in a
refrigerated morgue and that I would be able to identify
her." That;s why I went there. I went there to identify
my daughter‘é body because I didn't believe she was dead.
I wénted to see her body. And he-said, "It isn't here.f
This is the doctor a£ the hospital. He said, "I don't
know where it is."

So, we went to another place, this records hnouse.
And we couldn't -- didn't find out anything there.‘ And
we finally wound up in‘the Office of the Pasha. Well,
the Pasha is the same as a mayor of a city. Well, the
Pasha was a very small, well-dressed individual, with a
little moustache, very arrogant little guy. He took in
the whole case -- I'm not -- no refléction, your Honor.

But anyway, he wound ué kind of -- in view of every-
thing that had happened, he said that "All these records
are going to be transferred to Marrakech," which was the
provincial capital some hundred and fifty miles_away. He
said, "If you want to pursue this matter any farther;

you'll'have to .engage a Morfpcan attorney, you'll have to
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wéit for a court date, and you'll have to be hefe." "How
long is that going to take?" "Well," he said, "it could
be a month, it could be sik monfhs." Well, I knew ﬁhe£e
was nothing -- you know, there wasn't anything.further
to. do.

And then, it was getting pretty well along in the
day, éorwe decided, "Well, we better stay'in safi that
night because going back to Casablanca was about a hundred
milés." And the roads over there are full of wandering

people. They have no home; they just wander. Wherever

they happen to be, that's where they stay. You know, //7

 tHe country's warm; usually, the weather's not too bad.

So, we said, "Well, better not to hit one of those guys
or get into any kind of trouble." If you're driving on
the road and vou happen to run into one of those Morrocan,

you know, wanderers -- I suppbse, if the Pasha ran over

‘one of them, nothing would be said; it would be okay.

But if I ran over ohe of them, I think I'd be in jail
fofeﬁer. So, we decided against that.

There's a hotel in Safi called the Metropole
Hotel, so we decided we'd stay there that night. We ‘went
ogver there --'aﬁd you don't do anything in Morroco with=
out a passport. You have.to have a passport to register

in a hotel, to get a train, to do anything you want to.

-

—
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And we went over and registered-ih the hotel, using our
passports. And Jack Galbraith said, "wWell, I told my
wife in'Casablanéa," he said, "that I was going to be
back tonight." He said, "In this country, you make sure
you tell people where you're at.“.

So, he couldn't get through to his wife. They don't
have much ofva telephone system there. It runs and then
it doesn't run. So, he.tried to call his wife and ﬁe
couldn't get through to her. So, he finally called
this -- the office of the counsel and he got through
there, and he asked iZ hey'wouldn't mind telling his
wife that he was going to stay over and where he was.

She go£ the message right away. And it was about an hour |
later - I guess it must have been about ten_o'clocknat
night - this hotel -- she called down there to the hotel
and wanted to talk to him and find out wﬁere he was and
how long he was going to be gone. And the desk clerk
that ans&ered the call said, "We never even heard of that
ﬁan: We never heard of George Meister." We were
registered there.

We later found out that Lafayétte Ronald Hubbard
had the top floor at that hotel. This was a practice
that he =-=- quite -- oh, it was usual with him at all

these places where -- this ship,lApol;o, was a rather
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‘matter of fact. And one job that she had was with

small ship. I remember the thing I saw when I was over-
seas, the t;oop transport. And when I was over iﬁ North
Africa in’the early forties during-World War II, they
were using that thing fbr a trgop transport. It was
wha£ we conéidered a small ship.

But what Hubbara would dé is he'd be on board that
ship when it was under way and then, when they'd ge£ into
these towns, he'd take over, maybe, the top ﬁloor of the
hotel and he'd stay there with all his messengers, you
know, his girls that -- with the ashtrays and sc forth
that Mrs. Hartﬁell described to you. That really 4id
happen. So -- and.the people on board the sﬁip would
be -- it was a very éénfining thing, very, very cthiningm_

Yeah, I think I better start -- hbw did Susan get
into.Scientology, okay? This happened when she was --
Suéan was twenty—two years 0ld and she had gone to school
for_quite some timé.3.And she decided that she was going
to San Francisco from Colorado. So, she said she wanted
to go out the:e and work. Fine. So,vshe and another --
about four of them went ocut there.

She got a job. She had a couple of jobs, as a
'
Grolier Publishing Company, selling magazine subsc;iption;

by telephone. And that's where she met a cquple of
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people. They were very interesting ahd they were, you
know, learning.to sell by telephone, ana these people
were Scientologists. They were apparently learning
Grolier Publishipg Company's techniques on how to sell
by telephone.

| But she wént over to this Scientology org., I
suppose 1is what it was, on Mason Street in San F;ancisco,
and she was very impressed at herrreception; At the
recgption}'everyone was very neat, and the giil tha£ was
on the desk was vefy orderly. And she was treaﬁed very

well. Scientology was really presented to her

th

>

-
3

n

class. She was impressed; she was really impressed with
this. So, she just kept going back.

And she would -- she got this free personality
test. She liked that. We got a letter from her and --
stating thé& she was in this Scientology and she thought
it was som;thing that was real good, and she wés
interested in it. So, this was in the fall'of 1970.

And then, she wanted to go to Los Angeles. She
said, "Inorder to pursue this further, in order to become
more advanced in this thing, it's necessary that I go to
Los Angeles.”

She came home for Christmas in 1970. Then, she

went back to San Francisco and -- let's see, she left
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there in the latter part of January; she went to San
Francisco. That was the last time I ever saw her alive.
She went to San Francisco -- or to Los Angeles.

Then, we found out later that she went from Los

Angeles -- she didn't stay there very long. But she went

from there to New York to Lisbon, Portugal, and from

Portugal shelwent tocﬁsablanca. And that's where she
caught éhe ship.

MR. FLYNN: 1I'd like to put a couple of lettersron
the bverhead projector.

And for the record, the ship was then thé Flag -

Land Base.- And the Flag Land Base for the Church of

‘Scientology now is Clearwater --

MR. LeCHER: Florida.

MR. FLYNN: -- Florida.

MRS. GARVEY: Flag Base not Flag Land Base.

MR. LeCHER: So, then, we would have to assume that
the same mentality that ran the ship is running this ship
here. . |

MR. FLYNN: They're -- they're -- with regard to

the organizational policy that concerns the Commissioners,

as concerns the Church of Scientology, is one of the

reasons for this testimony. We will -- after we create

the factual’record,.from a legal perspective that will
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be arrived at.

The policies that run the Church of’Scientoloéy,
as I believe theAevidence will eventually show and is
beginning to show, are uniform throughout the world,
and thoée policies are followed everywhere.

MR. CALDERBANK: Counsel, I hate to ask this but:
Does Mr. Meister know about the specific policy, R 2452

MR. MEISTER: Yeah, I'll get to that.

MR. FLYNN: I believe he is aware-of R 245.

The next eghibit.is a letter, datéd.8/5/7l from
Flag, and it's addressed to Susan's mother in Greeley,
Colorado. And it reads: "Do you recall talking to mé‘
about World war II" --

MR. GREENE: Three.

MR. FLYNN: =-- or "World War III and where it would
start if it were to start? Father and most everyone
else maintained that it woul§ sﬁart in either China or
Russia versus ﬁ.s. And yoﬁ said, 'Oh, no, it would
originate in Germany, that the Nazis hadn't givén up
yet.'

"Well, babe, you were right. There is a new Nazi
resurgence taking place in Germany. So, now it's a race
between the good guys. in tﬁe white hats, Scienﬁologists,

and the Leipzig death camps," parentheses,A"(NéZis), the
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bad guys in the black hats. We'll win, of course, but
the game is exciting. Truth is stranger than fiction.
As Alice in Wonderland says, 'Things get curiouser and
curiouser.' Get into Scientology now. ‘It's fantastic.
"Love, Susan."
{A copy of a letter, dated 8/5/71
was marked as Exhibit No. 41, as of
this date.) ‘

MR. BERFIELD: Counsel, can her father identify

that as being her writing?

MR. MEISTER: Definitely.

MR. BERFIELD: That is her -- 5

MR. MEISTER: There's no doubt about it.

MR. FLYNN: ‘Was that Exhibit 41°?

THE CLERK: Yes.

MR. MEISTER: I might add one thing. Susan's
penmanship -~ usually, she Qrote -- that was her style
of writing. But usually, her lettering was spaced very
weil.-

If you notice the letter here, the writing is big
and small; it runs together. And this is an indication
to mé that something just wasn't right with her.

MR. FLYNN: Okay.

And. the next exhibit is a letter, dated 12/8/71,

from Flag, and it's addressed to "Dear Faﬁily" in Greeley,
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Colorado. You will note, I believe, the last letter was
dated in August, some four or five months before that.

And it says: "Dear Family, I‘jusﬁ had a session,
an auditing session. I féel'great, greaf, great and
my life is expanding, expanding and is all Scientology.
Hurry up, hurry, hurry. ée'a-friend to yourselvés, get
into this stuff now.

"It's more precious than gold. It's the best Fhing
that's éver,,ever/ eﬁer, ever come along;

"Love, Susan."

(A copy of a letter, dated 12/5/71,
from Susan Meister was marked as
Exhibit No. 42, as of this date.)

MRS. GARVEY: Sﬁe was found dead, when?

MR. CALDERBANK: June 25th, '71.

MR. LeCHER: June 25th.

MR. CALDERBANK: One of the letters I saw had a
12/5/71 date on it. Could that.be, instead, 5/12/71,
June 12th, 1971, a few days before she was --

MR. MEISTER: What she was doing then was going

into a militafy-type date. Her first letter, before she

got in -- onto this ship and so forth -- things suddenly

~ started to take on a military character, like, it would

be 15 June '71

MR. CALDERBANK: So, in other words, that letter
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that you saw on the screen was‘two weeks béfore het
repo:ted death day?
| MR. MEISTEk: This last one?

MR. CALDERBANK: Yes.

MR. MEISTER: ,Nd’ This last one here was dated --
that's April -- no. The one in which she's really not
cohefent, in_py judgmenﬁ, was May the 12th, 1971. She
has it ;12/5/71)“ which, actually, wouid bé May the 12th.

'MR. FLYNN: I think I read 12/8.

"MR. MEISTER: Yeah.

- But everything starts to take on the military e
character. -
So, then she comes -- okay, then, what happens,

_when the Maren -- the Reverend Maren came t¢o our home

in Greeley, they left so many unanswered questions --
the,onlyéhhing he left with us was his address in Lo§
Angeles; that's the headquarters of the Church of
Scienﬁology.'

And shortly after that, I received a letter, signed
by a Reverend Thomas f;om the Church of Scientolbgy,
and they were -- he says here, "First, may I express my
sincere condolences for your‘bereavément in what must
be a shocking and tragic loss."

I had éxpressed to Arthur Maren my desire that my
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daughter's body be returned to the United States. Under

no condition would I allow my daughter to be buried on

foreign soil and, especiélly, in Morocco.

So, this being a reai demand of mine -- then, I
get this letter, when he gets back, this is the 7th of
July 1971: "May I first express my deep and sincére
cohdolences for your bereaveﬁent i; wha; must be a
shocking and tragic loss. For myseif as Qell as fhe
Church, may I express the hope that the géirit of your
daughter may yet £ind the tranguility that it has so
restlessly sought. |

"The purpose of Reverend Maren's visit was an
expression of the solicitude that any Church might feel
on the loss of a parishione:. Reverend Maren acted as
an emissary for the Church and, at the request of Captain
Starkey, was entrusted with easing the distress of you
and your family of what might‘otherwise have been a
belated and, perhaps, abruptlyjimpersonal notification
by officialdom.

"As your request to Reverend Maren for additionai
information, I fully understand your‘concern. Official

details relative to the tragedy, I'm sure, will be con-

tained in the duly recorded testimonies supplied in the

inquest, as well as the coroner's report, and the death
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»certificate, which I am informed is presently én route
to you. These documents will undoubtedly contain the
detailed informafion &hich you, as a relative of the
deceased, should expect to receive regafding the circum-
stanées of ;he death.

ﬁI'm sure that you understand that the ship's
compény, an . independent Panamanian agency, is under
no obligation to the Church of Scientology of California
to provide information that it finds deémed to go beyond
tﬁe scope of é reasonable inguiry by bereaved parents.

AIn addition to the details Reverend Maren has
already communicated to you, further detaiis'as to the
Church activity and doctrine can be ‘found in the litera-
ture in theréook of Ceremonies, which is included." They
sent me a copy of the Book of Ceremonies.

"aAs to the shipping of the remains, the ship's
captain has indicated that should you wish a local,
Ch?istian,burial with monument, such will be arranged
at a Christian cemetary in Morocco at company expensé.
Now, if the remains aré to be shipped to the United

States, which I understand is your desire, the company

regrettably is not in a position to bear the considerable-

costs involved. And please call me further should you

have any need for the service of the good office of the
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Church."
MR.

MR.

And this is signed by Reverend Robert Thomas.

LeCHER: Did you ever get the body back?

MEISTER: Yes, I did, your Honor. And how I

did -- goiﬁg to Morocco and after this battle is then

when the real war started.

It was a tug of war between

me and the Church of Scientoclogy.

Then, several little harrassing things started to

happen, like, letters coming, oh --

MR.

LeCHER: Was a regular autopsy ever péerformed

on your daughter that you could trust?

MR.

- MR.

to do the

MR.

But there

MR.

MR.

doctor or

MR.

. Morocco?

MR.

And

MEISTER: No, sir, it wasn't.
reason it --
LeCHER: Did it remain in Morocco under orders
autopsy?
MEISTER: Yeah, that was the autopsy. .Yes.

was never --
LeCHER: Official --
MEISTﬁR: -- an official order signed by a

a pathologist or anything like that, nothing.
LeCHER: Is ﬁhaé staridard procedure in

MEISTER: . There is no procedure in Morocco.

the Death ‘Certificate -- this is it, which is

actually a worthless document. ‘It shows no sign -- no
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caﬁse of death..

And what you have to do is just go on their word.
But really, what happened -- the only thing that we could
go by of any explanation came in the letters from the
Chu;ch of Scientology; we never did receive anything from
the Moroccan goﬁernment.

I was told, again, that if I intended to pursue it,
I would have to engage a Moroccan attorney-and go to
Marfakech and get the facts, which, nothing woﬁla have
happened.

But anyway, what happened is this tug of war betwes
me and the Church of Sciéntology and the Moroccan govern-—
ment in getting Susan's body back was really-quite a
runaround for the Christian burial that I thought it
deserved.

And then, I was -- I didn't have any idea what
happened to her body. But I later learned that she had
been buried in-a Moroccan cemetary in éasablanca in a
burlap sack. I became so insistent on this,,théy finally
dug up her body and a local mortician in Casablanca ~--
they -- what they have to do is -- the procedure they.
»have_to do in shipping bodies out of Morocco and into P
the United States - I think those procédures are more of |

an advantage by the United States government - they have td
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put -- place the body in an airtight container. 1In this

case it was a tin container and it was soldered shut,

and then they Put it in a wooden cdffin after that. And

in that condition it was transported to the United
States.

bkay. Ten days prior to this, we‘knew that Susan's
body was coming. Therercomes a letter to the Well County-
ﬁealth Department, Greeley, Colorado: "Sirs, Recently
this reporter had disclosed to him some rather alarm;ng ‘
news. I once had to cover a story in a small town éuch
as Greeley, which had a rather primitive but nevertheless
adequate health facilities. They chose to ignore a
cholera warning from the World Health Organization ahd,
believe me, the results are not pleasant.

"There has been a cholera epidemic in Moroccco, and
everyone leaving the country is required to have é
cholera shot before ;eaving,iand there is a public health
campaign to get all citizens yaccinated. However, there
is a shortage of vaccine. There have been a recorded
two to three hundred deaﬁhs. And it's been broﬁghﬁ to
my attention that the daughter of one, George Meister,
died in Morocco, either by accident or from cholera,
probably»the latter. Meister either already has or is

in the process of bringing back the body tb Greeley,'and
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an epi” -1 don't know’hbw to pronoﬁnce that word.

MR. CALDERBANK: Epidemiologist.

MR; MEiSTﬁR: Okay.

-- "an epidemiologist that I have talked to con-
cerning this>said that this was pure insanity and that
he knew of one exact sﬁﬁh case ﬁhat céused/an outbreak

/
of cholera. And I urge you to handle ;hig health threat
to all Greeley citizens. Everybody can be affected by
this, and we cannot be complacent with such a dénger.

"My informant believes the funeral home where the
body is shipped is The Masons‘in Greeléy. Please act
quickly as lives céuld Qery well hang in'the bélance.
I'm sendihg copies of thié letter to most health officials
in the entire State of Colorado. -My attorney has advised
me not to reveal my name due to possible legal hazards,
but if necessary I will do so to the press for my chil-
dren live here and I ha&e seen a cholera epidemic.

"Very sincerely, a citizen.“

MR. LeCHER: Who was that letter sent to?

MR. MEISTER: I beg your pardon?

MR. 'LeCHER: Who was that letter sent to?

MR. MEISTER: Well County Health Department. oA

MR. LeCHER: The county health department.

Was it also sent. to -the press?
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MR. MEISTER: No, it wasn't.

The woman in the county health department knew of
Susan's death. And actually, Susan had worked -- this is
in conjunction with Well County General Hospital. And
she had knowﬁ Susan before Susan got involved in Scien-
tology. Aﬁd she knew the fact that Susan's body was
coming to Greeley, and she called me and said, "Here's
a letter," she said, chat makes me siék."

MR. SHOEMAKER: Mr. Meister --

MRS. GARVEY: Did you == = -

MR. SHOEMAKER: -- what is the date on that letter?

MR. MEISTER: This letter is dated August the 19th,
1971.

MR. CALDERBANK: Where did it originate from?

MR. MEISTER: Nobody knows.

I have =-- I'vé received all kinds of anonymous
lettefs like this.

MR. CALDERBANK: Is there a postmark on the --

MR. MEISTER: It was postmarked Greeley. It was

‘mailed in Greeley.

MR. FLYNN: In fact, it's going to be marked as an
exhibit, there is a policy of the Church called Third
Partying, which will be brought up at a later time.

And I believe that's all -- the letter from Mr.
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- Thomas, dated 7 July‘197l, will be the next exhibit.
" And that letter, dated August 19th, 1971, will be the

‘exhibit after that.

Jack Galbraith and I were there and we went on board the

- Hubbard. I knew nothing about the Church of Scientology;

And I believe that that's all the direct testimony
of Mr. Meister.
(A copy of a letter, dated July 7,
1971, to George Meister, was marked
as Exhibit No. 43, as of this date;
A copy of a letter, dated Augdst 19,
" 1971, to Well County Health Depart-

ment, was marked as Exhibit No. 44,
as of this date.)

MR. MEISTER: There's just thing I wanted to add. 2

This has been very hard for me to do and -- well, ten
years ago I couldn't have done this. I couldn't work;

I couldn't function for a year. But it's == I'm hopefui
that this is goingrto help somebody.

What I wanted to say is when we did go to Morocéo,

ship. I took thirty rolls of film. And coming back in
the car -= we got back to Casablanca and my camera was
there but the film was gone; the £ilm was stolen.

They -- when I Went-on board the ship; I went over
there with the éxpress idea of seeing Lafayette Ronald A

) '
I knew nothing about what their doctrine was; I didn't
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know anything about how they operated. I did know that

my daughter was dead, and I wanted to talk to. Lafayette
Rdnald Hubbard as one father to another because he has
a daughter, ﬁiana, who was approximately the same age as
my daughter. Ahd I thought that, under any cifcumstance
like that, one father Qould be glad to talk to the other.
He refused to see me.

'MR. LeCHER:: He refused to see you? Did he know --

MR. MEISTER: Yes. BHe was on the ship.

We were -- when I went on the ship to look around,
they said, "This is where Susan slept."” And then tﬁey
said, "This is where she died." And it was a little
cabin, you know,.where -- it appeared -- it was near the

pilot house, and it appeared, like, this would be a place
Qhere somebody who was on watch, you know, might catch
a few winks prior to going on watch again or something.
But this is the cabin where they supposedly found the
body.

Now, the way Susan is dressed here, this is exactly
the dress she had on when she was laying there in death.v

and this dress was a dress that her mother made for her

_ before she left.

And in effect, in my judgment, this is-a Class A

uniform. In the United States Army when the General
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"beings. And the way they disregarded‘your daughter's

Court Martial convenes, you must wear a Class A uniform
with all your ribbons. 2and the sentence of the Court

Martial is carried out and they either shoot your or hané

. you or take your ribbons off. I found her, in my judg-

ment, in a Class A uniform.
You can draw your own conclusions. I know what I
think.

MR. LeCHER: I bettervsay, for the record -- well,

first of all, I want to thank you for telling this very,

very t;agic story.

Oﬁ.coursg, it ;s not the function of this Commissir—
to determine the facts of your daughter's death; however,
we acdept this evidence as helpful as shedding some light
én the history of the.Flag organiZétion;

I -- the stories are getting more bizarre and more
bizarre as each witness comes before us.-

I really don't have any questions for you, either,
at this point. I, frankly,'don't know what to ask you.

I just know that they certéinly don't seem to -- I don't

know of any organization -~ I don't know how'they could

-act that way. They're acting -- frankly, from what you

tell me, they're acting more like animals than human
- : —

body is just tragic.
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Mr. Berfield.

MR. BERFIELD: I asked the Hartwells what they
could tell Clearwater because they were some older people,
and I was thinking about the older peoplé;l But, Mr.
Meister, I nave a daughter, too, and I don;t think you
have to tell the people of Clearwater anything.

MR. MEISTER: Well, you know, in the.case of every-
one who's-been here at this mi;rophone and have spoken,
they've-been in some way connected with the Church of
Scientology. I haven't; I never will; and I hope to
God- that no one else will. |

MR. LeCHER: Mrs. Garvey. I'm sorry, are you |
through, Mr. --

MR. BERFIELD: Yes.

MR. LeCHER: Mrs. Garvey, do you have any ques-

.tions?

MRS. GARVEY: Mr. Meister, on youriéutline, on
page three, there's some comment in here.about flying
out of Morocco: "Scientologists urgently contacted
Meister and tried to settle by offering cash. At the
airport he was approached by a largé man Who told Mr.
Meister, 'We are watchin§ you.'" Okay. In the létter,
dated November 1lth, from the Assistant Secretary of

State, "the Apollo's port captain threatened in the
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presence of the American Vice Counsel from Casablanca,

William Galbraith, that he had enough material,_including

- illicit photographs of Miss Meister, to smear Miss

Meister."

Do you want to comment on that section of that?

MR. MEISTER: Sure.

Well, what happened was on this -- let's see, oOn
the first part of this, my flight was scheduled to go back
to New York from Casablanca on Sunday. Pan Am wés only
running one flight a week. And everytﬁing that we could
dof-- I arrived there on Sunday. And everything that
we could do ﬁad been done. I mean, in my judgment, Zrom

the experience we had in Safi, it was such total frustra-

_tion. I was getting nowhere.

And the longer I stayed in Morocco, the less com-
fortablé I was. And I was very uneasy. And I was --
well, having been in Morocco befo?e and knowing what went
on, human life doesn't mean anything in that part of the
world.- I really didﬁ't expect to come back when i went
over thére.

’ so, I was-going dowﬁ the elevator of this Mar
Harbor Hotel, and I happened to see a man there that

looked American. And I spoke to him and asked him if he

was from the States, and he said, "Yeah." He said, "I'm
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the manager of Pan Am." I said, "Good. Is there a

flight" -- this is Wednesday. I said, "Have you got a

' flight out of here?" He said, "No. We don't have any-

\

thing until Sunday that's going to New York." I said,
"No, but:is ény other airline going?" He said, "Yeah,
Lufthansa's got a.flight tomorrow morning that goes to
Frankfort, Germany." I said, "Can you get me on it?" He
said, "Sure." I said, "That's fine."

So, after -- he went over to his office, and I
went by a roundabout way apd got over theré becauée I
was followed aﬁd watched all the time that I was there.

I went over ané had my tick

-<

t reworxed for Frankfort.

({3

And the following morning, about seven o'clock in
the morning, I Qas paying my bill. The Scientologists
told me they would take care of all my expenses. They
never took care of anything. My hotel bill was,.like,
seven hundred dollars for fourrdays, and I was told by
the hotel that "You'll have to pay it." So, I knew that
they meantrexactly what they said or I'd have wound up
in some Moroccan jail. So, luckily, théy-took an Ameri-
can Express card, and I paid therbill.

| But as I Qas getting ready to leave, Peter Warren,
who was usually late to any kind of a function we had, here

he came. And this man was very upset. He said, "I have
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) So, I left.

_séid, "We're watching you." And he said, "When you get

to talk to you." I said, "Okay, what do you want?" I
said, "I can givg you five minutes} I'm leaving." So,

he said, "Come ove? here," and we went over to the faf
corner of;the~lqbby. He said, "We want to make a éettle-
ment witﬂ;you."> I said, "What do you mean?" He said,
"We want to make a cash settlement."

Hé daid mehtioﬁ a sum of money . And I thought ﬁo
myself,'"If this was a_suicide, if all these facts -- why
the settlement? Why is this necessary now?" So, I told
him, I said, "You know the address of my cousin in |
Scottsbluff, Nebraska. He's my lawyer. If you want Lo

make any settlements, talk to him; don't talk to me."

Then, wﬁen I got to the airéort,.we had to take
éholera shbts before we got out of Morocco. I think some-
thing was going on at that time. And about the time I
got through these cholera shots and I was getting ready
to board'thiélflight, this guy -- he was a large man,
very immaculately dressed, with a blue pinstripe suit,
carrying a briefcase. He set the briefcase down and

he grabbéd me and he spun me around like a top. And he

back to the States, we want you to know this.™ It scared

the hell out of me.
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So, I called Jack Galbraith. There was one of these|
phony pink telephones in the airport that took a slug
about the size of a silver dollar. It was a brass token,
and the thing worked,Aluckily, and I got.a hold bf him
and told him what happened. He said, "They were trying
to scare‘you." I said, "They did." So, I jumped on the
flight and left.

Now, you mentioned another point. What was that?

MRS! GARVEY: It then went qﬁ to-the fact that the
Vice Counsel from Casablanca had eﬁough.-- well, was
threétened -- "the Apollo's port captain threatened in
the presence.of the American Vice Counsel from Caéablanca
that he héd enough material, inclﬁding-illiCit phéto—
graphs of Miss Méister, to smear Meister."

MR. MEISTER: Yes.

On one occasion I received an anonymous letter
from somebody named -- it was signed Jack Donahue; General
Delivery, San Francisco,vcélifornia, stating that --

Mr. Donahue says that "I've been contacted by certain
personé about the purchase of Ceftain films of interest
to you. I was offered a thousand dollars. Perhaps,

you might like to purchase these at a slightly increased
price? If so, please wfite me in care of-General

Delivery, San Francisco. Sincerely, Jack Donahue."
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" down to Safi; they wanted to talk to him after I left.

I turned these over to the United States Postal
Inspector, and they set up an elaborate trap at ﬁhe
post office in Sén Francisco. And they had done sur-
veillance on this, like, for a month. Nobody ever piéked
up anything.

'MR. LeCHER: Was this before your daughter's death
or after?

MR. MEISTER: -After.

MR. LeCHER: What =-

MR. MEISTER: Then; tﬁe other thing was in Jack
Galbraith's case, he was Vice Counsel. He was called by —

the Church o£ Scientology, the ship, Apollo, to come

See, my sudden departure was -- i"was scheduled and they
were scheduled to leave Sunday, but I thought I better
get out of there fast. And I got out of there, and I
was on that Lufthansa f£light and I was in Frankfort,
Germany relaxing ﬁefore they were aware that I was gone,
I guéss.

This letter -- Jack went down there anyway. And
when he went down there, they accused him of putting
Coca Cola in their engines to ruin them. And they said,
v : L

that "We can make things plenty hot for a nosy Vice Coun

sel cohing around here." And they -- this is a letter
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that I got from his wife. And it, in part, says, "Jack
is still workiné to fulfill your tequest and ggt some
information but has had little success so far. The crew
of the famous ship tried to make things very difficult
for Jack with various government authorities, includiné-
the Sénate and the White House. However, apparently,
there was no permanent damage‘done, except, perhaps, to
the éhip itself, which had to go to such drastic lengths
to cover up something; VBut be careful."”

MR. LeCHER: Any'othér questions,'Mrs. Garvey?

MRS. GARVEY: I think someone mentioned about
R 245. Are you aware of that?

MR. CALDERBANK: Yeah, I --

MRS. GARVEY: Is that after‘you -- after your
daughter died you became aware of that or --

MR. MEISTER: Oh, this? I didn't know anything
about this cult until after that, after my daughter's
death.

MRS. GARVEY: - So, everything that you now know about
Scientoloéy, you've learned since she has died and the --

MR. MEISTER: Sure.

MRS. GARVEY: == investigation. Okay.

MR. MEISTER: Sure. .

As more things come out, I think this is a very
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beneficial thing that you people are doing here. I have
a feeling, in my own mind, that you're going to save some
li&es. |

MRS. GARVEY: We hope so.

MR. LeCHER: All aiong we've felt the pecple have a
right to know, and that's why we're holding these hear-
ings.

Mr. Meister --

MR. MEISTER: That's the reason I gave up my busi-
ness and camé here.

MR. LeCHER: We appreciate it. ' . N

MR. HATCHETT: -Mr. Meister, thank you, and I will

' search for the truth. I don't care to gquestion you.

MR. MEISTER: Well, you can go ahead because I'll
be glad to answer.

MR. SHOEMAKER: Mr. Meister, I had a -- you had
indicated that you've been having -- that you had a lot
of trouble with the Church of Scientology.

Those letters that you read, §uch as that anonymous
letter to the health officials andfso forth -- have
other things continued to happen to you?

MR. MEISTER: My telephone's been tapped.

MR. CALDERBANK: How dq you knéw?

MR. MEISTER: It was tapped at the telephone
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company .

MR. SHOEMAKER: It was found --

MRl MEISTER: Yes.

MR. SHOEMARER: -- a tap?

MR. MEISTER: Yes. -

MR. HATCHETT: At the telephone --

MR. MEISTER: Oh, yeah, yeah. They do that.

They've infiltrated govérnmeht offices. They-went
into.WaShington, D.C. They went into the FBI offices
and -- |

MR. HATCHETT: Oh, we know that.

MR. MEISTER: Oh, yeah. Well, infiltrating the
telephone cOmpany is child's play compared to that.

MR..HATCHETT: I'm sorry for that outburst. I
wasn't going to ask you a guestion.

MR. MﬁISTER: Yeah, they do --

MR. HATCHETT: Do you mean, in your mind, the tele-
phone compahy in Greelef -- in that office, your éele-
phone was -- |

| "MR. MEISTER: Yes. Your telephone chld be tappedA
right ﬁere in Clearwater in the telephone office.

MR. HATCHETT: I have devices on mine --

MR. SHOEMAKER: Do you have -- are there other

types of examples, Mr. Meister? I mean, have they
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continued to send you such letters?

- MR. MEISTEﬁ: Oh, I've received death threats on
the telephone. : |

MR. SHOEMAKER: You have?

MR. MEISTER: Sure. Sémebody was going to blast me
like.they'blasted my daughter. Well, they didn't say -~

identify'themselves,'but I've been told that "You're

~ going to get the ‘'same thing your daughter got.”

MR. SHOEMAKER: Has this type of harrassment con-
tinued recently?

MR. MEISTER: No, no. It continued up until the 7

.~ time the FBI made that raid. And after the time the FBI
_ made that raid, of course, they were exposed to the pub-

_licity nationally that they were. It -- that's been the

end of that.

MR. LeCHER: Mr. Calderbank.

MR. CALDERBANK: Just one.

Mr. Meister, did you know at ﬁhat time that the
Apcllo, the ship, was the Flay Base, the quote, unquote
"Flag"?

MR. MEISTER: . Not befcre I went there, no. I didn't
even know of its existencéa ‘ : ' ‘/J

MR. CALDERBANK: The reason we guestion you, as the

Mayor so -- put it so well previously is now we have
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Flag here, éﬁd we are trying to discover whether or not
the same policies that have existed throughout --

MR. MEISTER: I don't know.

MR. CALDERBANK: -- are still here in Clearwater.

MR. MEISTER: I don't know. |

But I know, from the way ﬁhis thing was pu£
togéther, it was =~ it was quife inéeniousi This thihé -
this ship was gurchased in England;'ié was.é war surplus
item,‘and they put~it¢tg sea; But it was ﬁnder Panamanian
registry: it was ﬁaking --in foreign'pérts. Hubbard was
the Commodore on board and, of course, legally, under
admiralty law, on the high seas and in foreign ports, he's
the law.:

MR. CALDERBANK: Did you -- did you verify by
dental records or whatéver that the body that =--

MR. MEISTER: Yes, I d%ﬁﬂ It was an unpleasant
gexperience. |

We opened this box and -- myself, and our familybr
dentist confirmed that it was, in fact, Susan's body.
Because at that point in time, I wasn't ready to acgeptﬁ
anything.” And yes, it is. She's -- m& daﬁghter is;? |
buried in that grave and in that casket.

MR. CALDERBANK: Counsel in Morocco, were they --

"or did they try to obtain other -- especially, the photo,

RsaranreRer armet
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““into’ the Trecord pertaining to those documents.

the --
" 'MR.°MEISTER: No. Everything in -- it seemed to
me like the Scientolcéiéf%‘ﬁere in totdl control. |
MR. CALDERBANK: Thank you.

MR. LeCHER: I'm just curious: When yoﬁ“went to --

‘My, Hubbard was on the ship and you went to him as a

”fféfhéf;ééééﬁing.Eéfarfaﬁﬁer; he wouldn't even talk to you?

'MR. MEISTER: He réfused to see me.

ME'"ﬁR;viéCﬁERfi;Eééﬂiéfﬁeé the tragedy and why you

““came that @réaéf&isééﬁééf he just -- any reason why he

© wouldn't sée youz 0 T N

' ﬁR.fMEISfE§§ :ﬁé“&idnfé'give a reason. We sent

;:?bﬂé of His ﬁééplé to ask him, because we Knew he was

* ““4bGard “thé ‘ship. But the reply came back, "No."

"_1:ﬁRﬁ”LééHER£i/iiﬁévé no further questions.
I thank you, Mr. Meister.
Mﬁﬂ;fLYNﬁE:ﬁMé§bf};f}Eﬁiﬁk that's all that I would
put in today. o | m
: Iﬂﬁould juét n&égnthééfi-:f6r thé°fecord, that there

have beén thvdocuments; which I submitted -:iébiaate, of

“the Church cf Scientology and, if need be, we can put

Théﬁk’you.

© “'MR. LeCHER: Mr. Flynn, we have, probably, one more




R 3-343

10

11

13
14
15

16

17

19
20

21

24

e Sa st A Co e e ez

b o i e A TSI 1 U -—— B AABa i b W

" day, unless we extend these hearings. About how many

more witnesses do you have? How much time will you --

much more time will you need? . o

¥ g en B R P ER 5 . v o

MRS. GARVEY: We can't do it on Sunday: that's

Mother's Day. ‘ ‘ L e

_ MR. FLYNN: I have seven more. What I'm going to
have to do tonight is try to =-- try to restrict their

testimony to specif;c4ageq§; there ll be a lot left out.

But in view of the time constraints that we're suffering

from, and -- along the documents that are going to go

into evidence, I will mark them and-leave“themkfg:“you,

- perusal. Some documents pertalnlng to use oﬁ auditing

infqrmatipn_on a persis;entﬁbas;§.pg:§§§ Church QéiSClen-

tology, tomorrow I w1ll put on the overhead pro1ector.

S R

I would hope that I could get most of the testimony

of those seven witnesses in tomorrow.

LA N

Ce i S

MR. LeCHER: We've been averaging about two and-a-
half witnesses a day. And so =--

m AMR. SHOEMAKER: qpqmmissggners, it might be that,

you know, dependlng on, how lt goes, obvxously - we want

to determlne it as qulckly as we could - but we mlght
consider going a little lqu_g_e_,r tomorrow night, if that's —
MRS. GARVEY: Oh, sure, even lunch hquﬁ.

ey

- MR. HATCHETT'}ﬁpetfs‘take a shortgxf;unch hour.
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4 i 20 pauE fivée-thirtyr we 'don’t have a ¢ity Commission meet-

5 ing. If we could get’ofiz' more witr@s%¥ $n’ I think we'd
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B Sfias Lt ¥ LU wolild rather meet S~ take a Shof¥&% lunch hour

12  and, possibly, work“longer tomorrow nighti*if we have to.

| BSESET 5 0 S0 . 4Ry GALDERBANKY COr extend --

s |l isi Vi SiCipde “ICnERY b6 ‘you have any --“Well, that's

*;
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“GIR TS afiofher~oBtiod s U

i

16 ' Do you have any indication, Mr. Flynn, that we
a98” a ' ri%etiny“Monday with the Scientologists?

MR. FLYNN: I have no idea’ T Haver't heard any-

Naad

g A e
g Py

from thérﬁ:“’” R -SSR

= As I g§§4f§§f§§ opening, I would hope that they

respoﬁdi”aﬁé?%;hope that this Commission would have
the opportunity to question them.
B MR. LeCHER: At this point --

% |  MR. FLYNN: I @6R7E khow.
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2c.:Scigptology will respond by Monday., .. ... P
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MR. CALDERBANK:. I'd just, li

o.throw this out:
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Ihere ;s one. person. ;hat I L :; Ilve eeeq_his’name;

BRI

- throughont these. testimenies. .. .. .- ..

=] P 2 i e

Does anyone. knqw,~the wltnesses or, counsel per-¢

e B
3

-~ s w k el el

haps,.if Artie Maren lsrstlll a member of the organlza-

Q 2 I would - tha; is one person -- I see his name s

Allha

v‘l"rf

i e

.continually through the testimony, and I think thatgyodld

be one person that I feel the ChurchﬁggﬁSg;entology§%buid

.
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want. o have come pgiors us.. and.I would gladly liﬁe to
: i .

.seg.Mr, Maren tes»;fy here, . -... —
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MR.,FLYNN: slncequ.‘Maren was in the -—a member

s e pdd

. ... Of, the Guardlan s Offlge, Publlc Relatlons DlVlSlon, atq
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a very high level, I think that wauld .be.a very appropra-
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MR(. LeCHER. ﬁIf.:gog,:J{e_“gut:the;e,-we'd like téz tadk

to.ygu Monday. ... : uiie L
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The meeting is adjourned. S e %i 3
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LAzl egod Dlnow SRS
' adjourned until Saturday, May 8,
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‘I, Kagen:E. Rizman, a certified court reporter and

‘Notary-Public, ido hereby certify that.the foregoing
hearing transcript of the City of'Clearwater Commission

‘Hearings Re: The Church of Scientology, -pages 4 through
/ - / : o - i

/

345, is'a true and:accurate. transcription of my dictated

‘tape recordings of -the proceedings taken at the Clear-

water City Hall, Clearwater Florida, on Friday, May
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